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MEDOBČINSKI SVET ZKS ZA PODRAVJE 

Podpora investiciji v TGA „Boris Kidrič'' Kidričevo 
Medobčinski svet ZKS za Po-

dravje je na 9. seji, 18. julija 1984 
obravnaval nekatera idejna vpraša
nja in pomen modernizacije pro
izvodnje aluminija v T G A ,,Boris 
Kidrič" v Kidričevem. Zasnovo in 
utemeljitev modernizacije alumini
ja sta podala Erika F E G U S in Ivan 
KODRIC iz TGA. Razvila se je ži
va in poglobljena razprava, v kateri 
je sodeloval tudi Jože B O T O L I N , 
aian Predsedstva OK ZKS P tu j , ki 
je razčlenil stališča OK ZKS Ptuj 
do tega izredno pomembnega vpra-
Janja. Delegati občinskih organiza
cij ZKS podravskih občin so vse
stransko in z odgovornost jo govo
rili o pomenu predloženega projek

ta. 
Medobčinski svet ZKS za Po-

dravje je podprl investicijo v T G A 
,,Boris Kidr ič" v Kidričevem, ker 
pomeni hkrat i modernizacijo in bi
stveno povečanje proizvodnje pri
marnega aluminija. Med glavnimi 
idejno političnimi razlogi za 
podporo so: povečanje proizvodnje 
aluminija v Podravju in SR Slove
niji. S tem bodo zagotovljeni tudi 
pogoji za krepitev družbenoeko
nomskega položaja in perspektive 
delavcev v proizvodnji in predelavi 
aluminija; zmanjšanje specifične 
porabe električne energije in ener
getski prihranki; odprava nezdra
vih delovnih pogojev pri proizvo

dnji aluminija, ki povzročajo 
invalidnost številnih delavcev ter 
ugodna finančna konstrukcija inve
sticije, ki zagotavlja več kot 51 od
stotkov lastnih združenih sredstev. 

Medobčinski svet ZKS za Po-
dravje je podprl tudi vse tiste inve
sticije v SR Sloveniji, ki bodo pri
spevale h krepitvi surovinske baze 
in pogojev za nadaljnji razvoj 
predelovalne industrije v SR Slove
niji. Med temi pa zavzema posebno 
mesto modernizacija proizvodnje 
jekla v Železarni Jesenice. 

Medobčinski svet ZKS za Po-
dravje je zadolžil svoj sekretariat, 
predsedstva občinskih koniitejev 
ZKS v Ptuju in Slovenski Bistrici 

ter komuniste v U N I A L U oziroma 
TGA ,.Boris Kidr ič" v Kidričevem 
in v I M P O L U v Slovenski Bistrici, 
da v smislu usmeritev problemskih 
konferenc komunistov U N I A L A , 
ki sta bili 25. aprila 1983 in 26. ju
nija 1984, okrepijo prizadevanja in 
napore za nadaljnje povezovanje 
proizvodnje in predelave aluminija 
v SR Sloveniji in Jugoslaviji, za čim 
večjo stopnjo predelave ter poveča
nje izvoza in poglabljanje družbe
noekonomskih odnosov v celotni 
reproverigi v smislu skupnega pri
hodka in dohodka . SprejM je še tu
di druge usmeritve za nadaljnjo ak
tivnost v delegatskih skupščinah. 

FB 

• • P PO SEJI CK Z K J 

Ne le ugotavljati, 
ampak predvsem 

spreminjati razmere 
v občinski organizaciji ZKS Ptuj so zastavljene aktivnosti za raz

pravo o predlogu sklepov 13. seje CK ZKJ o uresničevanju vodilne vloge 
ZKJ ter krepitvi njene idejne in akcijske enotnost i . Naloga osnovnih ; 
organizacij in organov občinske organizacije ZKS je , d a takoj začnejo j 
široko in temeljito razpravo o predlogu sklepov. Pri tej nalogi pa tokra t j 
ne gre le za razpravo, ampak za hkra tno oceno dela in razmer ter za ; 
sprejem akcijskega programa in neposrednih nalog. Kritično m o r a m o j 
presoditi družbene tokove in razvoj. Preveriti odnos d o nalog, ki izhajajo | 
iz stališč in sklepov 9. kongresa ZKS ter 12. kongresa Z K J , dolgoročnega ' 
programa gospodarske stabilizacije ter sklepov in usmeritev, ki s ta jih po 
kongresih sprejela centralna komiteja ZKS in Z K J . Hkra t i m o r a m o 
oceniti našo angažiranost na uresničevanju programske usmeritve, ki j o j e 
sprejela Občinska konferenca ZKS Ptuj na letošnji p rogramsko volilni 
seji. V ospredje posebej izpostavljamo stališča in sklepe 6. seje CK ZKS 
ter vse druge usmeritve za krepitev idejne in akcijske učinkovitosti zveze 
komunistov. 

Poiščimo konkretne rešitve v slehernem okolju našega delovanja in 
za njihovo izvajanje mobilizirajmo, organizirajmo in usmerjajmo samo
upravno ter družbenopolit ično dejavnost vseh delavcev v združenem delu, 
krajanov v krajevnih skupnostih ter delegatov v delegatskih skupščinah 
družbenopolitičnih skupnosti in samoupravnih interesnih skupnost i 
družbenih dejavnosti ter materialne proizvodnje. Skozi aktivnost komuni 
stov mora priti posebej do izraza pozornost razmeram v gospodarstvu in 
v družbenih dejavnostih z vidika uresničevanja zakonov ter drugih 
ukrepov, ki so povezani z uresničevanjem dolgoročnega programa go
spodarske stabilizacije. 

Z zastavljenimi aktivnostmi po 13. seji CK ZKJ se dejansko priče
njajo vsebinske priprave na 10. kongres ZKS in 13. kongres ZKJ . Sedanja 
javna razprava in vsebinske priprave pa bodo dosegle svoj namen le, če 
bomo razmere pričeli spreminjati in ne le ugotavljati . Prav to pa zahteva . 
novo kvaliteto v vsebini, oblikah in metodah dela komunistov oziroma 
zveze komunis tov kot celote. p g 

Danes zasedajo zbori 
80 Ptuj na ločenih sejah 

Ze v predzadnji številki smo poročali o sklepu predsedstva SO Ptu j , 
ki je sklicalo za danes, 26. julija seje zborov skupščine občine P tu j . Tako 
se bo ob 8. uri sestal zbor krajevnih skupnosti , ob 11. uri zbor združenega 
dela in ob 13. uri družbenopolit ični zbor. Med pomembnejšimi točkami 
dnevnega reda velja omeniti poročilo o problematiki mladoletniškega 
prestopništva v občini P t u j , poročilo o izvajanju dogovora o skupnih 
temeljih plana udeležencev na območju skupnosti podravskih občin, 
predlog sklepa o podelitvi priznanj občine Ptuj za leto 1984, predlog 
odloka o spremembah občinskega proračuna, predlog odloka o 
spremembah odloka o zakloniščih, več osnutkov odlokov, nekaj 
usklajevalnih postopkov, volitve in imenovanja ter predlogi in delegatska 
vprašanja. 

Delegati zbora krajevnih skupnosti in zbora združenega dela pa bodo 
v skladu s svojimi pristojnostmi obravnavali še poročilo o razreševanju 
odprtih vprašanj v zvezi z gradnjo H E Formin , predlog družbenega 
dogovora ptujsko-ormoškega lovskogojitvenega območja in nekaj 
sklepov o soglasju. Z doda tno poslanim gradivom pa so delegati obeh 
zborov prejeli še predlog, da se dnevni red razširi še za tri točke, to je 
poročilo o prilivu, porabi in stanju sredstev za gradnjo srednješolskega 
prostora v občini P tu j v letošnjem prvem polletju, predlog odločbe o 
uvedbi komasacijskega postopka na melioracijskem območju od Župečje 
vasi do Mihove ter predlog sklepa o imenovanju. 

O vsebini posameznih točk dnevnega reda podrobneje poročamo v 
posebnih sestavkih na straneh današnje številke Tednika . F F 

ZMDA SLOVENSKE GORICE 84 

Tudi druga izmena uspešna 
Kljub občasnemu deževju so brigadirji druge izmene Z M D A Slovenske 

gorice na trasi precej uspešni. Na delovišču v Ločkem vrhu pri Destrniku 
so dosedaj izkopali že prek 1.500 m ja rka za vodovod, v Gočovi na 
območju lenarške občine pa blizu 900 m širšega in globljega ja rka za 
primarni vodovod. V ponedeljek so pričeli z izkopom jarka na odseku 
Rabeljčja vas — Mestni vrh, kjer z deli nadaljujejo. 

Zaživelo je tudi delo na področju interesnih dejavnosti . V ponedeljek 
so člani štaba akcije obiskali republiško M D A Goričko, kjer so se 
dogovorili za skupno srečanje brigadirjev z akcij Goričko, Slovenske 
gorice in Ljutomer 84. Dobili se bodo v nedeljo, 29. julija v Ljutomeru 
ter med seboj poglobili stike. Vsi krožki in tečaji potekajo normalno , ob 
večerih pa brigadirji pripravljajo tudi razne kul turne in zabavne 
programe. 

Skrb za nasade 
Pretežni del območja Haloz je prizadela toča in povzročila v 

vinogradih, na poljih in sadovnjakih od 10 do 90 odstotkov škode. 
Poškodovano vinsko trto in druge intenzivne nasade je treba skrbno 
škropiti po navodilih kmetijskih strokovnjakov. Več o tem preberite na 5. 
strani. 

Vinogradnikom v Halozah Itoristno služi tudi idasična nahrbtna 
škropilnica na ročni pogon. Foto: I. Ciani 

ceste v Žetalah 
Poročali smo že, da je bil letos dosežen dogovor med k o m a n d o 

Ljubljanskega armadnega območja in Skupščino občine P tu j , da bodo 
enote JLA s svojim strojnim parkom pomagale pri izvedbi zemeljskih del 
modernizacije ceste Zetaie—Rogatec, to je ceste, ki povezuje nerazvite 
Haloze s prav tako nerazvitim Kozjanskim. 

V torek, 24. julija dopoldne je bila v Zetalah slovesnost ob sprejemu 
tehnične enote JLA, zvečer pa je bil razgovor predstavnikov KS Zetaie, 
SO Ptuj in člani štaba tehnične enote J L A . O tem bomo več poročali 
prihodnjič. F F 

Cesta od Žetal do meje KS Rogatec v dolžini 3,2 km, ki je doslej bila med 
slabo \ /dr /e \animi v ptujski občini, ho s uomočjo tehničnih enol JLA 
moderni/lrana. Foto: I. Ciani 

PADALSKI 
POKAL 84 

V počast i tev obč in skega p ra 
znika in o b tr ideset i oble tn ic i 
A e r o k l u b a Ptuj p r i r e j a m o 11. 
pada l sk i f)okal. 

Pričetek p a d a l s k e g a poka la , b o 
v petek, (jutri) 27. jul i ja o b 2 1 . uri 
na letališču v Moškan jc ih z noč
nimi skoki. Pr i redi tev se bo na 
da l j eva la , naslednj i d a n , to j e v 
sobo to o b 9. uri. O g l e d a t e si l a h k o 
skoke n a cilj. O b 12. uri b o d o 
skoki v j e z e r o v P o d l e h n i k u . O b 
16. uri b o zakl juček s podel i tv i jo 
pr iznanj , poka lov in krajši letalski 
mit ing. N a mi t ingu b o d o sode lo
vali vsi najboljši pi loti . Ogleda l i si 
boste l ahko a k r o b a t s k e g a pi lota 
Dan i l a Hajn ika . s l avno »ptuj -
s k o č e t v e r k o « . j a d r a l n a letala in Se 
kaj . 

O b 17. uri vas v a b i m o na ples v 
pr i je tem okolju letališča. Igral b o 
Celjski i n s t r umen ta ln i kvintet . 
Vabljeni ste vsi, ki radi g leda te 
pada lce , letalce in ki radi preživi te 
nekaj ur v na rav i o b p r i j e tnem 
vzdušju. M . S. 

DELO NA POLJIH 
Z a r a d i p o z n e let ine, prej dal j 

časa h l a d n o in s u h o v r e m e , zadnj i 
Čas pogos to deževje , p l o h e in 
neurja, vse to sih kme t o v a l ce , d a 
izkoristijo vsak sončn i d a n za d e l o 

na nj ivah. Z o k o p a v a n j e m so v 
g l avnem končal i , sedaj j e n a vrsti 
žetev. 

Č e p r a v g lavne površ ine 
žanjejo s k o m b a j n i , p o n e k o d to 

de lo oprav i jo s kos i ln icami , celo z 
n a v a d n o koso , le v hr ibovi t ih 
predel ih še tu in t a m s klas ičnim 
s r p o m . 

Kmetovalec s Ptujskega polja pa rž zanje s koso , da se slama ne poškoduje, saj jo bo po omlačvi zaSkopal in! 
prodal. Ržena slama je namreč zelo iskana in je včasih vredna ve« kot zrnje. Foto: M . O z m e c j 
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ZBORI SKUPŠČINE OBČINE ORMOŽ 
N a ločenih sejah v čet r tek, 19. 

juli ja so de legat i z b o r o v skupšč ine 
•občine O r m o ž največ r a z p r a v e 
n a m e n i h os redn j im t e m a m , to j e 
uresn ičevanju p r o g r a m a do lgo
ročne stabiUzacije o b č i n e O r m o ž , 
s p o u d a r k o m na akt ivnost i , ki so 
vezane n a letošnje p rvo polletje in 
p red logu p r o g r a m a uk repov in 
akt ivnost i za finančno r a z b r e m e 
nitev gospoda r s tva . 

Pri ak t ivnos t ih u resn ičevan ja 
p r o g r a m a d o l g o r o č n e s tabi l izaci
j e o b č i n e O r m o ž za letošnje p r v o 
polletje j e m e d d r u g i m zap i sano , 
da bodo na področ ju kmet i j s tva 
izdelali p r o g r a m e izkoriščanja 
d r u ž b e n i h kmet i j sk ih zemljišč, ki 
j ih dajejo v na j em, d a b o d o in ten
zivirali ras t l insko, zlasti polje-
de l sko p ro izvodn jo , d a b o d o na~-
č r t n o širili in s t r o k o v n o k rep ih 
pospeševa lno s lužbo in zago tav
ljali fKJtrebna s reds tva , izdelaU 
sistem d a v č n i h olajšav za 
o r g a n i z i r a n o kmet i j sko proiz
vodn jo in preuči l i možnos t fi
nanc i r an ja do lgo ročn ih pospeše 
valn ih u k r e p o v iz p r o r a č u n a 
obč ine . De lega t i so ugotovih , d a 
se te na loge v g l a v n e m uresn iču
je jo v okvi ru s tva rn ih možnos t i , 
čeprav , kot so ugotavljaU posa 
mezn i de lega t i , p r e m a l o zavzeto . 
Ugotovi l i so tudi , d a iz p r o r a č u n a 
obč ine ni m o č financirati p o s p e 
ševalnih u k r e p o v . 

N a področ ju indust r i je so si 
zadal i n a l o g o izdelat i opis de l in 
na log ter ana l i t i čn ih ocen , d a bi n a 
pod lag i t eh ak tov uvedl i nagra je 
vanje p o de lu . Izvajanje te na loge 
spreml ja in s t r o k o v n o vodi 

občinski svet ZSS Ormož in bo v 
g l a v n e m uresn ičena . S p o 
dročja d r o b n e g a gospo
dars tva so že oprede l i l i def ic i tarne 
ob r tne de javnos t i v občin i , pr i 
pravili d r u ž b e n i d o g o v o r o p o 
speševanju d r o b n e g a gospoda r 
stva z o p r e d e h t v i j o obveznos t i za 
hitrejši razvoj , ta d o g o v o r j e v 
spre jemanju . N i s o pa še izdelaU 
sklepa o d o d a t n e m zapos lovanju 
v d r o b n e m gospoda r s tvu , ke r 
kriteriji še niso d o k o n č n o o b h k o -
vani , saj v r e p u b h š k i skupšč in i še 
teče r azp rava o o s n u t k u o b r t n e g a 
zakona . K B M a r i b o r so tudi 
opozori l i , d a naj zboljša kriterije 
kredi t i ranja d r o b n e g a gospoda r 
stva, saj za rad i tega zgubl ja 
obr tn ike , ki posta ja jo komi t en t i 
d rugih b a n k . 

V zdravs tvu zač r t ane na loge 
rešujejo v okvi ru obstoječih m a 
terialnih možnos t i in v okvi ru 
predpisov . S m a t r a h so le, d a de lo 
služb, ki opravl ja jo reševa lne in 
d ruge p revoze še ni najbolje u r e 
j e n o . 

Pri p redšo lsk i vzgoji in vars tvu 
o t rok so si zapisal i na logo , d a 
b o d o preuči l i m o ž n o s t združ i tve 
vzgojno-vars tvenih eno t v e n o t n o 
vzgojno-vars tveno organizac i jo v 
občini . T u j e de lo še v teku, saj 
obč inska skupnos t o t roškega 
varstva o b č i n e O r m o ž skupaj s 
C e n t r a l n i m z a v o d o m za n a p r e 
dek gospodin js tva v Ljubl jani 
pr ipravl ja š tudi jo o združi tv i vseh 

vzgojno-vars tvenih organizaci j in 
enot v z d r u ž e n o d e l o v n o 
organizac i jo v obč in i O r m o ž . 

Vrsto na log so si zapisal i tudi za 
področ je o snovnega šolstva. Ve
čina teh n a l o g j e v reševanju, saj so 
rokovno op rede l j ene d o k o n c a 
letošnjega, neka t e r e p a d o k o n c a 
leta 1985. Opozor i l i so , d a j e t r eba 
č impre j uvesti v obč in i fleksibilne 
(g ibke) šolske okol iše za rad i ra
cional izaci je obsega de javnos t i in 
kakovost i dela . Preuči t i j e t r eba 
tudi m o ž n o s t p r e h o d a og revan ja 
šolskih p ros to rov iz tekočih n a 
t rda gor iva . M e d n a l o g a m i j e bi lo 
tudi zap i sano , d a j e t r eba d o 
konca m a r c a 1986 presodi t i 
us t reznost in m o ž n o s t nač r tova 
nih vlaganj v osnovnošo l sk i 
prostor . Več ino sreds tev so na -
črtovaU zbra t i iz obč inskega sa
mopr i spevka , ki so ga p red leti 
sprejeli. Z b o r i so sklenil i , d a j e to 
na logo t r eba oprav i t i d o k o n c a 
s e p t e m b r a 1984, to j e leto in pol 
prej , kot so p r v o t n o načr toval i . T o 
je p o t r e b n o tudi z a r ad i nač r tova 
nja n o v e g a s redn je ročnega p r o 
g r a m a in s t em novih s a m o p r i 
spevkov. 

N a področ ju te lesne k u l t u r e so 
si p r av t ako zapisal i na logo , d a 
b o d o preuči l i smo t rnos t n a č r t o 
van ih vlaganj g lede n a p o t r e b e in 
možnos t i vzdrževan ja teh ob jek
tov. T u d i rok za izvršitev te na loge 
so zbor i skrajšali za po l leta in j o 

bo t reba oprav i t i d o k o n c a le toj , 
njega s e p t e m b r a . 

Predlog p r o g r a m a uk repov in 
akt ivnost i za finančno razbreme
nitev g o s p o d a r s t v a v SR Sloveniji 
in v obč in i O r m o ž j e bil sicer 
sprejet, č e p r a v so de legat i v vseh 
treh zbor ih t e m u n a m e n i h največ 
razprave . T o p r e d v s e m zaradi 
tega, ker so de lega t i oz. delegacije 
vseh treh tozdov Kmeti jskega 
k o m b i n a t a J e r u z a l e m O r m o ž na
stopili prot i p r e d l o g u v p r o g r a m u , 
da bi se pr i spevki T O Z D za nji
hovo d e l o v n o s k u p n o s t skupnih 
služb znižali za 10 ods to tkov od 
prvo tno nač r tovan ih . T o so ute
meljevali s t em, d a so zaradi 
s p r e m e m b v zd ravs tvenem zava
rovanju k m e t o v in p r e n o s a neka
terih o b r a č u n o v , ki j ih j e doslej 
opravl ja la zd r avs tvena skupnost , 
moral i zaposli t i d o d a t n e delavce. 
Kl jub t e m u zbor i tega pred loga 
niso sprejeli , č e p r a v se zavedajo, 
da b o d o z a r a d i tega de lovne 
skupnos t i s k u p n i h s lužb v teža
vah, v e n d a r stabil izacija velja za 
vse, na jman j pa bi j o smel i čutiti 
delavci , ki n e p o s r e d n o ustvarjajo 
v proizvodnj i za izvoz in za po
t rebe d o m a č e g a trga. 

T a k o j e bil p r o g r a m sprejet v 
p red l agan i obl ik i in predv ideva , 
da b o d o z n jegovo uresničitvijo 
razbremeniU gospoda r s tvo v 
občini za nekaj n a d 35 mil i jonov 
dinar jev. T o j e sicer m a l o za gos
podars tvo , t o d a v e h k o za dejav
nosti , ki se b o d o mora l e v sk l adu s 
p r o g r a m o m n e k o h k o omeji t i v 
potrošnj i . 

F F 

„Ko se ustavi čopič, se ustavi dohodek!" 
24 LET PTUJSKEGA PLESKARJA 

N e k o č 30-članski kolekt iv 
Pleskarja šteje d a n e s 400 de lav 
cev, ki so i m e n e k o č m a l o z n a n e 
firme z l a s tn im d e l o m povzd ign ih 
zelo visoko. P l e s k a r j e e n a od p e 
tih največjih spec ia l iz i ran ih d e 
lovnih organizac i j za izvajanje 
zaščite kons t rukc i j in o p r e m e v 
Jugoslavij i . Svoje s tor i tve o p r a v 
ljajo n a številnih deloviščih v d o 
movin i in tud i v tujini, kjer so 
prodr l i p r e d v s e m za rad i profe
s iona lnega o d n o s a d o de la in za
radi kakovos t i svojih stori tev. 
Letos slavi P leskar 24 let uspeš
nega razvoja, d o b r i pos lovni 
rezul tat i p a so p lod pr idnos t i vseh 
zapos len ih . 

» K o se ustavi čopič , se ustavi 
tudi d o h o d e k , « j e n a s lavnos tn i 
seji de l avskega sveta Pleskarja 
dejal d i r ek to r Jože Botol in. »N aš 
d e l o v n i p roces j e d e l o v n o in ten
ziven, za to so de lovn i rezul ta t i v 
veliki m e r i odvisn i od de lovne 
discipUne. N a vse ka r s m o dosegli , 
s m o l a h k o v Pleskarju ponosn i . 
Čas , v k a t e r e m s m o , pa n a m ne 
dovol juje , d a bi spali n a lovor ikah 
in d a se n e bi zavedaU dejstva, d a 
j e na š p r o i z v o d n o s tor i tveni p r o 
g r a m tak, d a ne dovol juje zas to
jev . 

V e h k e omej i tve investicij so se 
m o č n o odraz i l e pr i n a š e m delu . 
Č e s m o v o b d o b j u 1979—1982 
delal i p r e t e ž n o n a investicijskih 
objekt ih , d e l a m o d a n e s p r e t ežno 
vzdrževa lna de la , sanaci jo in re
m o n t . T o so s labše p l a č a n a de la in 
sreds tva zanje niso vnapre j zago
tovljena. Zaos t r en i pogoji gospo 

darjenja so p r a v go tovo izziv za 
dograd i t ev s i s t ema — pos lovnega 
in s a m o u p r a v n e g a . Ka j m a l o p a 
l ahko storiš, če se c e n a ba rve p o 
viša za tr ikrat , c e n a naše s tor i tve 
pa os t ane n e s p r e m e n j e n a . N a j 
o m e n i m le p r i m e r T V T M a r i b o r 
kjer pri zaščiti s a m o n o s n i h šasij za 
av tobuse s c e n o n i s m o pokr iva l i 
niti po rab l j ene b a r v e in s m o s a m o 
v d e l a v n i c a h v k r a t k e m času pri 
t em ar t ik lu in pr i zaboj ih za ka
mione pridelaU d v a mi l i jona d i 
narjev izgube . N e t rd im, d a ni 
m a m o no t r an j ih rezerv ko t so 
večja d e l o v n a in t ehno lo ška dis
cipl ina, va rčevan je , boljša 
organizac i ja de la in t ako dalje. 

V e n d a r n a m vse to n e m o r e p o 
kriti š e s tmesečne z a m r z n i t v e cen , 
ko s m o tr ikrat d raž je su rov ine 
prodajal i skozi na še us luge p o 
stari ceni . T e m u p r i m e r e n j e tud i 
poslovni u s p e h . 

Poleg p o m a n j k a n j a vel ikih de l , 
s labih cen, se s reču jemo tud i z vse 
s labšimi p lačn ik i naš ih us lug. Štiri 
stare mi l i ja rde n e p l a č a n e re
alizacije v šestih mesec ih j e p r a v a 
polomija . Iz ter java z a p a d h h 
obveznos t i zaost ruje pos lovne 
odnose d o take m e r e , d a neka t e r i 
preti jo s p r e n e h a n j e m sode lova
nja in p o d o b n o . T o p a j e za r ad i 
p o m a n j k a n j a d e l a in z a r a d i v e d n o 
večje k o n k u r e n c e zaskrbl jujoče. 

Z a o s t r e n e r a z m e r e n a t rgu nas 
silijo, d a z a m e n j a m o pro izvodni 
p r o g r a m , d a d e l a m o v tujini in da 
se po jav l j amo d o m a n a tistih 
trgih, kjer doslej n i s m o dela l i . Vse 
to p a b o da lo rezu l ta te šele čez 
nekaj časa. G l a v n i p r o b l e m so 
kadr i , ki so zelo d o b r i in sposobni 
za izvajanje obs to ječega proiz
vodnega p r o g r a m a , n i m a m o pa 
razvojno raz i skova ln ih s lužb , ki bi 
obde lova le nove p r o i z v o d n e pro
g r a m e in raz iskovale n o v e trge. 
Naša usmer i tev j e —• več in bolje 
delat i . Več znanja , več de la v tU' 
j ini .« 

Prav v to s m e r so pr i Pleskarju 
že naredi l i p rve k o r a k e . Novi 
proizvodni p r o g r a m i , ko t so izo-
acije, metal izaci je in b r o d o g r a d -

nja, so že prešli p rve težave in 
dajejo p rve rezul ta te . Doslej 
opravl jena de la v tujini so dokaz , 
da Pleskar z m o r e kakovos tno 
opravl ja t i t ud i t akšna de la . Pri
čakujejo p a tud i večjo p o m o č 
sestavljene organizaci je združe-

.nega dela , p r e d v s e m pri uvajanju 
novih p r o g r a m o v in pr i razisko
vanju tržišča, p r a v t ako p a pri 
vkl jučevanju v p r o i z v o d n e pro
g r a m e č lanic sozda.« 

Delavci Pleskar ja torej t ud i to
krat ne b o d o klonil i , p r izadeval i si 
b o d o p r e m a g a t i težave in iziti iz 
n e e n a k e g a bo ja ko t zmagovalc i . 
G lede n a smele nač r t e j e priča
kovati , d a j i m b o to t ud i uspe lo , in 
da b o d o l a h k o že o b le tu govori l i o 
še boljših uspeh ih . 

N . Dob l j eka r 

Odlikovani delavci Pleskarja 
Ob 24-letnici delovne organizacije Pleskar je Predsedstvo SFR 

Jugoslavije odlikovalo dolgoletne prizadevne delavce te delovne 
organizacije. Na slovesnosti v počastitev obletnice je predsednik skupščine 
občine Ptuj Franc Tetičkovič predal odlikovanja zaslužnim delavcem. Z 
Redom dela s srebrnim vencem so bili odlikovani: Miloš Stevič, Jožica 
Luketa, Muharem Karadžič in Nedeljko Cvijič, Medal jo dela pa je prejel 
Omer Mejrič. 

Ob tej priložnosti je trinajst delavcev prejelo priznanja in jubilejne 
nagrade za desetletno in sedem delavcev za dvajsetletno zvestobo 
kolektivu. 

Mnogi delavci so v preteklih 24 letih zapustili delovno organizacijo, saj 
njena razvojna pot ni bila lahka. Razlogi so bili takšni ali drugačni , kljub 
temu pa je med 400 delavci precej takih, ki so s svojim zglednim delom 
prispevali k razvoju in ugledu Pleskarja. Jubilanti in še posebej 
odlikovanci so dejali, da so jim priznanja in odlikovanja predvsem 
spodbuda za nadaljnje delo in ne zgolj zahvala za opravljeno. 

N . D. 

Zakaj je potreben odlok o razporeditvi, pričetku 
in koncu delovnega časa? 

Na pobudo zborov skupščine občine Ptuj je Izvršni svet SO P tu j , v 
skladu z določili zakona o delovnih razmerjih, pripravil samoupravni 
sporazum o razporeditvi, pričetku in koncu delovnega časa na območju 
občine P tu j . O njegovi vsebini smo podrobneje že poročali in tudi o 
razpravi, ki je tekla v O Z D , D P O in krajevnih skupnost ih v februarju in 
začetku marca letos. Ta razprava prakt ično še ni končana . 

Na samoupravni sporazum je bilo danih nekaj predlogov dopolnil in 
pr ipomb, ki so bile tudi upoštevane pri končnem besedilu sporazuma, 
razen tistih, ki so bistveno posegale v razpored časa in jih ni bilo moč 
upoštevati, šolstvo je npr. predlagalo začetek pouka pred 8. u ro ipd. 
Sporazum so sklenile organizacije združenega dela s področja 
gospodarstva, poslovne enote trgovine, ob r tno združenje P tu j , kon
ferenca potrošnikov občifle P tu j , Izvršni svet SO Ptu j , občinski svet ZSS 
Ptu j , občinska konferenca SZDL P tu j , krajevne skupnosti in 
samoupravne interesne skupnosti z območja občine P t u j . 

Sporazumevanje ni v celoti uspelo, saj od velikega števila O Z D 

predlagatelj ni dobil nobenega odgovora . Tako je do konca junija letos 
od 89 O Z D s področja gospodarstva sporazum sprejelo 50, ena ga ni 
sprejela, 38 pa jih ni odgovorilo. S področja negospodarstva je od 129 ; 
O Z D sporazum sprejelo 54, šest ga je zavrnilo in 69 ni odgovori lo. Od 
80 dislociranih poslovnih enot jih je 18 sporazum sprejelo, 62 pa sploh 
ni odgovori lo. 

Zaradi takšnega rezultata sprejemanja sporazuma je izvršni svet u; 
vil, da je pot rebno sprejeti odlok, čeprav v posameznih O Z D še 
razpravljali o sporazumu oziroma ga niso sprejeli ali zavrnili, predvsem 
pa zaradi tega, ker večina poslovnih enot s področja trgovine ni pristopil? • 
k sporazumu. 

Vsebina odloka je enaka vsebini sporazuma, o njem smo že podrobneje 
poročali, zato ponovno obrazlaganje ni po t rebno . P rav gotovo pa bodo 
delegacije in delegati "imeli na osnutek odloka še kako dopolnitev in pred
log, saj bodo za to imeli dovolj možnost i , ker bo sprejem odloka tekel po 
dvofaznem postopku. FF 

Kljub težavam 300 otrok na letovanje 
Kljub temu, da letos ni bilo moč zagotoviti letovanja v počitniškem 

domu v Biogradu na morju so se v Centru za socialno delo v Ptuju 
potrudili in zagotovili okrog 300 prostih mest v Kaštel Starem, Savudriji, 
Debelem Rtiču in v Zgornjih Gorjah pri Bledu. 

Na Debelem Rtiču je že letovalo 60 naših šolarjev, v Kaštel Stari bo 
odšlo 60 otrok 13. avgusta, v Savudrijo pa 150. Od 2. do 28. avgusta bo 
letovala prva izmena stotih o t rok, petdeset mest pa je še na voljo v izmeni 
do 4. septembra. Tu je še nekaj prostih mest, pa tudi za letovanje v 
Zgornjih Gorjah pri Bledu se lahko otroci še prijavijo. Tam bodo od 8. 
do 15. avgusta bivali v počitniškem domu, ki razpolaga z lastnim 
bazenom. 

Tedensko letovanje za letos je stalo prvotno 4000 dinarjev, desetnevne 

počitnice v Kaštel Starem pa 5200 dinarjev. Zal pa v celoti cena m 
zagotovljena, saj jih je na Debelem Rtiču zajel le zadnji dan s 
podražitvijo za 90 dinarjev na ot roka , v Savudriji pa se o novi ceni še 
dogovarjajo. 

Tudi letos so z deležem sredstev za pokrivanje razlik in socialno 
ogroženih otrok priskočile na pomoč tri interesne skupnosti . Skupnost 
otroškega varstva naj bi prispevala 110 tisoč dinarjev, 720 tisoČ 
izobraževanje in 240 tisoč dinarjev skupnost socialnega skrbstva. Letos je 
tudi precej o t rok, ki j im skupnost letovanje plača v celoti, v glavnem pa 
so to rejcnci in otroci s haloškega območja , ki jim starši letovanja ne 
morejo omogočiti . 

m5 

V TOZDU SADJARSTVO OSOJNIK PTUJ 

Pričeli z obiranjem 
visenj 

V temeljni organizaciji sadjar
stvo Osojnik v okviru Emone KK 
Ptuj so prejšnji teden oričeli z 
obiranjem letošnjega pridelka Vi
senj. Kot je povedal direktor tega 
tozda, Jože Eržen pričakujejo 
okoli 100 ton pridelka, ki ga bodo 
v glavnem izvozili za industrijsko 
predelavo v Zahodno Nemčijo. 
Razen tega pričakujejo iz svojih 
nasadov še pridelek okoli 800 ton 
hrušk, okoli 900 ton jabolk in — 
če ne bo toče, še okoli 500 ton 
grozdja. 

Na plantažah visenj v Stukih pa 
je te dni zelo živahno. Dnevno 
prihaja obirat višnje od 200 do 
300, v glavnem mlajših občanov, 
ki zaslužijo 7.a kilogram obranih 
visenj 6 dinarjev. Sredi prejšnjega 
tedna smo jih zmotili med tem 
prijetnim opravilom in zabeležili 
nekaj prijetnih vtisov: 

Robi Križaj iz Ptuja: ,,Višnje 
obiram že nekaj dni in dnevno 
naberem tudi do 36 kg. Z denar
jem si bom pozneje kupil šolske 
potrebščine. Sicer sem tukaj brez 
prijateljev iz svoje ulice, pa sem jih 
zato nekaj že našel t uka j . Vstaja
m o zgodaj , v nasadu sem nekje d o 

trinajstih, potem pa grem domov, 
kjer pomagam pri raznih opravi
lih. Nekaj časa pa mi ostane tudi 
za igro, saj so vendar poči tn ice ." 

Dragica Zelenik iz Jadranske 
ulice v Ptuju: , ,Zaposlena sem v 
gostilni Lužnik in ker imam sedaj 
letni dopust sem se odločila, da 
skupaj z bra tom in sestrami gremo 
obiral te višnje. Doma tako nimam 
kaj delati, tukaj pa je prijetno in 
še koristno povrhu. Na morju sem 
že bila, sicer le tri dni , mislim pa 
da so tudi doma počitnice lahko 
prijetne. Pričakujem, da bom od 
obiranja visenj zaslužila okoli 
3.000 d i n . " 

Srečko Kožar iz Draženc: , ,Za 
obiranje visenj sem zvedel prek 
radia Ptuj in letos to delam prvič. 
Iz Draženc sem verjetno tukaj 
edini, vozim pa se s kolesom. Rad 
bi pač nekaj zaslužil, zato se tru
dim, da bi nabral čimveč visenj. 
Na počitnice ne grem nikamor, saj 
imamo doma manjšo kmetijo in 
dela je polno. Jaz sem srečen tudi s 
takšnimi počitnicami, samo da ni 
p o u k a . " 

Hermina Cerček iz Stukov: 
, ,Sem dijakinja 2. letnika tekstilne 
srednje šole v Mar iboru , višnje pa 
nabiram že četrti dan in verjetno 
bom tudi do konca tukaj . S sabo 
imam mlajšega bra ta in prijatelji
co, t ako da mi ni dolgčas. V 
nasadu smo že okoli šestih zjutraj , 
ko pa začne pripekati sonce, gre
mo domov. Teta je na morju in 
naša družina sedaj skrbi za njeno 
ž iv ino ." 

Boris Cvetko iz Krčevine pri 
Vurberku: „ P r i nabiranju si 
pomagam s plastično folijo. 
Položim jo pod drevo, nato pa 
stresem višnje nanjo. Tako lažje 
pobiram, pa tudi višnje so bolj či
ste. Na dan naberem do 40 kg, 
kakšne volje sem pač. Ce je toplo 
je tukaj zelo pri jetno, tudi poheca-
mo se med seboj. T o so sedaj moje 
počitnice . . . " 

M. Ozmec Robi Križaj iz Ptuja 

Dragica Zelenili iz Jadranske uUce 
v Ptuju 

Srečko Kožar iz Draženc 

Boris Cvetko iz Krčevine Hermina Cerček iz Štuhov 

Obrane višnje sproti skrbno tehtajo iiAt>d^ajQ. 
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Naloge in delovno področje sveta občine 
Pred zbori Skupščine občine Ptuj je osnutek 

odloka o sestavi, nalogah in delovnem področju 
sveta občine. V prvem členu je opredeljeno, da 
je Svet ob i ine politično posvetovalno telo obči
ne P tu j . Njegovi člani na sejah sveta ali 
posamično delajo in obravnavajo vprašanja na 
zahtevo predsedstva SO Ptuj s področja 
samoupravnega socialističnega razvoja, splošne 
politike iz pristojnosti pravic in dolžnosti obči
ne, izvajanja samoupravnega povezovanja in 
planiranja ter dajejo o njih mnenja in predloge. 
To pomeni , da je Svet občine stalno delovno te
lo skupščine s politično posvetovalno funkcijo. 

Pri dosedanjem delu predsedstva občinske 
skupščine so sodelovali člani izvršnega sveta in 
predstavniki upravnih organov, v manjši meri 
pa predstavniki strokovnih služb in samouprav
nih organizacij . V zapletenih samoupravnih od
nosih in težjih pogojih gospodarjenja so za 
proučitev posameznih vprašanj potrebna večja 
posvetovanja in proučevanja, ki so lahko 
opravljena kot kolektivno ali kot posamično 
delo. Zlasti to velja za področje spremljanja 
izvajanja odlokov in drugih aktov občinske 
skupščine. 

Odlok o sestavi, nalogah in delovnem po
dročju Sveta občine so delegati sprejeli v 
obravnavo v svoj periodični delovni program za 
III. trimesečje 1984 na zadnjih zasedanjih zbo
rov skupščine. Svet občine se po osnutku odlo
ka ustanovi izključno kot politično posvetoval
no telo predsedstva Skupščine občine P t u j , z 
opredeljenimi nalogami in zadolžitvami. Ciani 
Sveta občine so lahko le priznani družbe
nopolitični in drugi javni delavci, z bogatimi 
izkušnjami, torej občani , ki uživajo med 
delovnimi ljudmi in občani ugled in spoštova
nje. Izvoli jih skupščina občine na predlog 
predsedstva. 

P o m e m b n o je določilo, da lahko predsedstvo 
zaupa posameznemu članu Sveta občine določe
ne naloge in vprašanja v proučitev z nalogo, da 
o njih pripravi svoje mnenje, kakor tudi , da v 
določenih primerih zastopa predsedstvo. Za to 
tudi član Sveta občine ne more biti funkcionar 
iz nobene samoupravne organizacije aU 
skupnosti in državnega organa ter se s tem daje 
poudarek demokrat ičnemu obravnavanju in 
onemogočanja kakršnegakoli političnega vpliva 
na sprejemanje odločitev. Iz teh razlogov je tu

di sicer predvidena izjemna možnost , da 
Skupščina občine Ptuj aU njen Izvršni svet 
izvoli ali imenuje člane Sveta občine v svoja 
delovna telesa ali pa mu zaupa opravljanje 
določenih nalog. 

Mandat članov sveta občine je določen za 
dobo 4 let, vendar s pravico do ponovnega 
imenovanja. Ker člani Sveta občine niso delega
ti, je taka formulacija pravno dopustna . To še 
tem bolj , ker je njihovo delo in funkcija čast
no, imajo le pravico do povračila potnih in dru
gih stroškov, brez nadomestila osebnega 
dohodka . 

Za izvajanje tega odloka ne bo nastala potre
ba po uporabi sredstev iz občinskega proraču
na. Sredstva za delo Sveta občine bodo 
minimalna in j i h bo v celoti pokrila s t rokovna 
služba občinske skupščine in izvršnega sveta iz 
svoje redne dejavnosti. 

Predsedstvo predlaga delegatom, da po 
razpravi sprejmejo in podprejo osnutek tega 
odloka ter po razpravi pošljejo svoje predloge 
in mnenja predlagatelju. 

ZMDA .SLOVENSKE GORICE '84'' 

Predstavniki ZKS in 
SZDL podravske regije 

obiskali brigadirje 
v petek, 20. junija sta sekretar Medobčinskega sveta ZKS za 

Podravje Slavko KLEINDIENST in predsednica Medobčinskega sveta 
SZDL Marica F A J T . skupaj s predstavniki OK ZKS Ptuj in OK SZDL 
Ptuj , obiskala brigadirje Z M D A ,,Slovenske gorice ' 8 4 " . Najprej so si 
ogledali delovišče v Gočovi v občini Lenart v Slovenskih goricah, nato pa 
na Lačkem vrhu v krajevni skupnosti Destrnik v občini P tu j . Na obeh 
deloviščih je bil pogovor z brigadirji prisrčen, hkrati pa so brigadirji zelo 
marljivo opravljali svoje delo. 

Na Ločkem vrhu je potekal razgovor tudi s krajani, ki so izrazili zelo 
veliko zadovoljstvo nad marljivostjo brigadirjev, brigadirji pa so se pose
bej pohvalno izrazili o krajanih, s katerimi imajo zelo pristne stike. Eden 
izmed brigadirjev — veteranov je posebej poudari l , da je potrebno izreči 
javno zahvalo in priznanje vsem tistih kra janom v Ločkem vrhu, ki imajo 
tako lep odnos in skrb do brigadirjev. Res, zelo pri jetno je slišati, da so 
med brigadirji in domačini tako pristni odnosi , to pa je vrednost, ki jo je 
treba razvijati na vseh deloviščih sirom Jugoslavije. 

O uspehih prve in druge izmene brigadirjev Z M D A ,,Slovenske 
gorice ' 8 4 " je predstavnike ZKS in SZDL podrobneje seznanil predsednik 
Skupščine Z M D A , Savo KOZJAK. Uspehe, ki j ih dosegata prva in druga 
izmena pa so prav gotovo tudi rezuhat dobrih priprav mladinskih 
delovnih brigad, ki na akcijo prihajajo, razen v tistih občinskih kon
ferencah Zveze socialistične mladine, ki na akcijo pošiljajo nepopolne in 
slabo pripravljene brigade. 

Gostje so po končanem obisku na deloviščih poudarili zadovoljstvo 
nad doseženimi uspehi ter brigadirjem zaželeli tudi v prihodnje čimboljše 
uspehe na deloviščih in na področjih interesnih dejavnosti v brigadirskem 
naselju. FB 

Za dan vstaje 
zvezno priznanje 

, ,Plaketa Zveznega odbora ZZB N O E Jugos lavi je ," je priznanje, ki 
ga je na slovesnosti v Ljubljani v petek prejelo krajevno združenje Z Z B 
NOB krajevne skupnosti Olge Meglic v Ptuju, podelili pa so jih skupno 
25. posameznikom iz Slovenije, sedmim iz zamejstva in 17 skupinskih v 
počastitev 22. julija — dneva vstaje slovenskega naroda . 

Na listini, ki so jo sprejeli v imenu krajevnega združenja — pred
sednik Ivan Vauda ter predsednik in podpredsednik občinske organizacije 
ZZB N O B Ptuj Milan Lacko in Karel Zmavc , je zapisano, da j o Zveni 
odbor podeljuje za poseben prispevek pri delu in razvoju organizacije 
ZZB N O V in za uresničevanje njenih zastavljenih ciljev. 

Predsednik krajevnega združenja ZZB N O B Olga Meglic Ivan 
Vauda nam je takole komentiral podelitev tega zveznega priznanja: 

, ,V krajevni skupnosti Olga Meglic smo veliko storili na področju 
podružbljanja delovanja borčevske organizacije, zlasti prenašanja tradicij 
boja in revolucije na mlade rodove. Lep primer je naš vsakoletni pohod, 
ki ga bodo letos organizacijsko prevzeli predvsem mladi. Pri KK SZDL 
pa imamo ustanovljen tudi kordinacijski odbor , ki načr tno skrbi za to 
področje dela. 

Slovesnost v Ljubljani je bila za nas izredno prijetno doživetje, saj 
smo se srečali številni tovariši in prijatelji še iz vojnih časov, pa tudi 
partizani iz Italije, Francije in Avstrije. Skupaj z borci ruskih enot je bilo 
ob koncu vojne pri nas okrog 5000 borcev iz tujine. Priznanje pa nam je 
seveda tudi obveza, da b o m o v borčevski organizaciji še naprej akt ivno 
delali in si v sklopu ostalih družbenopoli t ičnih organizacij v naši krajevni 
skupnosti prizadevali, da bo naš prispevek tak , da bo skupno z ostalimi 
pomagal k razreševanju nastalih t ežav . " 

Predsednik krajevnega zdnižei^a ZZB NOB Olga Meglic Ivan Vauda z 
zvezno plaketo. Foto: M. Ozmec . 

Skupna pomoč za območja, ki jih je prizadela toča 
KAKO se b o m o v ptujski občini lotili organizirane pomoči za 

prebivalce, ki j ih je prizadela toča in j im uničila ponekod tudi stood
stotno letošnji pridelek in k a k o se pri tem angažirajo občinske 
družbenopoli t ične organizacije? — je bilo vprašanje, ki smo ga zastavili 
predsedniku OK SZDL Antonu Zorecu. 

, ,Toča, ki je 15. in 17. julija prizadela velik del Haloz in nekatera druga 
področja v občini, je naredila veliko škode l judem, ki so j im glavni vir za 
preživljanje vinogradi in deloma tudi dohodek iz živinoreje. Naloga OK 
SZDL kot najširše družbenopoli t ične organizacije je , da tem ljudem v 
sedanji stiski pomagamo , saj se upravičeno sprašujejo, kako b o d o 
preživeli sebe in živino. O b tem pa je seveda p o m e m b n o vprašanje — 
kakšno pomoč j im v občini lahko nud imo. 

Sami, kot D P organizacija, smo takorekoč nemočni , saj n imamo na 
voljo kakšnih sredstev, zato se m o r a m o vključiti v širša prizadevanja in 
da to pomoč zberemo tako sol idarnostno kot smo že doslej nemalokrat 
zbirali sol idarnostno pomoč za pogorelca ali za drugega, ki je bil v stiski 
in nemočen, da si pomaga sam, zaradi elementarne nesreče. Dogovorili 

smo se, da smo tudi včerajšnji posvet s sekretarji in predsedniki KK 
SZDL sklicali z namenom, da na jdemo neke skupne poti za ustrezno 
pomoč. Dogovorjeno je , da b o m o po vseh krajevnih skupnostih, razen 
tistih, ki jih je prizadela toča, zbirali pomoč v raznih oblikah, predvsem v 
materialu, da bodo lahko preživeli in ohranili živinski stalež. Pri tistih, ki 
take materialne pomoči ne bodo mogli dati , pa bodo prišla v poštev 
materialna sredstva, da skupno omil imo katastrofo, ki je prizadela to 
naše manj razvito območje . 

Tudi z občinskim sindikalnim svetom smo se dogovorili , da b o m o 
skušali del sredstev zbrati v združenem delu. Vemo, da so težave in da je v 
veliki meri tudi vprašanje likvidnosti, vendar menimo, da bodo tudi 
delavci imeli razumevanje in da pomoči ne bodo odklonili . 

V vseh krajevnih konferencah bodo morali sedaj takoj sklicati svoja 
predsedstva ter imenovati neke vrste komisije, ki se bodo odpravile na 
teren in po vaseh organizirati vse pot rebno za hitro in izdatno pomoč. 
Akcija mora steči istoča.sno po vsej občini, tudi v mestnih krajevnih 
skupnos t ih . " mš 

Ob dnevu vstaje podelili državna priznanja 
Letošnje os redn je obč inske 

p ros lave o b d n e v u vstaje s loven
skega n a r o d a , b i la j e v sobo to , 2 L 
jul i ja , s e j e ude lež i lo vel iko število 
p reb iva lcev iz skora j vseh kra jev 
obč ine S lovenska Bistrica. K t e m u 
sta p r i p o m o g l a tud i l epo v r e m e in 
o rgan iz i r an i p revoz i z av tobus i iz 
vseh večjih naseli j b is t r iške obč ine 
d o kra ja os redn je s lovesnost i , k i j e 
bila letos pri rekreac i j sko turis
t i čnem c e n t r u Tr i je kralj i n a bis
t r i škem Pohor ju . 

O s r e d n j o s lovesnost so za 
o b m o č j e bis t r iške o b č i n e letos 
p r ip rav i le O K Z R V S in obč insk i 
o d b o r Z Z B N O V o b č i n e S loven
ska Bistrica. Pr iče la s e j e v sobo to , 
21 . ju l i ja z o d p r t j e m t ežko pr iča
k o v a n e b e n c i n s k e č r p a l k e v 
Š m a r t n e m n a Pohor ju . O d tukaj 
so ude leženc i s lovesnost i odš l i še 
d o pa r t i z anske bo ln i šn i ce Jesen , 
nekaj k i l o m e t r o v o d d a l j e n e od 
Š m a r t n e g a , kjer j e u d e l e ž e n c e 

' svečanost i jX)zdravil p r e d s e d n i k 
obč inskega o d b o r a Z Ž B N O V 
Slovenska Bistrica M i l a n Ivanuša , 
k i j e o b op i su p o m e n a pa r t i z anske 
boln išn ice Jesen , m e d gosti , prvič 
p o 40 letih p)onovno l a h k o p o z d 
ravil n e k a t e r e p rež ive le u d e 
ležence, ki so to bo ln i šn i co gradi l i 
in v njej skrbel i za r an jence . V le tu 
1944 in d o k o n c a vo jne se j e v tej 
bolnišnici zd rav i lo b l izu s to p a r 

t izanov, d v a m e d njimi p a n iso 
mogl i rešiti in sta tukaj za pos le 
d i c a m i r an u m r l a . 

Drug i de l os redn je obč inske 
p ros lave j e bi l p r i rekreac i j skem 
cen t ru Tri je kralj i , kjer j e bil 
s lavnos tn i govo rn ik p r e d s e d n i k 
O K Z K S , Lad i s l av C v a h t e . O b tej 
pr i ložnost i so podel i l i tud i d r žav 
n a odhč j a . P redseds tvo S F R J u 
goslavije j e od l i kova lo z r e d o m 
r e p u b l i k e s s r e b r n i m v e n c e m La
d is lava C v a h t e t a . R e d zas lug za 
n a r o d s s r e b r n o zvezdo so prejeli : 
F r a n c J a g o d i c , Z v o n k a Jed lov-
čnik, A d o l f K l o k o č o v n i k in Av

gust V i d m a r , vsi iz S lovenske 
Bistrice. R e d de l a s s r e b r n i m 
v e n c e m so prejeli : F r a n c G o d e c , 
Alojz Lu r šak in Otil i ja R e p n i k , vsi 
iz K S P r a g e r s k o ter Ignac Kvas , 
Dr. J a n k o P r e d a n , M i h a e l Špin-
dler in Ju l i j ana S la tau , vsi iz Slo
venske Bistrice. M e d a l j o zaslug za 
n a r o d p a j e iz K S Pohorsk i o d r e d 
Slovenska Bistrica prejela R o z a -
lija Špes . 

P redseds tvo Z R V S Jugoslavi je 
j e pode l i lo z la to p l ake to Z R V S 
p r e d s e d n i k u Z Z B N O V obč ine 
Slovenska Bistrica M i l a n u Iva-
nuši iz O p l o t n i c e in Jože tu K o -

del iču iz K S Črešnjevec . Z l a to 
značko p redseds tva Z R V S J u 
goslavije p a sta pre je la Boris P lo-
šinjak iz K S Pol jčane in Kvi r in 
Pet rač iz K S Zg. Polskave . 

V k u l t u r n e m p r o g r a m u sveča
nosti so nas topi l i p o d s k u p n i m 
nas lovom: »previhar i l i s m o vse 
viharje« g o d b a na p iha l a konfe
rence osnovn ih organizaci j s indi
ka ta D O I M P O L , m l a d i n a O K 
Z S M S Slovenska Bistrica ter 
ženski pevski zbor D P D S v o b o d a 
Slovenska Bistrica. 

Z a b a v n i del svečanos t i j e pr i 
pravi la T O Z D D r u ž b e n a p r e h r a 
na D O I M P O L , ki tud i vodi ak
tivnosti R T C Tri je kralj i . Števi lne 
so bile p r i red i tve , ki so ob i sko
valce osrednje obč inske pros lave 
zadrževa le n a t e m m e s t u tud i d o 
poznih večern ih ur. Posebnos t 
z a b a v n e g a de la , k i j e po t eka l p o d 
nas lovom »Ognjena noč« , j e bi la 
izvolitev treh kral j ic (k T r e m 
kra l jem) in p o h o r s k e g a škra ta . T a 
del p r i red i tve se je odvi ja l že v soju 
vel ikega kresa n a p r i r e d i t v e n e m 
pros toru , kjer m e d d r u g i m ni 
man jka lo j ed i l in pijač za p rek 
tisoč ob iskova lcev letošnje osred
nje s lovesnost i o b d n e v u vstaje 
s lovenskega n a r o d a . 

Besedilo in posne tek : 
Vik tor H o r v a t 

Pri spominskem obeležju partizanske bolniSnice J e s e n |Mi Šmartnem je 
bil slavnostni govornik Mi lan IvanuSa, predsednik občinskega odbora 
Z Z Z N O V Slovenska Bistrica. 

G prilivu, porabi in staniu sredstev za gradnjo šolsitega prostora 
Odbor za nadzor nad zbranimi 

sredstvi samoprispevka in njegovo 
razdelitvijo ter nad izvajanjem del 
načrtovanega p rograma gradnje 
šolskega prostora v občini P tu j je 
predložil delegatom zborov SO 
Ptuj poročilo za letošnje prvo 
polletje, ki ga povzemamo. 

V prvem polletju letošnjega leta 
je bilo zbranih nekaj nad 83,3 mio 
din ali 65 % načrtovanih prilivov 
sredstev za gradnjo Šolskega 
prostora za tekoče leto. Razen ne
kaj T O Z D (DO Agis, E m o n a Mer
kur, Opekarna Ptuj) so podpisnice 
v celoti vplačale svojo obveznost 
po ZR z.a leto 1983. Podpisnice, ki 
niso izpolnile obveznosti in so 
poslovno leto 1983 zaključile pozi
tivno, so bile pismeno pozvane naj 
izpolnijo svojo obveznost . 
Računamo , da bo načrtovani zjie-
sek prispevka po SaS za leto 1984 
v celoti realiziran v drugem pollet
ju . 

Samoprispevek ni realiziran s 
46 Glede na pr ičakovano hit
rejšo rast osebnih dohodkov v II . 
polletju, bo načrt do konca leta 
dosežen. 

Iz republiških virov^ sredstev ni 
bilo. Kot lastna udeležba pa so 
pr ikazana angjižirana sredstva 
investitorjev za pripravljalna dela 
(načrti , soglasja, i td.) . 

V celotnem obdobju (od 1/1-
1982 do 30/6-1984) je bilo zbranih 
s jprenešenimi sredstvi iz I. samo

prispevka (37,7 mio) skupno že 
195,7 mio din. To predstavlja 
73 % vseh načrtovanih sredstev; 
oziroma 95 % , če izločimo izpadla 
republiška sredstva. 

V letošnjem prvem polletju ni bi
lo porabe drugih sredstev, razen 
okrog 5 mio din za pripravljalna 
dela. Zaradi tega so bila prosta 
sredstva začasno posojena podpis
nicam. Iz navedenega naslova je 
bilo obračunanih nekaj nad 3,5 
mio obresti, do 30/6 pa že izplača
nih 1,69 mio din. Zaradi pričetka 
del bodo sredstva vrnjena do kon
ca tega meseca. 

Investicijski program za te
lovadnico je bil predložen banki v 
oceno in pr ipravo mnenja 21/6-
1984. Banka je po določenih 
dopolnitvah investicijskega 
programa izdala pozitivno mnenje. 
Republiška komisija bo obravna
vala projekt za telovadnico pred
vidoma 18. julija. Ob njenem 
pozitivnem mnenju bo mogoče ta
koj pričeti z gradnjo. Predračun
ska vrednost znaša 132.— mio din. 

Investicijski program za osnovno 
šolo Lovrenc je bil predložen ban
ki šele 5/7-1984 in se v času 
priprave tega poročila nahaja v 

obdelavi in dopolnjevanju. Pred
računska vrednost programa znaša 
39,6 mio din. Projekt bo ocenila še 
regijska komisija za oceno investi
cij-

Oba investicijska programa 

presegata prvotno predvideno 
predračunsko vrednost . Za to bo 
skupščina izobraževalne skupnosti 
Ptuj določila vrstni red pričetka 
gradnje posameznih objektov. 

S T A N J E SREDSTEV 

Ob polletju je bilo na zbirnem 
računu sredstev za gradnjo šolske
ga prostora 32,6 mio din sredstev. 
Preostala sredstva (din 36,2) so bi

la posojena podpisnicam, del sred
stev skupaj z lastno udeležbo pa je 
pri investitorjih. 

Kot je razvidno, je bilo v prvem 
polletju zbrano toliko sredstev kot 
smo načrtovali . Za to bi ob pogo
jih, ki so bili podani investitorjem 
na začetku leta, to je , da pred
računska vrednost obeh projektov 
skupno ne presega 155 mio din, 
lahko oba investitorja pričela z 
gradnjo že v mesecu juniju. 

Predlog za znižanje prispevnih 
stopenj za zaklonišča 

Zbori skupščine občine Ptuj bodo danes sklepali o spremembi odloka 
o zakloniščih in drugih zaščitnih objektih v občini P t u j . K temu je dal 
Izvršni svet SO Ptuj naslednjo obrazložitev: 

Glede na program ukrepov za razbremenjevanje gospodarstva je iz
vršni svet sprejel predlog, da se znižajo prispevne stopnje, določene v 
odloku o zakloniščih in drugih zaščitnih objektih v občini P tu j za 20 °?o in 
sicer samo obveznosti , ki se plačujejo iz dohodka . Občani plačujejo še 
nadalje prispevek za zaklonišča po nespremenjenih stopnjah, prav tako je 
nespremenjena stopnja za investitorje, ki so oproščeni graditve zaklonišč. 

Ukrepi za razbremenitev gospodarstva so sprejeti za leto 1984, zato se 
tudi spremembe odloka nanašajo le na leto 1984. Ker so v dosedanjem 
času posamezni organi in organizacije že vplačale prispevke za prvo 
polletje tega leta, izvršni svet predlaga, da se,.poračun opravi pri vplačilu 
obveznosti za naslednje mesece. 

Izvršni svet je osnutek odloka obravnaval , z njim predlaga znižanje 
prispevnih stopenj in s tem razbremenjevanje gospodarstva, zato izvršni 
svet predlaga, da se odlok sprejme po hitrem postopku. Znižanje 
prispevka bo v nekaterih organizacijah združenega dela na območju 
občine delno prispevalo k odpravljanju motenj v gospodarstvu. 

STALIŠČA IZVRŠNEGA SVETA SO PTUJ 

Glede zaščite interesov 
pri gradnji HE Formin 

Delegatom zborov skupščine občine Ptuj je komisija za zaščito in
teresov občine Ptuj pri gradnji hidroelektrarne Fromin predložila poročilo 
o svojem delu. V njem je uvodoma nakazano delo komisije od zadnjega 
poročila zborom SO Ptu j , februarja 1983, podrobneje pa je razčlenjen 
potek prizadevanj za odpravo posledic dviga podtalnice. Posebej je tudi 
opisan problem usposobitve centralne čistilne naprave. 

O poročilu je razpravljal izvršni svet SO P tu j , sprejel stališča in z njimi 
prav tako seznanil delegate. Ta stališča so: 

Izvršni svet ves čas spremlja delo komisije za zaščito interesov 
Skupščine občine Ptuj pri gradnji H E Formin , daje predloge, sprejema 
ukrepe in izvaja naloge za zaščito interesov. 

V ta namen je izvršni svet sprejel tudi sporazum o načinu povračila 
škode kot enkratnega odškodninskega zneska neposrednim 
oškodovancem, ki so utrj^eli škodo na svojih objektih zaradi stalnega 
dviga podtalnice in je posledica gradnje objekta H E Formin. Vsem 
prizadetim, ki so utrpeli škodo na svojih objektih zaradi dviga podtalnic^ 
v letih 1979/1980, je bila dostavljena pismena informacija o zaključki! 
dogovarjanj med občino Ptuj in DEM z možnost jo pri tožbe na DEM. 
hkrati pa so bili opozorjeni, da v primeru, če D E M njihovih pr i tožb ne b 
upoštevala, lahko spore rešujejo na pristojnem sodišču. 

Pri razreševanju vprašanj glede čiščenja odpadnih vod izvršni s-
podpira program sanacije čistilne naprave v skladu s predložei 
aneksom k investicijskemu programu za čistilno napravo P t u j , ki so , 
DEM predložile v mesecu maju 1984 s tem, da se bo zavzemal za znižanj 
predračunske cene za ponovno usposobitev čistilne naprave, — predvser 
v smeri enostavnejše izvedbe sušilnih gred. 
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PRED LETOŠNJIM 
PRAZNIKOM OBČINE 

PTUJ 
Osmi avgust 1942 je dan , ki se ga prebivalci ptujske občine 

spominjajo z bolečino v srcih. Tega dne pred dvainštiridesetimi leti je v 
gozdičku Laze pri Mostju v neenakem boju z desetkrat premočnim 
sovražnikom izkrvavela prva SIovenskogoriSka-Lackova četa, ki je bila 
izdana. Četo je izdal Franc Knez, d o m a iz Renkovec, da bi s tem rešil 
svojega sina. 

S padcem prvih upornikov se je narodnoosvobodi lno gibanje na tem 
območju za nekaj časa zaustavilo. Sicer pa je treba iskati vzrok tudi v 
tem, ker je nemškemu okupator ju s pomočjo že pred njenim vdorom na 
jugoslovanska tla uspelo prepresti svoje mreže z ovaduhi in zaupniki , ki 
so odkrivali organizatorje odporniškega gibanja. Sledile so številne areta
cije, izgoni v koncentracijska, točneje uničevalna taborišča in streljanje 
talcev. T o so bili težki udarci za N O G ne le na ptujskem temveč tudi na 
drugih območjih naše okupirane domovine . 

Slovenjegoriška četa je bila ustanovljena v začetku aprila leta 1942 
pri kmetu Francu Osojniku v Desencih. V začetku so jo imenovali Ptujski 
vod, ljudje pa so govorili o SlovenjegoriSki četi. Njen prvi komandi r je po
stal dvajsetletni Vinko Kes, od junija dalie Franc Osoinik. Politični 
komisar je bil Zvonko Sagadin, ki Se živi. Četa je kmalu upravičila svojo 
ustanovitev. V kra tkem času je postala zelo gibljiva part izanska enota. 

Izvršila je več napadov na sovražnikove pos to janke . 2 e maja je zaplenila 
v občinskem uradu v Vitomarcih živilske karte, zaplenila pisalni s t roi . v 
Rogoznici so zažgali nemško opekarno . Med Ptujem in MoSkanjci, sredi 
Ptujskega polja so minirali železniško p rogo , onesposobili telefonske 
naprave. Prvega avgusta so na PolenSaku prav tako zaplenili živilske 
karte in radijski aparat in iz tamkajšnje trgovine odnesli nekaj blaga. V 
Vintarovcih so napadli orožniško postajo, da bi rešili ujetega soborca 
Rajšpa, njegovo ženo Mari jo in Vinka Frica. T o j im žal ni uspelo. Pr i 
tem napadu hrabr ih partizanov sta padla dva nemška orožnika. Na ob
močju Slovenskih goric so obračunali s petimi ovaduhi oz i roma izdajalci. 

Presenetljivo je , da so borci prve Slovenskogoriške čete naredili 
načrt , da bi na Borlu osvobodili jetnike. Na Borlu je namreč bilo zbirno 
taborišče in od tam so transportiral i zaprte v razna druga nemška tabori
šča po vsej zasužnjeni Evropi in od koder se mnogi niso več vrnili na 
svoje domove . Na Borlu je bilo dnevno zaprt ih tudi d o 300 zapornikov, 
največ s ptujskega območja, nekaj pa tudi z drugih predelov okupi rane 
Štajerske. 

Čeprav se je četa zadrževala na več krajih in je bila takorekoč stalno 
v gibanju, je bila vseeno izdana. Nemški tajni policiji je nameč uspelo, da 
je mednje vrinila svojega agenta, ki je , , p o s t a l " tudi borec te enote z 
mračnimi načrti , da četo izda sovražniku ob prvi priliki, kar je tudi storil. 

Tako je 8. avgusta 1942 poslal gestapu v Ptuj skico taborišča v gozdičku 
Laze, blizu Pesnice, kjer je nič hudega sluteč počivala in kovala nove 
načrte za boj prot i sovražniku. 

Nemci so četo še istega dne obkolili . Vnel se je hud boj in v tem boju 
so padli F ranc Kramberge, Alojz Zavec, Kostja in Vinko Reš medtem, ko 
se je Mirko Reš prebil iz obroča ter se pozneje, ko je zvedel, da so mu 
Nemci aretirali starše, sam ustrelil. Sovražnik je ujel Janeza Pukšiča, Iva
na Ceha in Karla Stojka, medtem ko sta se iz obroča uspela prebiti še 
Franc Osojnik in Jože Lacko. Zopet se je našel izdajalec v Sp . Velovleku, 
ki je idal Jožeta Lacka, ki so ga t ako sovražniki ujeli dva dni po bitki v 
Mostju. Pretepenega so na to vlačili po ptujskih ulicah, ga zasramov?li . 

Mučili so ga še v zloglasnih ptujskih zaporih, kjer je j u n a š k o prenašal vsa 
mučenja in naposled 18. avgusta tudi podlegel. 

Pr i tem ni odveč zapisati , da je imel izgube tudi sovražnik. Sai so 
hrabr i part izani v več kot dve uri trajajočem boju smr tno zadeh 
Franca Fahrerja , vodjo žandarmeri jskega oddelka v Ptuju in Hansa 
Haupfaufa , okrajnega načelnika v Ptuju . Za to nemSki okupa to r seveda ni 
mogel mi rno preboleti svojih izgub in tudi tega ne, da je majhna skupina 
revolucionarjev in še slabo oborožena kl jubovala njihovi premoči , t ako v 
številu napadalcev kot tudi dobri oborožitvi . Strahovi to se je maščeval. 
Veliko domol jubov je zaprl, več kot petdeset j ih je postrelil. Mnoge je 
posla! v uničevalna taborišča, od koder se mnogi niso več vrnili. 

Slovenjegoriška četa je obstajala le pet mesecev. Mjena ustanovitev in 
delovanje predstavlja brez dvoma velik uspeh N O B na ptujskem ob
močju. K sodelovanju je uspela pritegniti več sto prebivalcev tega ob
močja , ki so j o podpiral i , z njo sodelovali. 

Sovražniku je tedaj sicer uspelo uničiti borce Slovenjegoriške čete, 
toda ne za dolgo. Že spomladi leta 1943 se je kljub izdajam, terorju, ki ga 
je sovražnik izvajal na tem, kot tudi drugih območj ih , se odporniško gi
banje v posameznih območjih ponovno oživlja ter z vso vztrajnostjo utira 
pot k zmagi. Padale so še nove žrtve, novi borci za svobodo , kajti brez 
žrtev ni borbe , brez borbe ni zmage in brez zmage ni resnične veličin^. 

Deio, oborožen boj prvih organizatorjev in sodelavcev Slovenjegoriške 
čete nadaljujejo drugi . Narodnoosvobodi lnega boja ni bilo več mogoče 
zatreti , kajti težnja po svobodi je tedaj preplavila svet. 

P r i tem se na i hkrati spomnimo tudi prvih žrtev okupator ja , k o je že 
10. avgusta 1941 leta v Ilovcih na Dravskem polju ustrelil prve talce s tega 
območja . P o d streli okupator ja so padli Jože Božič, Alojz Jereb, Marjan 
Nemec, Franc Planine, Ivan Plaskan in Jože Tršek. Zadnje žrtve okupa
torja pa so padle 6. aprila 1945, ko so Nemci na desnem bregu Drave v 
Ptuju ubili šest talcev. Zmetali so jih v Dravo . 

P o tolikih' letih so čas in solze izmile bolečine iz trpečih in krvavečih 
src. Ostali pa so bridkosti polni spomini na strašne dni , ko je sovražnik 
okru tno pobijal ljudi. Pri tem ni bilo prizanešeno niti o t rokom. Tega ne 
smemo, tudi nočemo in ne m o r e m o pozabiti . Preveč je dragoceno vsako 
življenje, preveč je bilo žrtev, da lahko danes mirno in svobodno živimo 
in ustvarjamo v novi Titovi Jugoslaviji. 

F ran jo Hovnik 

IM^k:"'' dograiene 
V vzgojno varstvenem zavodu Ptuj so gradnjo dveh jasličnih oddelkov 

in pralnice zaupali gradbenemu podjetju Drava P t u j . Dogovorili so se, 
da bo investicija končana do juni ja letos, na željo izvajalca podaljšali rok 
za izgradnjo d o 15. julija, dela pa še vedno niso končana . 

,,Izvajalci pravijo, da imajo težave z gradbenim mater ialom, ki ga ni 
mogoče dobit i . Opravičljiva je tudi 12-dnevna zamuda zaradi vremena, 
vendar se vse skupaj vleče p redo lgo , " je povedala ravnateljica vrtca Boža 
Bratuž. ,,Izvajalci nam pravega vzroka za tol ikšno zamudo pri gradnji še 
niso navedli. Najbrž imajo težave tudi s svojimi kooperant i , vendar nas 
kot investitorja to ne zanima. Pogodba je bila sklenjena na ključ. 
Gradbeni odbor je predlagal arbi tražo, vendar ta ni uspela, kar izvajalec 
ni pravočasno imenoval svojega k a n d i d a t a . " 

V vzgojno varstvenem zavodu so že sprejeli o t roke, ki bodo obiskovali 
jasli od 1. septembra dalje. Ce objekt ne bo pravočasno končan tudi o t ro
ci ne b o d o mogli obiskovati jasli, saj so vsi ostali prostori napolnjeni do 
zadnjega kotička. 

V vrtcu vseeno upajo, da bo gradnja končana do prve polovice avgusta, 
ako da bi lahko prostore pravočasno pripravili za bivanje otrok. O b 

V'jem tem je nerazumljivo obnašanje izvajalcev, ki bi se ob sedanjih teža
vah gradbincev morali potrudit i in spoštovati dogovorjene roke , da bi 
pridobili zaupanj«, tudi pri ostalih investitorjih. 

N . D. 

O MLADINSKEM PRESTOPNIŠTVU V OBČINI PTUJ 
Center za socialno delo Ptuj je 12. julija 1984 

skhcal posvet o problematiki mladinskega pre-
stopniStva v občini P tu j , ki so se ga udeležili 
predstavniki organov pravosodja in strokovni 
delavci drugih področi j , ki se ukvarjajo s tovr
s tno problemat iko. 

Na posvetu je bilo ugotovljeno, d a v občini 
narašča mladinsko prestopništvo, t a k o številčno 
kot tudi vsebinsko. Vedno več je povra tn ikov, 
narašča število otrok in mladoletnikov, ki so od-
darji v vzgojni zavod, narašča tudi število pobe
gov od d o m a in iz vzgojnih zavodov. Center za 
socialno delo pa ugotavlja, da je vedno več mla
dih, ki iščejo pomoč in svetovanje pri urejanju 
svojih problemov, ker se sami na znajdejo. 

Problemat iko mladih m o r a m o reševati t am, 
kjer nastaja, to je v šolah, na delovnem mestu, 
krajevnih skupnostih, v mladinski organizaciji in 
centru za socialno delo. Vse te institucije mora jo 
delovati tudi preventivno. P rav preventivno de
lovanje pa je problem v ptujski občini . Ugoto
vljeno je, da je na področju osnovnega šolstva 
zaposlenih le 7 socialnih delavcev in niti eden psi
holog, ne deluje niti en strokovni team. Na po
dročju srednjih šol deluje nepopolna svetovalna 
služba, saj ob pedagogu in psihologu ne deluje še 
socialni delavec. V organizacijah združenega de
la z okoli 19.000 zaposlenimi deluje le 6 socialnih 
delavcev, kar je nekajkrat premalo . Za to se veči
na mladinske problematike obravnava na centru 
za socialno delo, ki ima sicer ustrezne s t rokovne 
delavce, vendar ob opisani situaciji p remalo . 

Udeleženci posveta so dalje ugotavljali, da v 
občini ni obrata družbene prehrane, da mladina 
lahko zahaja le v gostinske lokale. Organiz i rano 
delo z mladino je nekako odrinjeno tudi v pro
gramih D P O . Dejstvo, da se tega posveta ni ude
ležil predstavnik OK ZSMS Ptuj navaja na skle
panje, da le ta ne vidi svoje vloge v preprečeva
nju mladinskega prestopništva. 

Odstotek mladih, ki so nezaposleni, je v občini 
Ptuj višji kot v drugih občinah podravske regije, 
kar narekuje večjo pozornost ne le skupnosti za 
zaposlovanje, marveč tudi drugih dejavnikov v 
občini. Ugotovljeno je bilo tudi , da je premalo 
neposrednega sodelovanja med šolami. Pos ta jo 
milice. Sodnikom za prekrške in Cent rom za so
cialno delo pri obravnavi posameznih pr imerov. 
V občini ni nobenega načrtnega izobraževanja in 
osveščanja staršev za izpolnjevanje starševske 
vloge. 

Polit ika izobraževalne skupnosti pri zaposlo
vanju drugih strokovnjakov na področju šolstva 
ni ustrezna. Tudi v delovnih organizacijah se za
poslitev socialnega delavca ali psihologa obrav
nava kot širjenje administracije, ne pa kot dolž
nost delovne organizacije, da z ustreznim stro
kovnim delom zagotavlja svojim delavcem 
socialno varnost in dvigne produkt ivnost . 

Med mladino je tudi vse več pojavov zlorabe 
alkoholnih pijač. Ob ustrezni vzgoji mladih j im 
moramo znati omogočiti zdrav način življenja s 
politiko cen alkoholnih in nealkoholnih pijač, z 
možnost jo zbiranja v drugih prostorih, ne le v 

gostinskih lokalih, z dosledno organizacijo mla
dinskih prireditev, z mentors tvom v klubih mla
dih in z iskanjem privlačnih oblik združevanja in 
aktivnosti mladih. 

Pozit ivna ugotovitev je bila, da zaenkrat 
narkomani ja med mladimi ne predstavlja večje
ga problema v občini, kar pa seaveda ne pomeni , 
da ni po t rebno v programe vzgoje in šole uvršča
ti tudi pouka o drogah in posledicah uživanja 
drog. 

O b koncu razprave so bili sprejeti naslednji 
zaključki in sklepi: 

Problem mladinskega prestopništva v občini 
Ptuj je aku tno prisoten, narašča ' in je po t rebno 
zastaviti širok program preventivne in kurat ivne 
dejavnosti . 

Izdelati operativni načrt preventivnega dela v 
občini s ciljem preprečevanja nastajanja in šir
jenja mladinskega prestopništva. Vključiti je 
potrebno vse strokovnjake, ki že delujejo na 
tem področju. Koordinator izdelave načrta in 
aktivnosti je Center za socialno delo P tu j . 

Izobraževalna skupnost Ptuj naj spremeni 
politiko zaposlovanja strokovnjakov v 
izobraževanju in kot priori tetno uvede teamsko 
delo na področju osnovnih Sol in v srednješol
skem centru. 

Izobraževalna skupnost Ptuj z drugimi deja
vniki v občini naj pristopi k aktivnostim za 
ustavitev vzgojne svetovalnice za območje obči
ne P tu j . D o ustanovitve vzgojne svetovalnice 
sklene z vzgojno svetovalnico Mar ibor 
sporazum za sodelovanje in terapevtsko obra
vnavo otrok in mladine iz ptujske občine. 

Zveza socialistične mladine Slovenije v P tu ju 
naj prevzame in uresničuje svojo vlogo pri or
ganiziranju prostega časa mladih. 

Zveza prijateljev mladine Ptuj naj pripravi 
program aktivnosti na področju vzgoje in orga
niziranih dejavnosti mladine. 

Občinska zdravstvena skupnost naj hitreje 
uvaja terapevtsko delo na področju meniali ie 
higiene. 

Izobraževanje staršev in svetovanje pri vzgoji 
naj poteka prek Sol, krajevnih skupnosti in 
delovnih organizacij. Nosilec naj bo delavska 
univerza, kot strokovni sodelavci b o d o sodelo-, 
vali strokovnjaki srednješolskega centra, centra 
za socialno delo in drugi. 

Med mladimi se pojavlja vse več alkoholiz
ma. Osveščanje o posledicah alkoholizma naj 
postane sestavni del vzgoje v osnovnih in 
srednjih šolah, za kar so odgovorni pedagoški 
delavci. V delovnih organizacijah in krajevnih 
skupnostih vodi aktivnosti koordinacijski o d b o r 
pri Predsedstvu OK SZDL Ptu j . Po t r ebno j e 
izvesti razpravo o izdelanem občinskem 
program.u boja proti alkoholizmu na zborih 
občinske skupščine in skupščinah SIS. 

Narkomani ja t renutno ne predstavlja aku tne
ga problema v občini. Vseeno pa je nu jno , da 
tesno sodelujejo organi U N Z Mar ibor , Pos ta ja 

mil i .e P tu j , Center za socialno delo P tu j , šole 
in zdravstvene ustanove, da b o možno pravoča 
sno ukrepanje tudi v posameznih primerih. 

Skupnost za zaposlovanje naj v sodelovanju z 
delovnimi organizacijami pospešuje zaposlova
nje mladih. 

Stanovanjska skupnost Ptuj naj polit iko 
gradnje stanovanj usmerja t ako , da ne b o le 
koncentrirala stanovanj v mestu P t u j , saj je 
dokazano , da preselitev iz podeželja v mesto 
povzroča težave pri navajanju na novo okolje in 
veča potrebe po zaposlitvah. 

Center za socialno delo Ptuj zbere v CZ-
T O Z D Bolnica Ptuj podatke o poskusih samo
morov, da ugotovimo velikost pojava in trend 
razvoja. 

MNENJE IZVRŠNEGA SVETA 
SO PTUJ 

Izvršni svet skupščine občine Ptuj je na seji, 
5. julija razpravljal o tem poročilu in sklepih. 
Zbore skupščine občine Ptuj je seznanil z nasle
dnjim: 

Izvršni svet na osnovi poročila o problematiki 
mladoletniškega prestopništva v občini P tu j 
ugotavlja, da je mladinska kriminaliteta n a 
območju občine Ptuj večja kot v ostalih obči
nah podravske regije, da je v letu 1983 v prime
rjavi z letom 1982 skokovito porasla in je višja 
kot v prejšnjih letih. Takšno stanje je zaskr
bljujoče in zahteva posebno obravnavo proble
ma. 

Borba zoper mladoletniško prestopništvo ni 
samo kazensko pravni problem, vprašanje 
kriminalne politike in njenih instrumentov, am
pak tudi področje dela nerepresivnih organov 
kot so službe socialnega skrbstva, prosvete in 
zdravstva ter drugih organov in organizacij , saj 
je z d o b r o organiziranimi preventivnimi ukrepi 
možno preprečiti marsikateri prestopek. Za to je 
izvršni svet posredoval poročilo o mladole
tniškem prestopništvu vsem samoupravnim or
ganizacijam, o rganom in skupnostim, ki s 
svojim delom lahko vplivajo na zmanjšanje 
mladoletniškega prestopništva. 

Izvršni svet ugotavlja, da poročilo o 
problematiki mladoletniškega prestopništva ne 
navaja vrste prestopkov in njihove teže. Z a t o 
predlaga Temeljnemu javnemu tožilstvu Mari
bor, da gradivo na seji zborov ustno dopolni še 
s temi podatki . 

Izvršni svet predlaga, da na sejah zborov pri 
obravnavi tega poročila sodelujejo predstavniki 
Temeljnega javnega tožilstva v Mariboru , Cen
tra za socialno delo P tu j ter Temeljnega sodišča 
v Mariboru. 

Izvršni svet podpira zaključke posveta o mla
doletniškem prestopništvu in predlaga, da nosil
ci nalog v prihodnjem letu ob obravnavi poročil 
o delu opozorijo na rezultate in učinke svoje
ga delovanja pri preprečevanju mladinske 
kriminalitete. 

Anketa o ponudbi v gostinskih objektih v Ptuju 
Ni pot rebno posebej poudar ja t i , 

kako velik pomen ima gostinska 
ponudba v celotni turistični ponud
bi. Gotovo so dobra izvenpenzion-
ska ponudba , vljudnost na takar 
jev, hitra postrežba in urejenost lo
kalov tisti kriteriji, ki pritegnejo ali 
pa tudi ne vse bolj zahtevne goste. 
P o nekaterih ptujskih lokalih smo 
naredili anketo in se pogovarjali z 
gosti. Najprej smo obiskali gostilne 
Haloškega bisera. 

V gostilni , ,Pri poš t i " so nam si
cer skopi sobesedniki dejali nasled
nje: 

, ,Za ponudbo ne morem reči nič 
konkretnega, ker nisem velikokrat 
tu. N o , postrežba je bila solidna. 
Bil sem prijazno post režen." Gost , 
ob vrčku piva pa je deja l : , ,Mis l im, 
da je to najboljša gostilna. Ponud
ba je zadovoljiva glede na naše 
možnos t i . " 

Bolj vroče je bilo anketirati v go
stilni pri ,,Belem kr ižu" . , ,Čakam 
že pol ure. P o n u d b a je sicer dobra , 
vendar . . . " j e dejal eden od go
stov, ki je hotel verjetno Se kaj reči, 
če ga ne bi prekinila , ,p r izade ta" 
natakarica: „ N e bi rekla, d a j e po-
trebn > precej časa čakat i . Mogoče 

je tovariš čakal zaradi tega, ker sem 
bila na malici. No , zadovoljstvo je 
odvisno tudi od gosta. Nekateri so 
sitni, drugi manj . . . " Toda drugi 
gost je nadaljeval: , ,Pri jazne so že 
te natakarice, vendar se mi zdi, da 
so prepočasne! Verjetno so presla
bo nagrajene. Morale bi biti plača
ne po uč inku ! " Potem smo se 
napotili v ptujski hotel, kjer smo 
srečali goste iz Češkoslovaške, ki 
pa niso bili preveč zgovorni: 
,, . . . Ja , saj je v redu . . . " j e bilo 
vse, kar nam je dejal gost, kot da bi 
ga prosil za kakšno pomembno po
litično izjavo. 

V Pepsi baru je bilo kot po nava
di — polno. , ,Postrežba je v r e d u ! " 

Kaj to pomeni? 

, ,Precej so hitri. Čakati ni treba. 
Strežejo h ladno pijačo. Precej tudi 
ponujajo, pa še poceni so. T o pa 
priteguje goste, zato je tudi dober 
obisk in pogosta gneča" . 

Pri Roziki smo srečali simpatični 
gostji iz Mar ibora , ki sta najprej 
povprašali , če tudi pri nas zapirajo 
že ob desetih zvečer. , ,To j e slabo 
Zvečer včasih ne m o r ^ zunaj 
večerjat i ." 

Kaj je tisto, kar pritegne gosta v 
lokal? 

, ,Predvsem hitra ponudba . Zelo 
me moti t o , ker te zelo hitro zvečer 
,,vržejo v e n " , začnejo pospravljati 
stole, prte itd. T o za gosta ni prije
tno . Popo lnoma drugače pa j e , če 
slišiš vljudno, pri jazno besodo, 
morda si deležen še nasmeška . . . 
Tu sva bili s prijateljico kar lepo 
pos t reženi ." 

V Pivnici smo naleteli na goste 
iz Belgije. Ti so bili veliko bolj 
zgovorni od turistov, ki smo j ih 
srečali v hotelu. , ,Hrana je zelo 
okusna, zelo tekne . . . Sicer pa 
b o m o v Jugoslaviji en teden, ka
sneje pa se b o m o prek P tu ja in 
Mar ibora vrnil nazaj v domovi
n o . " 

Naša zadnja postaja je bila v 
bistroju Julija. V sorazmerno 
majhnem lokalu se je gnetlo veliko 
gostov. Zaka j , smo povprašali 
enega od gostov, ki je bil ob 
, , šk ropcu" videti prav zadovoljen. 
, ,Lokal je zelo prijeten. Je tudi 
nov, kar privablja. Hi t ro tudi 
postrežejo. Veliko bolj so prijazni 
kot v družbenih loka l ih . " 

Zakaj? 

Stimulacija je pomembna . 
Precej pa je tudi zaposlenih, t ako 
da se zdi, da postori jo vse, samo 
da gost ne bi č a k a l . " 

Tudi v drugih lokalih je precej 
zaposlenih! 

, , Ja . Zdi se mi, da se v privatnih 
gostilnah veliko bolj potrudi jo . 
Res j e , tudi v hotelu je precej 
zaposlenih, pa vseh teh kvalitet ni. 
Tam je pot rebno predolgo čaka
t i ! " 

Nobena anketa ne more dati 
neRih dokončnih rezultatov, ker 
pač vseh ne moremo povprašat i o 
vsem. L a h k o pa nakaže na nekaj 
osnovnih dejstev. Lahko bi 
zaključili, da je postrežba na 
splošno zadovoljiva. Vsi anketi
ranci pa so si edini, da je boljša v 
privatnih lokalih. Zakaj je v 
družbenih gostinskih objektih 
slabša so poskušali povedati že 
sogovorniki. P ravo analizo in reši
tev tega problema pa bodo morali 
poiskati gostinci sami. V 
Haloškem biseru v zadnjem času 
to tudi počnejo. Upa jmo, da b o m o 
v prihodnje deležni boljše ponud
be, sicer pa o tem sploh ne dvomi-

Milan Zver 

P o m n i K i , k o ; okarnci ic ie pru.^ ualjne preteklosti , nam pri^ajo in JL-
do še pričali vsem bodočim rodovom svoj pomen, velik pomen. 

Tudi v KS Podgorci imamo spomenik zmage, simbol naše svobode, 
ki je bil postavljen 1978. leta. Ce se zdaj postavimo pred spomenik, si 
predstavljamo kamenje v polkrogu kot množico ljudi, ki se brani in ta 
polkrog se dviga v eno zaključeno celoto, katera nam predstavlja naše 
vodstvo, našo upravo , katera nas vodi , nas usmerja na pravo pot , nam 
črta stopinje, po katerih mi s topamo. 

V sredini so napisana imena žrtev, ki j ih nekako brani ta dva, ob 
straneh stoječa stebra. 

V ozadju pa vidimo zelena polja, gozdove, hribe in za vse to kar 
vidimo so se borili naši borci, ki so tu napisani . 

Na spomeniku pa niso le napisani tisti borci , talci in druge žrtve voj
ne, ki so padli d o m a na naši zemlji, ampak vsi tisti iz naše krajevne 
skupnosti , ki so padli v tujini, ki so se po širnem svetu borili za košček 
svoje zemlje, na kateri bi radi mirno in zadovol jno živeli. 

Ko smo tako sedeli na bregu reke Pesnice, nam je nekdanji borec 
pripovedoval o svojih dogodkih in dogodkih tovarišev. Veliko nam jih je 
povedal. Ena zgodba pripoveduje o par t izanu, ki je napisan na spomeni
ku, ki se je od Stalingrada prebil do Gradca , pozneje pa do Maribora , 
potem pa domov in k par t izanom. Bil je tudi brodar na reki Dravi in je 
prevažal kurirje, aktiviste, . . . Sodeloval je tudi pri napadu na žandarsko 
postajo v Ptuju . Leta 1945 — pred koncem vojne, ko je že bila svoboda 
na pragu, je padel . 

Bil je majhen človek v tedanjem času, za nas, ki pa nismo tega 
doživeli, ki si lahko to samo površno in bežno predstavljamo, pa velik 
mož. 

Res smo lahko srečni, ker o tem samo pišemo po pripovedi 
preživelih in to beremo iz pomnikov revolucije, na katerih so napisana 
imena borcev, talcev . . . Vseh teh se spominjamo s prižgano svečko in s 
šopkom rož. 

Učenke 8/a , 0 § Velika Nedelja 

V osmih letih trinajst 
novih traf o postaj 

Poleg zelo slabe pitne vode so imeli pred leti v Des tmiku tudi velike 
težave z električno energijo, saj skorajda ni bilo mogoče gledati televizije, 
še manj pa uporabljat i gospodinjske in druge stroje. Za to so se v zadnjih 
osmih letih načr tno lotili akcije gradnje novih traf o ix)staj pri čimer so v 
veliki meri naleteli tudi na razumevanje ptujskega DESA. Skupni rezultat 
je kar trinajst takih postaj s katerimi so v glavnem zadostili po t rebam, 
čeprav so v načr tu še tri. Letos b o realizirana gradnja t rafo postaje v 
Janeževskem vrhu, dve v Vintarovcih pa bosta ostali Se za poznejše 
obdobje . ^ 
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KMETIJSKI KOMBINAT SLOVENSKA BISTRICA 

Z BOLJŠIM IZKORIŠČANJEM NOTRANJIH REZERV 
Kmetijski kombinat Slovenska 

Bistrica zaposluje okoli 260 ljudi. 
2 e vrsto let pa si ta kolektiv, kot 
nosilec pridelave hrane na območju 
občine Slovenska Bistrica, prizade
va izplavati iz izgub, ki so v enem 
letu večje, v drugem zopet manjše, 
odvisno od letine in vremenskih 
razmer. Gotovo bi bila gospodar
ska podoba tega kolektiva danes 
ugodnejša, če j im ne bi Jbilo t reba še 
sedaj poravnavati škode uničujoče 
toče pred dvema letoma. 

D a bi se kar najhitreje postavili 
na trdnejša gospodarska tla, so 
pred dvema letoma sprejeli sanacij
ski program, ki je prav v letošnjem 

letu dosegel pomembne uspehe, saj 
so se njegovega reševanja lotili s 
polno mero odgovornosti in delov
nega elana. ,,S posebno pozorno
stjo smo začrtali naloge na podro
čju urejanja notranjih samouprav
nih in proizvodnih o d n p s o v " je v 
oceni t renutnega gospodarskega 
stanja ob nedavnem obisku Andre
ja Marinca v tem kolektivu, pouda
ril njegov direktor Adi Zunec. O b 
tem gre predvsem za dosledno ure
sničevanje sanacijskega programa 
delovne organizacije. 

V iskanju izhoda iz dokaj težav
nega položaja se v kolektivu opira
jo na uresničitev letošnje proizvo
dnje prehrambnih pridelkov. Med 
najpomembnejšim so si zadali v le
tošnjem letu pridelati okoli 2000 
ton koruze ob povprečnem pridel
ku 6,5 tone na hektar , 900 ton 
pšenice, ki so jo posejali na okoli 
200 hektarjih. Za tovarno v Ormo
žu bodo pridelali okoli 2400 ton 
sladkorne pese. Za bistriško tovar
no olja pa še okoli 125 . ton oljnč 
repice. Veliko pričakujejo tudi od 
proizvodnje vina. Računajo na 
prirast milijon kilogramov groz
dja in iz tega pridobiti 700.000 li
trov vina. Pomemben bo tudi iztr
žek od sadja, ki ga načrtujejo pri
delati okoli 910.000 ki logramov. 
Prav tako pa si obetajo ugodne 
rezultate od zakola okoli 13.500 
glav živine. 

V kmetijskem kombinatu Slo
venska Bistrica načrtujejo za leto
šnje leto nekaj več kot milijardo di
narjev skupnega pr ihodka, ki ga 

bodo uresničili po reprodukcijskih 
verigah s predelovalnimi, trgovski
mi in drugimi ozdi, predvsem v ok-
viru"SOZD T I M A Maribor , katere
ga član je bistriški Kmetijski kom
binat. Grozdje odkupujejo tudi od 
Kmetijske zadruge Slovenska Bi
strica, ki je vključena v SOZD 
Hmezad Žalec. Večje količine vina 
proda bistriški kombinat tudi Vina-
gu iz Mar ibora . Kmetijska zadruga 
Slovenska Bistrica oskrbuje 
Kmetijski kombinat tudi z živino za 
zakol. Žita prodajajo predvsem v 
INTES Maribor , sladkorno peso 
vozijo v Ormož, medtem ko je velik 
odjemalec sadja tudi ljubljanski 

Mercator , mariborski Tališ in sadje 
za izvoz dajejo zunanje trgovinski 
organizaciji sozda Tirna Ferromo-
to. 

Z vsemi temi organizacijami ima 
Kmetijski kombinat Slovenska Bi
strica sklenjene tudi samoupravne 
sporazume o proizvodnem sodelo
vanju. Večina med njimi pa nima 
določil o čistih dohodkovnih odno
sih. Prav rešitvi tega problema bo
do morali v prihodnje posvetiti več 
pozornosti in tudi odgovornosti od
jemalcev pridelkov bistriškega 
Kmetijskega kombinata . 
Besedilo in posnetek: Viktor Hor
vat 

Lepo urejena po^a v Dravinjski dolini (v ozadju Makole) vzbigajo zaupa
nje v uspešnost sanacijskega programa kombinata. 

Adi Žunec, novi direktor KK Slo
venska Bistrica 

OCENJUJEJO ŠKODO PO TOČI 
Komisija za ocenjevanje škode po toči, ki je 

15. julija prizadela predvsem kraje na območju 
Haloz , je pričela z delom tako j . Tako so nam . 
prve ocene in o b s ^ škode že znane, konkre tna 
in točna ocena pa bo znana, ko bodo komisije, 
ki ocenjujejo škodo po krajevnih skupnostih 
končale z delom in bodo te dostavile vse podat
ke občinskemu komiteju za kmetijstvo v Ptu ju . 

O prvi oceni škode smo se pogovarjali z Jan
kom Mlakar jem, predsednikom občinske komi
sije za oceno škode v kmetijstvu. Kot sem že 
omenila, je v nedeljo, 15. julija močno neurje s 
točo prizadelo pretežno krajevne skupnosti 
Haloz m napravila ogromno škodo . Doda tno je 
17. julija, to je v torek, prizadelo območje 
Medvede, Podlož in zahodne Haloze, ponovno 
neurje s točo, ki je seveda škodo še povečala. S 
točo prizadetih je kar 13 krajevnih skupnosti , in 
sicer: Stoperce, Majšperk, Dolena, Zetaie, 
Podlehnik, Videm, Leskovec, Cirkulane, Zavrč, 
Markovci , Gorišnica, Cirkovce in Lovrenc. 

š k o d a je največja na vinogradih in sadovnja
kih, to je na trajnih nasadih, na posevkih pa je 
najbolj prizadeta koruza, pšenica in krompir , 
s ladkorna pesa in vrtnine, manj pa travinje. 

P o toči prizadete kraje si j e občinska komisi
ja ogledala in okvirno ocenila škodo. Ze sedaj 
lahko zapišemo, da j e Skoda velika. Najbolj 
prizadeto območje je v krajevni skupnosti 
Podlehnik, predvsem vasi Strajna, Rodni vrh, 
Jablovec, kjer je škoda 90 pa tudi več kot 
90 "/o. Posledice se b o d o čutile v teh krajih tudi 
v naslednjem letu. Kmetovalcem, ki žive v teh 
krajih, pa je pot rebna izredna pomoč in 
ukrepanja, kajti ljudje prav na tem območju so 
pomoči najbolj potrebni . V drugih krajevnih 

skupnostih je škoda manjša, torej škoda je naj
večja na zahodnem delu Haloz, zmanjšuje se 
proti vzhodu, do Zavrč, kjer škodo ocenjujejo 
prav t ako od 15—30 "lo. Ni intenziteta škode na 
celotnem območju enaka in bodo komisije za 
oceno škode v kmetijstvu pri krajevnih 
skupnostih to škodo ocenjevale vse d o torka 31 . 
jul i ja. Posledica škode je bila znana že v torek 
o tem pa so razpraviiab na seji izvršnega sveta 
včeraj , kjer so že sprejeli gotove ukrepe za 
sanacijo te škode. Ukrepati je po t rebno takoj z 
angažiranjem vseh na prizadetem območju, 
prav t ako pa bo potrebna tudi solidarnostna 
pomoč , ki bo prebivalcem na prizadetih ob
močjih še kako potrebna. 

O potrebnih sanacijah, zlasti na nasadih in na 
posevkih smo občane že obvestili prek sredstev 
javnega obveščanja, prav tako pa ima pospeše
valna služba Kmetijske zadruge Ptuj saj je nje
no območje najbolj prizadeto, nalogo, sodelo
vati s strokovnimi nasveti in tudi na poškodo
vanem območju, zagotoviti zaščitna sredstva, 
semena in vse ostalo po t rebno , kar pač v 
takšnem trenutku potrebujemo. 

Dolžnost občanov pa je, da se pridržujejo teh 
navodil in nasvetov, saj kljub temu, da je škoda 
tako velika, je po t rebno ukrepati t ako j , ker v 
nasprotnem primeru je lahko škoda še večja in 
lahko ima tudi daljnosežne posledice. Zlasti na 
dolgotrajnih nasadih vinogradov in sadovnja
kov. 

Krajanom pr iporočamo, da škodo javljajo 
komisijam, ki delajo po krajevnih skupnostih, 
ker le t ako bo lahko delo poteklo normalno tudi 
pri odpisu davka, v skladu z veljavnimi predpi
si. O ostalih, ki jih bo pot rebno podvzeti p a , . 

kot sem že omenila, je razpravljal Izvršni svet 
na včerajšnji seji. O tem b o m o pisali v nasle
dnji številki Tednika. 

U p a m o , da bo delo komisij potekalo tako , da 
bodo škodo ocenili kar najbolj realno. Kjerkoli 
se ie občinska komisiia poiavila, je bilo tudi 
precej kritike zaradi ob rambe pred točo , za 
katero plačujemo znaten prispevek vsi zaposleni 
in tudi kmetje. Precej kritike je bilo tudi zaradi 
ukinitve nekaterih strelnih mest za ob rambo 
pred točo na območju severovzhodne Slovenije. 
V ustrezni SIS to opravičujejo, da je pač 
zmanjšala strelna mesta zaradi namestitve raket 
večjega dometa in večjega učinka. Od SIS za 
ob rambo pred točo b o izvršni svet SO Ptuj zah
teval temeljito poročilo, zakaj je prišlo do tako 
velike elementarne nesreče s težkimi materialni
mi posledicami. O tem bomo več zapisali, ko 
bomo imeli vse nodatke . Vsekakor ie po t rebno 
reči, da ni dovolj samo to , da krajane obve
stimo o tem, dogovoriti se m o r a m o , k a k o 
učinkovit sistem m o r a m o imeti, da v bodoče ne 
bo več prišlo d o tako velikih škod po toči. 

Ocenjevanje po krajevnih skupnostih je t reba 
opraviti do torka, 31 . julija, zato b o m o končno 
oceno lahko zapisali šele prihodnji teden. 

Prizadeti bodo deležni tudi solidarnostne 
pomoči širše družbene skupnosti , če je naravna 
nesreča prizadela območje občine in škoda pre
sega 3 "lo celotnega družbenega proizvoda obči
ne, če pa je registrirana kot manj razvito ob
močje pa 1,5 % družbenega proizvoda. Toča je 

f)rav t ako prizadela ptujsko občino v lanskem 
etu in reči je pot rebno, da je tudi takrat solida

rnost bila precejšnja. 
— J H — 

Obvestilo čebelarjem 
Zveza čebelarskih društev Ruj , bo zbirala med vseh vrst za HP »MEDEK« 
Ljubljan, Miklošičeva št. 30 , po dnevnih odkupnih cenah in s icer: 

Čebelarji, ki bi hoteli prodati med, morajo predhodno naročiti embalažo 
(VS, MS, in kante) v našem konsignacijskem skladišču Prešernova šti 15 , 
Ruj. Hkrati morajo okvirno naročiti količine medu, ki jih b o d o prodali. 

Naročila za embalažo in med bomo zbirali in sprejemali vsako s o b o t o od 
8 .00 do 12. ure, dopoldne in v sredo od 1 4 . 0 0 — 1 8 . 0 0 ure popoldne. 
Transport medu s e bo vršil po železnici. Prav tako s e bo embalaža razdeljevala 
na železniški postaji franco Ruj . 

Pohitite z naročili. 

NE PREHITEVATI 
Z ŽETVIJO 

Pred nami je tudi žetev, čeprav letošnje leto kasni zaradi neugodnega 
vremena. Kako so pripravljeni na žetev in kaj pr iporočajo kmetom smo 
povprašali v Kmetijski zadrugi Ptu j Alojza Valenka, — vodjo pospe
ševalne službe. 

Ugotavl jamo, da kmetje začenjajo žeti iz s t rahu pred neurjem in že 
zaradi navade kot takšne, saj letošnje leto kasn imo z žetvijo dobre 3 
tedne. Kmetje se odločajo za žetev, vendar je po t rebno reči, da je pšenica 
še preveč vlažna in da b o sušenje predrago, če ga bo t reba opraviti v 
mešalnici oziroma sušilnici. Pšenica tudi še ni pr imerna za kašče in se 
lahko zgodi celo, da se pridelek pokvari . Prav zaradi tega je po t rebno še 
čakati vsaj 3—4 dni lepega sončnega vremena in takra t masovno pričeti z 
žetvijo. Vsaka žetev v tem trenutku pomeni doda tno škodo . 

V Kmetijski zadrugi Ptu j so na žetev d o b r o pripravljeni, t ako , da 
realizirajo obvezo. Koruze za zamenjavo je dovol j , organizirani b o d o tudi 
prevozi bodisi od poslovalnice, do Mar ibora , kajti do srede še mešalnica v 
Ptuju ne bo sprejemala pšenice, zato je po t rebno vso pšenico prepeljati v 
Maribor . Skratka delo poteka nemoteno . Vsa pšenica se bo prevzemala 
do 1000 kg na poslovalnicah, vse večje količine, to se pravi nad 1000 kg 
pa naj bi kmetje vozili v Ptuj v mešalnico. 

Intes pšenice, ki bo vlažnejša od 25 % ne bo prevzel, ker so stroški 
preveliki, pa tudi pšenica ne bo dovolj kakovos tna , prav zaradi tega je 
pot rebno z žetvijo še nekaj dni počakat i . 

Skoda na področjih, ki ga je prizadelo neurje, je precejšnja, vendar 
je pot rebno reči, da prav tukaj ni bilo posejanih veliko polj s pšenico, so 
pa prizadete druge kulture. Kmetje, ki imajo posevke od koruze, do 
krompirja, kumaric , buč, da takoj te posevke poškropi jo in zaščitijo. V 
štirih dneh je po t rebno škropljenje ponovit i , s kakšnimi sredstvi, lahko 
kmetovalci zvedo, pri Kmetijski zadrugi P t u j , pri pospeševalcih, ki delajo 
na terenu, pa tudi v kmetijskih poslovalnicah v krajevnih skupnostih. 

Preprečiti je takoj pot rebno infekcijo čez ranjeno bilko, dognojiti je 
pot rebno tudi čim prej s kanom, tako da pospešimo ponovno zeleno rast, 
vseh kultur, ki so bile prizadete. Posevke, ki se več ne b o d o obrasli , pa 
pr iporočamo, da jih podorjejo in da posejejo t ravno deteljo ali pa kakšno 
drugo k rmno mešanico. 

Skratka vsa navodila se dobijo pri pospeševalcih, ki delajo na terenu, 
odlašati se ne sme, ker je v zemlji dovolj vlage, in če se krmni posevki 
posejajo t ako j , bo hitro vzklilo. - J H -

NEUSPEL REFERENDUM V ORMOŽU 

Proti porodniškemu 
dopustu za kmečke žene 

v okviru temeljne organizacije kooperantov na območju občine 
Ormož je bil pred kratkim referendum o tem, da bi kmečkim ženskam — 
materam priznali porodniški dopust , ki bi trajal 8 mesecev in bi v tem ča
su prejemale zajamčen osebni dohodek , ta znaša letos 12.200 din. V 
sklad, iz katerega bi lahko kmečkim porodnicam plačevali to nadomesti
lo, pa bi moral vsak kooperant letno prispevati nekaj nad tisoč dinarjev. 

Kmetje — kooperanti so o tem odločali na glasovalnih mestih po 
delovnih-proizvodnih enotah. Za predlagano rešitev so se z večino glasov 
odločili le na Kogu, na vseh drugih glasovalnih mestih pa je bila večina 
proti . Povsod je bila tudi velika abst inenca, saj veliko kooperantov ni 
prišlo na glasovalno mesto. T a k o se je zgodilo enako , kot pred dvema le
toma, ko je podoben referendum prav t ako propadel . Zaradi tega toliko 
bolj preseneča, da se niso na na referendum bolje pripravili. 

Sedaj namreč ugotavljajo, da so bili kmetje premalo obveščeni in 
preslabo poučeni za kaj dejansko pri tem gre. saj prispevek v sklad ne bi 
smel za kooperanta predstavljati posebnega bremena. Poleg slabe ob
veščenosti pa je vzrok za neuspel referendum tudi v tem, ker je na ob
močju občine precej mešanih kmetij in precej takih, ko so n a kmetiji že 
starejši ljudje, ki sami ugodnosti ne b o d o deležni, ne privoščijo pa tega 
tudi drugim oz. nimajo dovolj razvitega čuta za solidarnost . 

Spričo tega bo občina O r m o ž ostala še naprej med redkimi v 
Sloveniji, kjer kmečke porodnice ne b o d o imele pravice do porodniškega 
dopusta in mesečnega denarnega nadomesti la . Morda bo to potrkalo na 
zavest marsikaterega, ki je glasoval orot i . da se bo na naslednjem jeferen-
dumu, ki ga lahko ponovijo že čez pol leta, vendarle odločil za solidar
nost . . . _ „ ^ . . ^ ^ ^ . _ _ _ . - ^ „ ^ . i . . 

Od Župečje vasi do 
Mihove 

Zbori skupščine občine Puij bodo sklepali o predlogu odločbe za 
uvedbo komasacijskega postopka na melioracijskem območju od Župečje 
vasi do Mihove — del, to je na območju delov katastrskih občin Mihovce, 
Pleterje, Zupečja vas in Podlože. Komasacijsko območje zajema nekaj 
nad 303 ha površin, od tega 244 ha v zasebnem in nekaj nad 59 ha v 
družbenem sektorju. 

Komasacija bo izvedena po idejni zasnovi ureditve, ki j o je izdelal 
Geodetski zavod Maribor. Razgrnitev idejne Z^a.snove ureditvi 
komasacijskega obfuočja bo na sedežih krajevnih skupnosti Cirkovc. 
Lovrenc Dr. polje in Ptujska gora v času od 15. avgusta do 15. septembr 
1984. Vsak udeleženec v koma.saciji pa Lo cobil posamično odločbe 
uvedbi komasacijskega postopka. 

urejamo kmetijska zemljišča 
OBDELAVA KMETIJSKIH 
Z E M U I Š Č 

V sestavkih, ki so bili objavljeni 
v tej rubriki , smo se doslej več ali 
manj seznanili s kmetijskimi 
prostorskimi operacijami, v tem 
sestavku pa b o m o spoznali nekate
ra zakonska določija, ki se 
nanašajo na obdelavo kmetijskih 
zemljišč in njih t rajno ohranjeva
nje sposobnosti rodovitnosti . V 
tem sestavku se bomo torej sezna
nili s po t rebo , da sodi tudi obdela
va kmetijskih zemljišč v področje 
urejanja kmetijskih zemljišč. 

18. člen Zakona o kmetijskih 
zemljiščih, ki je bil objavljen v 
Uradnem listu SR Slovenije štev. 1 
leta 1979, med drugim določa, da 
ima LASTNIK, U P O R A B N I K 
O Z I R O M A IMETNIK KMETIJ 
SKEGA Z E M L J I Š Č A V SVO
J E M , S K U P N E M IN S P L O Š N E M 
D R U Ž B E N E M INTERESU PRA
V I C O IN D O L Ž N O S T O B D E L O 
VATI KMETIJSKO Z E M L J I Š Č E , 
K O T D O B E R G O S P O D A R . 

Obdelovanje zemlje je torej pra
vica in dolžnost vsakokratnega 
lastnika, uporabnika ali imetnika 
kmetijskega zemljišča, in ne prosta 
odločitev ali obnašanje posamezni
ka, ki čestokrat misli, da če 
družbeni skupnosti odšteje predpi
sane obveznosti od katastrskega 
dohodka , kot je to davek, potem 
lahko na tem zemljišču počne ti
sto, kar je njegova volja. 

Obdelovanje zemlje je torej pra
vica in dolžnost vsakokratnega 

lastnika, uporabnika ali imetnika 
kmetijskega zemljišča, in ne prosta 
odločitev ali obnašanje posamezni
ka, ki čestokrat misli, da če 
družbeni skupnosti odšteje predpi
sane obveznosti od katastrskega 
dohodka , kot je to davek, potem 
lahko na tem zemljišču počne ti
sto, kar je njegova volja. 

Zakonsko določilo, da so se ob
delovalci kmetijskih zemljišč 
dolžni ravnati t ako , da se ohrani 
trajna rodovitnost kmetijskega 
zemljišča, je staro toliko, odkar z 
zakoni urejamo to področje delo
vnih obveznosti in pravnega reda 
in sega v prejšnje stoletje oziroma 
v obdobje , ko so bili opravljeni 
fevdi in veleposestva in je prešla 
zemlja v roke številnih obdeloval
cev — kmetov. 

V nekaj poslednjih letih, zlasti 
pa še ob sprejetju stabilizacijskih 
ukrepov na področju jugoslovan
skega gospodarstva, je kmetijstvo 
in pridelovanje hrane uvrščeno 
med tiste prednostne panoge, kot 
mu to upravičeno pripada. 

Čeprav tej opredelitvi čestokrat 
slišimo ugotovitev, da smo na tem 
področju bolj aktivni pri besedah, 
kot pri dejanjih, pa iz leta v leto 
lahko vsebolj ugotavljamo, da je 
neobdelane zemlje vse manj in, da 
interes do obdelovanja in pridelo
vanja hrane vse bolj narašča. 

Kmetijska zemljiška skupnost , 
kmetijske zadruge, kot organza-
torii kmetijske proizvodnje, pra
vni in inšpekcijski organi so že 
večkrat poskušali analizirati stop

nje intenzitete obdelanosti zemljišč 
in sploh ugotoviti stanje neobdela
nih zemljišč. Čeprav so ugotovitve 
različne glede na izvajalce, pa se 
vendarle ugotavlja, da neobdelanih 
zemljišč, zlasti na ravninskih 
območjih občine ni, in da so redek 
pojav tudi v gričevnatem svetu 
Haloz in Slovenskih goric, da je .pa 
toliko bolj zaskrbljujoča ugotovi
tev in ocena slabo obdelanih 
zemiiljišč. 

V skladu z zakonom o kmetij
skih zemljščih, j e republiški komi
te za kmetijstvo, gozdarstvo in 
prehrano izdal julija 1981 Navodi
lo o tem, kdaj se šteje, da obdelo
valec ne obdeluje kmetijskih zem
ljišč, kot dober gospodar , zlasti če: 

— ne izvaja najnujnejših 
ukrepov varstva rastlin pred bolez
nimi in škodljivci, ki lahko 
p o m e m b n o vplivajo na zmanjšanje 
ali uničenje kmetijske proizvodnje, 
ali na širjenje rastlinskih bolezni in 
škodljivcev; 

— ne od.strani in ne uniči karan
tenskih in drugih nevarnih plevelov 
z njivskih površin; 

— ne pokosi travnika na obmo
čju prve kategorije kmetijskih 
zemljišč vsaj dvakrat letno, na 
drugih kmetijskih zemljiščih, pa 
vsaj enkrat letno; 

— ne preprečuje zaraščanja 
pašnika z grmovjem, z načinom 
rabe pašnika; 

— v nasprotju s predpisi deli 
kmetijska zemljišča; 

— neupravičeno zatravlja njiv
ske površine t ako , da je dosežen 

pridelek hranilnih snovi na enoto 
površine manjši , kot če bi pridelo
val njivske kulture; 

— ne dosega povprečnega hek-
taškega pridelka na njivah in tra
vnikih, ki so značini za posamezna 
pridelovalna območja; 

— ne poskrbi za pr imerno obde
lavo in zaščito svojih vinogradov 
in sadovnjakov, ki so v bližini 
sodobnih plantažnih vinogradov in 
sadovnjakov; 

— ne izvaja skupnega programa 
proizvodnje na melioriranih in 
komasiranih zemljiščih, ki je bil v 
skladu z družbenim planom občine 
določen in sprejet v programu za 
izvedbo teh kmetijskih prostorsko-
ureditvenih operacij ; 

— ne zagotavlja ohranjanja 
oziroma izboljšanja rodovitnosti 
tal z načinom rabe kmetijskih 
zemljišč in izvajanjem tehnologije 
(neustrezen kolobar , neizvajanje 
osnovnega gnojenja z organskimi 
oziroma mineralnimi gnojili ipd.); 

— ne upošteva določenega 
sortnega sestava (sadovnjaki, 
vinogradi, poljščine ipd.) in ob
vezne menjave semena. 

Vseh lastnikov, uporabnikov in 
imetnikov kmetijskih zemljišč je 
ekonomski , vseh porabnikov hrane 
pa življenski interes, da bo slehe-
erni pedenj kmetijske zemlje obde
la, ker to je naša naloga in potre
ba! 

OBČINSKI KOMITE ZA 
K M E T I J S T V O 

Miran G L U S i C , ing. agr. 



V ŽETALAH OBNAVLJA 
JO DOM KRAJANOV 

Zetalski dom krajanov bo 
obiskovalce letošnje osrednje 
proslave občine P tu j , le-ta bo letos 
v Zetalah, kot vemo, dočakal pre
novljen in notranje, v okviru 
možnost i , domala povsem urejen. 
Gre namreč za stavbo, ki po vsak
danjih številnih obiskih krajanov, 
v določenem smislu pomeni srce 
žetalske krajevne skupnosti . V njej 
nima svojih prostorov le krajevni 
urad, temveč tudi splošna in zobna 

ambulanta , dvorana Prosvetnega 
društva, Šahovski klub in poštni 
urad. 

Prenovo stavbe niso narekovale 
zgolj bližnje avgustovske sloves
nosti, temveč predvsem njeno 
splošno stanje. Odločitev, da bo 
letošnja osrednja proslava občine 
Ptuj v Zetalah, pa je uresničitev 
sklepa skupščine m sveta krajevne 
skupnosti o njeni prenovi, le še 
pospešila. Finančnih sredstev je se
veda bolj malo — le 30 starih 
milijonov iz krajevnega samo-
pripevka, zato so po zagotovilih 
Skupščine občine P tu j , nadejajo še 
njene denarne pomoči . 

S pripravljalnimi deli so pričeli 

že meseca maja, ko so Gozdno 
gospodarstvo Maribor T O Z D 
Gozdarstvo Ptuj zaprosili za les, 
namenjen odrski konstrukciji v 
dvorani . V začetku junija pa so se 
že lotili obnove nekaterih delov 
razpadajočega se ostrešja in kritine 
ter postavili vetrobrane, ki bo v 
bodoče preprečeval odnašanje 
strešne opeke in odkrivanja stavbe. 
Takoj zatem so se lotili fasade in 
j o doslej že v celoti obnovili . 

Obnovitvena dela v notranjosti , 
pleskanje hodnika , dvorane in 
pisarn krajevnega urada, obnova 
električne instalacije ter obijanje 
ladijskega poda, pa so po besedah 
tajnika krajevne skupnosti in 
vodie del Jožeta Krivca, v 
zaključni fazi. Bodoča dvorana bo 
po svojem prenovljenem videzu 
ugodno vplivala tako na izvajalce 
programa, kot na obiskovalce. 
Nov oder bo zamenjal doseda
njega, ki je zaradi trhlosti že bil 
nevaren nastopajočim, nekoč 
lesena tla so se že umaknila kera
mičnim ploščicam, ob stenah bo 
ladijski pod, raz.svetljava pa docela 
obnovljena. Zal, bo oder za sedaj 
še brez vseh tistih prepotrebnih 
spremljajočih prostorov kot so 
garderobe, umivalnice, sanitarije, 
odlagališča za kulise itd. Toda z 
izgradnjo prizidka, v katerem bi 
imela svoj prostor tudi nekaj večja 
sejna soba, namenjena krajevnim 
družbenopoli t ičnim organizacijam 
in samoupravnim organom, bi naj 
v bližnji bodočnosti odpravili tudi 
to pomanjkljivost. 

P o pregledu in analizi doseda
njih ugodno opravljenih del, sta 
pripravljalni in gradbeni odbor na 
svojem zadnjem sestanku v pone
deljek, 17. julija odločila skleniti 
vsa obnovitvena dela najkasneje 
do konca tega meseca. A brez iz
datne pomoči požrtvovalnih žetal-
skih mladincev in mladink, med 
njimi tudi strokovnjakov raznih 
obrtnih strok, ki so že doslej pri
spevali okoli 1500 prostovoljnih 
delovnih ur, bi ta sklep prav go
tovo ne bil uresničljiv, zatrjuje taj
nik krajevne skupnosti Jože Kri
vec. Besedilo in foto: I. G. 

ObnovUena zunanjost doma kn^anov v 2ctalah. 

Potek obBOvitventt del v dvonud doma krajanov. 

Tajnik krajevne skupnosti 2etaie 
in vodja obnovitvenih del Jože 
Krivec. 

UTRINEK iZ ŽIVLJENJA ROMOV 

V SVET JE TREBA ZARADI KRUHA 
Prav gotovo bi ta reportažni zapis lahko 

pričel tudi kako drugače, pa ne morem, saj vas 
prav gotovo najprej zanima kako sem prišel v 
stik z Romi . 

Ob rednih obiskih brigadirskega naselja v 
Dornavi pri Ptuju sem med potjo večkrat srečal 
skupino Romov. Včasih jih je bilo več, drugič 
spet man j . Največkrat sem najprej opazil nizek, 
značilni romski voz, ob njem pa razpreženega 
konja, ki so mu običajno poiskali senco pod 

bližnjim drevesom, mu nasuli sena, sami pa se 
odpravili v gramoznico brskat po smeteh. 

Kaj neki počno vsak dan skoraj isto, kakšno-
je njihovo življenje, kakšne so navade in običa
ji? Vsa ta in še veliko drugih vprašanj so me 
končno le pripeljala do snidenja z njimi. Pa ni 
bilo tako lahko. Prvič nisem imel sreče, saj žena 
enega od Romov ni pustila nobenih pogovorov. 
Drugič, ko je bil mož z dvema deklicama brez 
žene, pa smo se za majhno odškodnino le dogo
vorili. 

In t ako vam predstavljam našega sogovorni
ka. Ivan Oršoš ima 31 let in z ženo se j ima je 
rodilo že pet o t rok, šesti pa je na poti . Ce bi 
lahko rekli tako, potem imajo stalno prebivali
šče v Strmecu pri Varaždinu, kjer imajo tudi zi
dano hišo. Ivana sem zmotil med malico. Na 
svojem vozu je s hčerko pridno pospravljal 
dopoldanski obrok , konj o b vozu pa j ima je 
pomagal . 

,,Kaj naj vam povem, saj sami vidite. Tukaj 
v gramoznici zbiramo staro železo, baker, 
aluminij , zlitino, pa tudi star papir in stekleni
ce. Pr ihajamo zjutraj , nekaj po poldnevu pa vse 
skupaj odpeljem na odpad in p rodamo . Danes 
sem zaslužil d o b r o " , pove in mi pomoli predj 

nos listek na katerem je bil napisan znesek 
3.790 din. 

Lepo, pravim, pa otroci vam pridno pomaga
jo , kaj pa v šolo hodijo? 

,,Kak ne, vsi, ki so šoloobvezni redno hodijo v 
šolo, sedaj pa so počitnice in zato so lahko dalje 
z mano . Iz Strmeča se sedaj v poletnih mesecih 
po več dni odpravimo po okoliških vaseh. Se
daj spimo že nekaj dni v Markovcih, od koder 
dnevno prihajam v to gramoznico. Precej 

, ,dragocenih" odpadkov najdemo, pa zasluži
mo tudi precej dobro . 

— Potem je med Romi tudi precej bogat ih, 
kajne? 

, ,Tega ne bi mogel reči, res pa je, da ima že 
precej Romov avtomobile in tovornjake. Jaz 
nimam avta, saj mi konj zadostuje. Sicer pa 
tudi ta stane veliko. Pod deset starih milijonov 
ga ne d o b i š . " " 

— Pa se vam splača takole voziti se , , po 
svetu" iz kraja v kraj , ali ne bi bilo lepše, če bi 
našli stalno zaposlitev? 

,,Tega žal ne morem, čeprav bi si želel. Pred 
leti sem bil operiran in ne morem vzdržati 
težkega dela. Sicer pa je večina moških v Strme
cu redno zaposlenih in v glavnem živijo d o m a . 
Zaposleni so v Ormožu in Varaždinu, na mesec 
pa zaslužijo okoli 15 t isočakov. Jaz dobim me
sečno za zbran odpad več kot oni. Tudi do 40 
tisočakov se nabere. Sedaj še delam, ko bom pa 
ostarel, bo pravgotovo h u d o . " 

— Kako pa vas sprejemajo po vaseh? 
,,Mislim, da je odnos vaščanov do Romov 

zelo korekten. Nasploh so z nami vsi dobr i , saj 
kmetom pomagamo pri delu na polju. Zal nam 
je le, da od države ne dobivamo nobene de

narne pomoči . Saj ne mislim za vse, tisti 
stari in onemogli pa si bi nekaj denarja 
pravgotovo zaslužili, saj so del naše d ružbe , 
kajne? Tudi miličniki so z nami obzirni. Morda 
nas večkrat legitimirajo, sicer pa nam ne delajo 
težav, saj ne krademo, ampak delamo za svoj 
kruh in ot roke. 

— Kako pa je z zdravstvenim varstvom 
Romov? 

, ,Tako kot z vsen« ostalimi. Vsak ima svojo 

zdravstveno knjižico in vse storitve so za nas 
brezplačne, tudi zdravljenje v boln ic i . " 

In kakšen je nasploh življenski s tandard 
Romov dandanes? 

,,Mi smo z njim kar zadovoljni . D o m a sicer 
še n imamo elektrike zato si ne m o r e m o 
privoščiti električnih štedilnikov, hladilnikov,^ 
pralnih strojev in televizorjev. Jaz sicer imam 
doma televizor na akumula tor , kur imo na 
ognjiščih, naše žene perejo na roko z riflo, pivo 
pa si hladimo v mrzli vodi. Nasploh je avl jenski 
standard današnjh Romov precej višji od tistega 
pred leti. Skoraj vsak zna pisati in bra t i , saj 
m o r a m o vsi v šolo, pa nasploh nismo nič dosti 
drugačni od ostalih ljudi. Le nekaj nas nepre
stano vleče, da m o r a m o naokrog . Sicer pa je 
treba zaslužiti za kruh in če bi d o m a sedel tega 
ne bi bilo . . . j a , naj bo dovolj , tudi jaz imam 
sedaj d e l o , " je končal Ivan, zavil svojo malico 
v papir, vse skupaj zarinil med naloženo seno, 
srknil nekaj požirkov vode, vzel svoj k rampek 
in se odpravil nazaj v gramoznico. Hvaležen 
sem mu obljubil da mu bom čez teden dni pri
nesel sliko in mu ob slovesu zaželel, da bi nje
gov šesti otrok kmalu zdrav privekal na ta svet, 
ki je kljub razlikam za vse enak! M . Ozmec 

Ivan Oršoš s polovico svoje družine po redni dopoldanski malici . . . in med iskanjem odpadnih kovin v rogozniški gramoznki. 
(foto: M. Ozmec) 

Ali bodo Destrničani končno dobili zdravo 
pitno vodo? 

P r o b l e m zdrave p i tne vode j e v s a m e m D e s t m i k u p r i so ten že 
desetlet ja, že več kot deset let pa si v krajevni s a m o u p r a v i p r i zadeva jo , d a 
bi napel ja l i v o d o v o d , saj so bili že neka jk ra t v p r o g r a m u , v e n d a r iz njega 
v prejšnjem s redn je ročnem o b d o b j u izpadli . V t em teče akcija neko l iko 
bolj uskla jeno in k o n č n o tudi Des t rn i čan i upa jo , da b o u s p e š n o zak
ljučena. O tem in d rug ih ak t ivnos t ih v tej s lovenskogor iški kra jevni 
skupnos t i s m o se pogovarja l i s p r e d s e d n i k o m sveta F r a n c e m Sime-
o n o v o m , ki n a m j e takole preds tav i l letošnje akt ivnost i : 

»Letos, vsaj d o sedaj , tečejo na loge po p r e d v i d e n e m p r o g r a m u in v 
gosteh i m a m o tudi br igadir je zvezne m l a d i n s k e de lovne akcije Slo
venske gorice 84, ki dela jo na trasi Des t rn ik — Ločki vrh in kopl jejo 

j a r e k za p r i m a r n i v o d o v o d v dolž in i 1600 me t rov . T o seveda še ne 
p o m e n i , d a b o m o s tem pr idobi l i z d r a v o p i tno vodo . ker man jka jo še 
objekti , ki so letos sicer v p r o g r a m u . T o sta dve prečrpa ln ic i v Svet incih 
in Ločkem v rhu ter v o d o h r a m v Des t rn iku in L o č k e m vrhu . K l j u b v s e m u 
r a č u n a m o , d a b o zd rava p i tna v o d a pr i tekla v naše d o m o v e v p r i h o d n j e m 
letu. 

F inanc i r an j e p r i m a r n e g a v o d a j e s s t ran i širše d r u ž b e n e skupnos t i , 
prav t ako neka t e r i h spremljajočih objek tov; za pr ik l jučke , o z i r o m a 
sekur idarne v o d e p a b o d o precejšen del s reds tev pr i speval i k ra jan i s ami . 

P o t r e b n o je povdar i t i še tole? da so vse d o s e d a n j e ana l ize v o d e 
pokaza le , d a j e skora jda ne bi smel i uporab l ja t i . T o velja p r e d v s e m za 
šolo in s tanovanjsk i b lok , ki sta največja u p o r a b n i k a te vode . Po leg tega 
pa j e i m a m o zelo m a l o , o z i r o m a dovol j le v večjem deževju . S e v e d a t ud i 
z os ta l imi p o r a b n i k i ni nič boljše, le d a tak ih ana l iz n ima jo , ke r so p a č 
stroški zanje preveliki .« 

F r a n c S i m e o n o v j e pri t em še povdar i l , d a j e p r ip rav l jenos t k r a 
j a n o v za s a m o akci jo veUka, saj so doslej v o d o že d o b i h v Levajnc ih in 
Desencih , leta 1981 pa v Z g o r n j e m Velov laku . K l j u b t e m u , d a so t a m 
imele vse hiše svoje s tudence , so se ljudje v veliki večini priključili n a 
mestni v o d o v o d , p r i d n o pa so skrbel i še za pogost i tev br igadir jev, k a r j e \ 
praksa tud i v le tošnjem letu. Z d e l o m m l a d i h so zelo zadovol jn i , t a k o v i 
prvi kot d rug i i zmeni . 

LIPE IZLAKAR IN NJEGOVIH 70 LET 
Te dni poteka 70 let, odkar je v 

pohorski vasici Šentilj pri Mislinji 
privekal na svet Lipe Izlakar, ki pa 
je svoja otroška in fantovska leta 
preživel v Ormožu. 

P o končani meščanski šoli v 
Ormožu ter srednji trgovski v Ca-
kovcu, se je zaposlil kot pomožni 
tajnik pri tedanji Mestni občini 
Ormož in za tem kot knjigovodja 
v veletrgovini L. Kuharic vse d o 
leta 1938, ko je sprejet v službo pri 
Banki Slaviji v Mariboru . 

Prosti čas je v Ormožu preživljal 
predvsem v sokolski telovadnici 
kot dober telovadec in vaditelj 
dece; bil je več let marljiv dru
štveni tajnik in član sokolskega 
igralskega odseka. V tem času je 
tudi aktivni član Gasilskega dru
štva Ormož. P o prihodu v Maribor 
se takoj vključi v Sokolsko društvo 
Maribor I I I . , postane vaditelj in je 
izvoljen za tajnika društva. 

Med okupacijo je bil v Mariboru 
povezan s članom odporniškega 
gibanja zaradi zbiranja materiala, 
vendar po razkritju zgubi zveze ter 
se pred vpoklicem v nemško 
vojsko umakne iz Maribora in pod 
izmišljenim imenom Hans Reitter 
kot , ,zavarovalni zas topnik" biva 
v krajih ob Muri . 

Osvoboditev je dočakal v Ormo
žu, kjer mu je zaupano mesto na
čelnika pomembnega Odseka za 
trgovino in obrt pri tamošnjem 
Okrajnem odboru O F , z^tem pa je 

bil imenovan kot delegat 
Okrožnega odbora OF Maribor pri 
Hranilnici Ormož. Oboje je bilo v 

prvih povojnih časih povezano z 
znatnimi težavami, odgovornost jo 
in zahtevalo tudi osebno iznajdlji
vost. 

S peščico telesnovzgojnih delav
cev sodeluje pri ustanovitvi 
Fizkulturnega društva Ormož, kjer 
je izvoljen za tajnika ter pri 
oživljanju Gledališkega odseka kot 
igralec in občasni režiser. 

P o ukinitvi Hranilnice Ormož 
pride tov. Lipe Izlakar v po
družnico Narodne banke na P tu j . 

V njej mu je dodeljeno odgovorno 
vodstvo kreditnega oddelka , a je 
kmalu postavljen za pomočnika 
direktorja podružnice. T a položaj 
obdrži skozi vse organizacijske 
spremembe denarnih zavodov ter 
podružnice Službe družbenega 
knjigovodstva P tu j , kjer je leta 
1973. tudi upokojen . 

Kot pomočnik direktorja odgo
varja za bančno-tehnični sektor, 
plačilni p romet , blagajno, knjigo
vodstvo, statistiko ter skrbi za pra
vilno in natančno poslovanje. 
Mnogo se bavi z vzgojo mladih 
kadrov, piše skripta, predava na 
internih tečajih. Do sebe strog, 
discipliniran, odkrit nasproti sode
lavcem, ni nikoli zamujal službe, 
ni poznal bolniške. Čeprav na 
videz strog, si je znal pridobiti 
zaupanja sodelavcev, s katerimi še 
danes vzdržuje prijateljske stike 
tako z upokojenimi kot aktivnimi. 

Jasno , da tudi p o pr ihodu na 
Ptuj nadaljuje z deli v društvih in 
organizacijah. Vključi se v T V D 
Part izan P tu j , kjer je dolga leta 
predsednik nadzornega odbora . 
Več let je predsednik nadzornega 
odbora Okrajne zveze TVD Part i 
zan P t u j , zatem Občinske zveze za 
telesno kul turo P tu j , je med 
ustanovitelji Planinskega d r u š t v a ' 
Ptuj in vrsto let d o danes p r e d - , 
sednik nadzornega odbora tega 
društva. Bil je podpredsednik, za
tem predsednik Okra jne gasilske 

zveze P tu j , p o ukinitvi okraja 
postane podpredsednik Okrajne 
gasilske zveze Maribor , član Gasil
ske zveze Slovenije, član Gasil
skega društva P tu j , kjer je kljub j 
upokojitvi še sedaj blagajnik, pri | 
Občinski gasilski zvezi Ptuj pa ' 
predsednik Organa samoupravne 
kontrole , dočim je v Planinskem j 
društvu Ptuj znan vodnik ter 1 
organizator mesečnih izletov 
starejše skupine planink in planin
cev. Bil je član Občinskega odbora 
SZDL P t u j , član prvega šolskega 
odbora na Osnovni šoli T . Zni-
darič, član odbora za komuna lne 
in stanovanjske zadeve pri Občini 
P tu j , član komunahiega odbora 
pri Krajevni skupnosti P tu j , član 
upravnega odbora Kreditne banke 
Ptuj idr. 

Za svoja dela in prizadevanja je 
prejel vrsto priznanj in odl ikovanj : 
red zaslug za narod s srebrno 
zvezdo, red dela s srebrno zvezdo, 
številne plakete telesnovzgojnih 
organizacij, srebrni in zlati častni 
znak Planinske zveze Slovenije, vi
soka odlikovanja Gasilske zveze 
Jugoslavije, Gasilske zveze Hrvat
ske, Gasilske zveze Slovenije, 
Gasilsko društvo P tu j , pa mu je 
podelilo naziv častnega člana. 

O b visokem jubileju želimo tov. 
Lipe Izlakarju še po lno zdravih, 
delovnih let in dobrega počutja 
med njegovimi planinci ter gasilci. 

Rudi RakuSa 

Lipe Izlakar 

KRAJEVNA SKUPNOST PODGORCI 

Obnavljajo dom krajanov 
V KS Podgorci že pet let obnavljajo in preurejajo svoj dom krajanov s 

prosvetno dvorano. Obnavljajo predvsem s prostovoljnim delom, saj so doslej 
vložili že krepko čez 3 tisoč delovnih ur. Sedaj končujejo z obnovo pročelja doma. 
Pri delu so najprizadevnejši člani prosvetnega društva in turistični delavci, pridno 
pa pomagajo tudi drugi krajani. 

Delajo vsi brezplačno, razen strokovnega vodstva, ki ga po predpisih morajo 
zagotoviti. Težave imajo tudi z gradbenim materialom, zlasti s cementom, ki gaje 
težko dobiti. Z deli hitijo in upajo, da bodo pročelje, ki meri nad 500 kvadratnih 
metrov v celoti obnovili do praznika krajevne skupnosti, ki ga bodo letos proslavili 
v soboto in nedeljo. Material in strokovno delo pri obnovi pročelja bo stalo okoli 
300.000 din. -u 

Bliža se Ožbaltov sejem 
človek že od nekdaj čuti potrebo po trgovanju. Sprva, v davnini je svoje 

odvečnQ blago zamenjeval z blagom; ki gaje potreboval, ga odplačeval z merami 
žita . . . Pozneje, ko seje uveljavil denar kot plačilno sredstvo,je pridelke in izdelke 
prodajal ali kupoval z denarjem. Tako je zacvetelo prekupčevanje, kjer je bil na eni 
strani prodajalec, na drugi pa kupec. Ker seje trStvo obneslo, ter da bi bila ponudba 
kar se da večja, so se oblikovali sejmi. Sejme so prirejali, oziroma oznanjali ob 
raznih svetih praznikih. Ti so ljudem dopuščali čas, da so prišli tržit od blizu in 
daleč. 

Takšni in podobni sejmi so se tu in tam obdržali vse do današnjih dni. Ptuj, 
starosta na Slovenskem je s svojo zgodovino ohranil tri lake sejme, Katarinino. 
Jurjevo. in Ožbaltovo. Prav slednji je koledarsko ta čas tudi najbližji. 

Doslej tradicionalni sejmi v svoji značilni raznovrstnosU bolj ali manj so 
izražali svoj pomen. Le ob kramarjih, ki so takorekoč stalni spremljevalci prire
ditev, je prisotnega vse preveč odvečnega kiča. — Bo Ožbaltov sejem tokrat še bolj 
izviren — srednjeveški? DRAGO S E L I N S E K 
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Nekaj o delu v pokrajinskem muzeju v PtujUi 
Smo v času dopustov. Ze pred 

nekaj meseci smo načrtovali, kam 
se b o m o v poletnih mesecih podali , 
kakšne znamenitosti naše domovi
ne si b o m o ogledali. Eni so se 
odločili za morje, drugi za planine, 
morda bo kdo odpotoval v tujino. 
Tisti pa, ki bodo dopust preživeli 
doma ob delu ali počitku, pa bi 
kljub temu radi kakšen dan od
potovali nekam za par uric. Morda 
se bo kdo odločil za ptujske topli
ce, morda pa si še kdo ni ogledal 
vseh znamenitosti Ptuja in okolice. 
Čeprav živimo skoraj vsi povsem 
blizu kulturnih znamenitosti , pa je 
potrebno reči. da rodno mesto in 
sam kraj morda slabo poznamo. 

In kaj vse si lahko pogledate v 
Ptuju. O tem smo se pogovarjali z 
Marjeto Ciglenečki, kustodinjo pri 
pokrajinskem muzeju v Ptuju. 

, ,Sezona se je pričela za naše 
obiskovalce že 15. aprila in od tega 
časa naprej so na ogled naslednje 
zbirke: na gradu kulturno zgodo

vinska zbirka, galerijska zbirka, v 
letošnjem letu skupaj z razstavo 
Franceta Miheliča, zbirka ljudske 
revolucije in glasbena ^birka. V 
bivšem dominikanskem samostanu 
si lahko obiskovalci ogledajo 
križni hodnik s kamnitimi spome
niki iz zgodnje gotike pa vse tja do 
19. stoletja, rimski lapidarij , zbir
ko drobnega arheološkega gradiva 
in numizmatično zbirko. Zraven 
tega ima muzej pod svojim 
okriljem tako imenovani Povo-
dnov muzej pod milim nebom na 
mestnem stolpu in Orfejev spome
nik na Slovenskem trgu, oba 
mitreja, ki sta na Spodnji Hajdini 
in zgornjem Bregu. 

Vse te zbirke so na ogled vsak 
dan od 9. in 16. ure, razen 
ponedeljkih. 

Za delo z obiskovalci sta 
zaposleni dve tovarišici, ki hkrati 
opravljata tudi blagajniška in 
tajniška dela, kar vsekakor ni do
volj za takšno število obiskoval
cev, zato si pomagajo z dijaki, 

študenti itd., ki priskočijo na 
pomoč vsaj v kritičnih dneh. V ta 
namen organizirajo vsako leto že 
zgodaj spomladi tečaje, ki se jih 
udeležijo zainteresirani mladinci. 
Po tečaju opravljajo še preizkus 
znanja, ki velja kot interni izpit in 
na takšen način se lahko kasneje 
vključij© v vodniško službo. Zra
ven tega je za delo z obiskovalci 
zadolžen tudi kustos pedagog, ki 
ima seveda nekoliko drugačne 
naloge kot vodiči. Omeniti velja 
predvsem to , da je vse premalo 
zaživelo delo s šolami, imamo si
cer nekaj povezav s srednjimi in 
osnovnimi šolami predvsem z uči
telji zgodovine, vendar menijo, da 
bi lahko bila povezava veliko bolj
ša. V muzeju je možno organizirati 
učne ure, ki se seveda ne smejo 
zaključiti samo s prijetnim vtisom 
na zbirke, ampak se morajo učenci 
pri teh učnih urah res temeljito 
poglobiti v znanje, pridobljeno pri 
teh učnih urah. 

Glavnina obiska v zbirkah je v 

drugi polovici maja in v juni ju, pa 
v septembru. To je v času šolskih 
ekskurzij in množičnih sindikalnih 
izletih. Ob teh časih beležimo tudi 
najbolj množičen obisk. Struktura 
obiskovalcev se v juliju in avgustu 
pa tudi kasneje nekoliko spreme
ni. Več je posameznih obiskoval
cev in poveča se tudi število tujcev. 
Zelo pogosti gostje so Avstrijci, 
Nemci, med organiziranimi 
skupinami pa prihajajo predvsem 
Holandci , pa tudi Angleži. Zadnje 
čase beležimo, precejšen obisk tudi 
Američanov, ki jih običajno 
pripeljejo na ogled agencije ali pa 
so izleti organizirani predvsem iz 
sosednjih krajev. 

Skratka, če se v teh dneh nimate 
kam dati , ali nimate kaj početi, 
obiščite kulturne znamenitosti 
Ptuja in njegove okolice. Vodiči 
vas bodo popeljali in vam z vese
ljem povedali vse kar vas bo 
zanimalo. 

J. H. 

IZ 
M U Z E J S K E 
F O T O T E K E 
v prejšnji številki s m o videli, 

d a j e bil t e ren na t u m i r s k e m 
pros to ru p tu jskega g r a d u m e d 
d e l o m , ki g a j e izkopal J. Korošec 
v letih 1946/47 in grajsko ži tnico 
m o č n o p o š k o d o v a n z novejš imi 
vkopi , t ako da j e b is tveni re
zul ta t , ki ga j e d a l o a rheo lo 
ško de lo o b kopan ju d r e n a ž e 
leta 1982, d o k u m e n t a c i j a več
plas tnega j u ž n e g a profi la. 

Turn i r sk i pros tor d a n e s prot i severu v smer i ži tnice r a h l o p a d e , 
včasih pa j e bil ta p a d e c še izrazitejši, k a r n a m p o v e d o os t ank i pot i , 
t l akovane z ob l i cami , ki so se pri, i zkopu pdkaža l i v profilu ca 3 0 — 5 0 
cm pod d a n a š n j o površ ino . T o j e n ivo d o k o d e r segajo o d p r t i n e vert i 
kalnih k le tn ih z račn ikov o b j u ž n i s teni , ki pa so bile kasneje zasu te 

Še izraziteje pa s e j e sp remin ja l a konf iguraci ja t e rena prot i z a h o d u . 
Južni profil n a m kaže , d a se j e turn i rsk i p ros to r v tej smer i v času 
b a k r e n e d o b e , ko j e i zp r ičana p rva nasel i tev vsaj n a t em de lu k o n č e v a l 
dosti p re j . P o d o b n o j e bi lo v času d r u g e n a s e l b i n e iz časa mlajše 
kul ture ža rn ih grobišč (1000—-700 p red n a š i m š te t jem), šele k a s n o a n -
tična in več novovešk ih (nas ipavan j j e i z r avna lo turn i rsk i p ros to r v 
današnj i n ivo, ki b rez p a d c a sega d o z a h o d n e g a s to lpa in d a n a š n j e g a 
k a m n i t e g a no t ran jega grajskega z idu (zgra jenega v času Leslijev v 18. 
stoletju — grb na zunanj i s t rani ) . Tega , ko t j e p o k a z a l izkop, p o d p i r a z 
not ran je s t ran i debelejš i starejši o p e č n i in k a m n i t zid, k i j e o h r a n j e n le 
pr ibl ižno d o d a n a š n j e površ ine in ni p o v s e m v z p o r e d e n z j u ž n o eskar-
po. G r e m o r d a za r e n e s a n č n i ali p a v r enesans i pop rav l j en starejši 
gotski zid. B r a n e L a m u t 

PriCetek izkopa drenaže ob južni steni žitnice ptujskega gradu 1982. V 
južnem profilu so 3 0 — 5 0 cm pod površino vidni ostanki t lakovane poti 
pod napuščem. Foto: Marjeta Ciglenečki, fototeka kulturnozgodovin
skega oddelka št. 1454, št. neg. 958. 

S knjigo na počitnice! Pravi jo , d a j e d a n d a n e s najce
neje, če poč i tn ice p r ež iv imo 
d o m a . In to trdi jo tisti, ki so se 
letos že n a m a k a l i v mor ju . Tore j j e 
t reba posk rbe t i le za pr i je tno za
bavo . T o p a l a h k o s to r imo tud i s 
p o m o č j o d o b r e knj ige, ki j e ni 
t r eba kup i t i v k n j i g a m i , saj so tud i 
cene knjig k r e p k o visoke in za 
mar s ika t e r i ž ep — previsoke . 
Z a t o pa i m a m o v Ptuju Ljudsko in 
š tudi jsko knj ižnico, p o l n o zani 
mivih knjig. V e n d a r d o njih ni 
l ahko pr i t i . O č i t n o so m o d r o s t o 
poč i tn icah n a d o m u neka te r i 
odkri l i že p r e d n a m i in se odločil i 
za pogoste jše ob i ske v knjižnici . 

»V teh po le tn ih d n e h i m a m o 
prav to l iko ob i ska kot t akra t , ko 
so naš i o d d e l k i odpr t i ves d a n . 
Poletni de lovn i čas j e n a m r e č n e 

kol iko krajši z a r ad i d o p u s t o v , saj 
n a s j e v knj ižnici že t ako ali t ako 
p r e m a l o zapos len ih ,« j e p o v e d a l a 
ravnatel j ica Lidija Majn ik . 
»Težava j e — d e n a r . N i m a m o ga 
dovol j , d a bi l a h k o k u p i h več 
izvodov knjig po ka te r ih bralci 
najraje segajo. T e ž a v a p a j e tudi v 
tem, d a neka te r i p repočas i vra
čajo knj ige. M a r s i k d o pozab i , d a 
si j e knj igo izposodi l , neka te r i p a 
bolj počas i bere jo . Z a r a d i tega 
s m o tud i neko l iko zvišali kazen za 
tiste, ki so bolj pozablj ivi in upa 
mo , d a b o zaleglo . 

T e ž a v e so s e v e d a tud i za rad i 
p r e m a j h n e g a števila zapos len ih . 

T r e n u t n o nas j e štirinajst, p o mi 
n i m a l n i h n o r m a t i v i h pa bi nas 
m o r a l o biti dese t več. Ž a l si to l iko 
n a n o v o zapos len ih ne m o r e m o 
privoščit i , ker n i m a m o dena r j a za 
o sebne d o h o d k e . Ti so že sedaj 
zelo nizki . T u d i p ros tor i n iso pri
m e r n i — s o n a m r e č p remajhn i .« 

Ce lo le tna č l a n a r i n a velja b ra l 
ce 100 d inar jev in s t e m knj ižnica 
res ne b o kaj dost i izboljšala svo
j e g a finančnega položaja . Sicer p a 
to tudi ni n a m e n č l ana r ine . Oč i tno 
pa bi se mora l i v širši d r u ž b i za
misliti n a d r a z m e r a m i , v ka te r ih 
dela jo s lovenske knjižnice, saj 
p tujska ni iz jema. N e gre zgolj za 
zapos lene v knj ižnicah, t emveč 
tudi za bra lce in s eveda za knjižni 
fond, ki ga h r an i j o v n e p r i m e r n i h 
pros tor ih . Ptujska knjižnica si v 
zadnj ih letih p r i z a d e v a doseči vsaj 

m i n i m a l n e n o r m a t i v e , ki veljajo 
za za loženos t knj ižnice s knj igami . 
Letos so v knjižnici pričeli z evi
denco števila b ra lcev in števila 
knjig, k i j ih b r a l cem v knjižnici ne 
more jo zagotovi t i ka r j ih bodis i 
n imajo bodis i so ves čas tzposo-
j e n e . Z a r a d i p o m a n j k a n j a d e n a r 
j a na p r i m e r ne more jo kupi t i več 
izvodov iste knjige, d a bi l ahko 
zadosti l i povpraševan ju . 

Kl jub t e m u si p r izadeva jo , d a 
bi ugodil i š tevi ln im žel jam bra l 
cev, ki vse pogoste je zahaja jo v 
nj ihove p ros to re . T o j i m d o n e k e 
mere uspeva , v e n d a r z rezul ta t i 
niso zadovol jn i . K l jub t e m u so o b 
našem ob i sku l jubeznivo povabiH 
o b č a n e , d a naj j i h obiščejo, saj j i m 
b o d o l ahko n a m e s t o zažel jene 
knjige m o r d a ponud i l i ka t e ro 
d rugo , ki j ih bo p r av t ako raz
vedri la in j i m p o m a g a l a krajšat i 
poči tniški do lgčas . 

N . Dob l j eka r 

JEZIKOVNO RAZSODIŠČE (161) 

PEZ SI DELA JEZIK SAM 
»Učenci s e d m e g a r az r eda pr i d o d a t n e m p o u k u s lovenskega j ez ika 

z b i r a m o s lovn ične in p r a v o p i s n e n a p a k e v naš ih j a v n i h obči l ih . Povsod 
j ih j e dovol j , n a p a k n a m r e č , na jveč pa v Z a b a v n i k u . Že p red leti j e 
s k u p i n a učencev n a p o d o b e n nač in opozor i l a n a s lab jez ik v tej reviji, 
p a se ni nič s p r e m e n i l o , tega d o p i s a niso nit i ob jav ih . Č e p r a v s m o še 
mlad i , n a m ni vseeno , k a k š e n jezik se u p o r a b l j a v mlad in sk ih revi jah. 
Poš i l jamo v a m neka j ,cvetk ' iz Z a b a v n i k a . U p a m o , d a bos te uk repa l i 
us t rezno vaSemu nas lovu.« 

T a k o so n a m napisa l i učenci 7. b r a z r e d a z uči te l jem s lovenskega 
jez ika z o s n o v n e šole hero ja Grajzer ja . priložiH d o k a z n e p r i m e r k e 
oglasov za b o m b o n e Pez tovarne Ko l inska in obkrož i l i n a p a k e . V 
oglasih se vz t ra jno ponavl ja jo n a p a č n e , fonet ično zap i sane p r e m e n e 
po pr iUkovanju nezvočn ikov : ispolni k u p o n (p r av i l no izpolni ) , i skazni -
ca ( izkaznica) , s s l a tk imi b o m b o n i ( s ladkimi) . E n a k o p red loga z / s in 
v /s nas lednj imi š tev i lkami (z), skupa j z tvoj imi (s svojimi!) p o d a t k i ; iz 
meseca u (v) mese;c. prijatelji u (v) igri. V zgoščenih og lasn ih besedi l ih 
so s rbohrva t i zmi takoj opazn i (Poša l i l na nas lov) . E n a k o je z r a b o 
b r e z p r e d l o ž n e g a o r o d n i k a (kupon ispolni t i skan imi č r k a m i ) . Sledijo fi
gur ice vas čeka jo , s m o ponaroč i l i , 10 P E Z a n o r k o v . Z a p revze to b e s e d o 
bedž /bedž i (iz ang l . b a d g e v p o m e n u znak , z n a m e n j e , s imbol ) bi l a h k o 
uporabl ja l i n a l e p k o ali znak , m o r d a r e k l a m n o na l epko . Pisci Pezovih 
oglasov ne p o z n a j o u j eman ja v spolu in š tevilu: V o d e n e ba rv ice so 
dobil i : 64493, 69814 itd. (dob i l e š tevi lke in ne brojevi!), d rag i P E Z 
prijatelj . . . zah teva j t e (Pezovi prijatelj i) . Pri teh oglasih bi veljalo 
p re teh ta t i tudi r a b o določ i ln ih besed . Pez j e i m e o snovnega izde lka 
( b o m b o n o v ) in k o m e r c i a l n e z n a m k e s p r e m n i h r e k l a m n i h p r e d m e t o v 
(figuric). T u d i sk lan ja tev besede P e z j e n e e n o t n a , np r . 5 ovi tkov P E Z 
ali PEZ-a ipd. O č i t n o bi rad i v vseh sk lonih ohran i l i zašči teno irae P e z 
v obliki , kot j e v i m e n o v a l n i k u . Bolj d o m a č e bi bi lo tudi z a p o r e d i e 
bomboni P e z oz. p i sava P e z - b o m b o n i . N e r o d n o p a j e P E Z prijatelji in 
prijatelji P E Z . Kaj ne bi mogl i biti ka r Pezovi prijatelji ali celo pezovci? 

S lovensko podjet je H P KoHnska naj v Z a b a v n i k u s lovenskim, 
o t r o k o m b o m b o n o v Pez ne g ren i z m a l o m a r n o s lovenšč ino . 

M o r e b i t n e p red loge , kr i t ike in opozor i l a v zvezi s s lovenšč ino v j a v n i 
rabi pošiljajte n a nas lov: J E Z I K O V N O R A Z S O D I Š Č E . R e p u b l i š k a 
konfe renca S Z D L Sloveni je , L jubl jana , K o m e n s k e g a 7. 

Šebetičeva razstavlja 
v Mariboru 

v razstavišču d o m a D a n i c e Vogr inec v M a r i b o r u — Pobrež je ž e p d 
7. j un i j a dal je razstavl ja svoja d e l a z n a n a p tu jska sUkarka R o z i n a Se-
betič, ro jena v V o d r a n c i h n a K p g u , v PUiju z n a n a kot do lgo le tna 
učiteljica l ikovnega p o u k a n a O Š T o n e t a Ž n i d a r i č a . Sedaj j e č lanica 
l ikovne sekcije D P D S v o b o d a Ptuj , udeleži la s e j e več koloni j , v zadnj ih 
pet ih letih j e ime la s k u p n o 9 samos to jn ih razs tav , sode lova la p a j e tud i 
n a 5 6 skup insk ih razs tavah . 

V M a r i b o r u Roz ina Šebetičj :"a razstavl ja svoja de la v akvare l ih in 
gvašu. Razs t ava b o o d p r t a še d o 1. s e p t e m b r a . p 

Komisija za delovna razmerja TOZD Srednja kovinarska, metalurška in kmetijska 
šola Veljka Vlahoviča Ruj objavlja prosta dela in naloge: 
Učitelja strokovno teoretičnih predmetov v kmetijstvu rastlinska proizvodnja — 
•dipl. inženir agronomije za nedoločen č a s 
učitelja energetike — dipl. inž. strojništva za nedoločen č a s (na voljo dvo in pol 
sobno stanovanje, vseljivo v I. 1985 ) 
učitelja strokovno teoretičnih predmetov v kovinarstvu — dipl. inž. strojništva za 
nedoločen č a s 
učitelja strokovno teoretičnih predmetov v metalurgiji — dipl. inž. metalurgije za 
nedoločen č a s 
Začetek del 1. 9. 1 9 8 4 . 
Prijave z dokazili o izobrazbi in s kratkim življenjepisom naj kandidati pošljejo v 8 
dneh po objavi na naslov: 
Srednješolski center Ptuj TOZD Srednja kovinarska, metalurška in kmetijska šola 
Veljka Vlahoviča — komisija za delovna razmerja. 
O izbiri bomo kandidate obvestili v 15 dneh po končanem zbiranju prijav. 

OBVESTILO 
D e l a v s k a u n i v e r z a R u j , o b v e š č a d e l o v n e l judi in o b č a n e , d a b o v č a s u o d 
30 . 7. 1 9 8 4 d o 1 1 . 8 . 1 9 8 4 , za rad i k o l e k t i v n e g a d o p u s t a Z A P R T A . 
V p i s v j e s e n s k e o b l i k e i z o b r a ž e v a n j a b o m o pr i če l i s 15 . 8 . 1 9 8 4 

D e l a v s k a u n i v e r z a R u j 

ZAČETEK KULTURNIH 
SREČANJ BO 23. AVGUSTA 
Do začetka letošnjih XII . P T U J S K I H K U L T U R N I H SRECANJ nas 

loči še mesec ali na tanko 29 dni , saj je program takorekoč dorečen in se 
bo začel 23. avgusta z otvoritvijo likovne kolonije P T U J - P O E T O V I O v 
Podlehniku. Od 27. avgusta do 2. septembra bo v Mestnem kinu pre;gled 
najboljših filmov s puljskega festivala, 29. avgusta pa uradna otvoritev 
kulturnih srečanj z nastopom folklornega ansambla KUD Abraševič iz 
Beograda, ki bo svoj program izvedel ob 20. uri na letnem prireditvenem 
prostoru. Od 30. avgusta do 15. septembra pa b o v paviljonu Dušana 
Kvedra retrospektivna razstava del z dosedanjih likovnih kolonij . 

Mesec september prinaša v prvem delu festival domače zabavne glasbe, 
ki bo letos jubilejni — petnajsti in sicer 7. in 8. septembra. V sončnem 
parku v Ptuju bo 6. septembra na ogled predstava Slovenskega mladin- ^ 
skega gledališča iz Ljubljane, ki se bo ptujskemu občinstvu predstavilo z ^ 
Aishilovimi P E R Ž A N I . 14. septembra bo nastopila delavska pihalna god
ba iz Trbovel j , dvajsetega bo literarni večer z M o m o m Kaporjem iz Beo
grada, od 24. do 27. septembra pa še tako imenovani lutkovni dnevi za 
ot roke. 

Tudi mesec oktober bo dokaj pester in zanimiv po prireditvah, k i j i h je 
organizator — Zveza kuhurnih organizacij občine Ptuj pripravila za 
srečanja. Od 4. do 15. oktobra bo v paviljonu jugoslovanska razstava 
fotografije, ki jo pripravlja Foto-kino klub D P D Svoboda . Večer baročne 
glasbe bo 5. ok tobra in kot posebno zanimivost velja omeniti nas top 
Ptujčanke — sopranistke Dunje Gunžer-Sprug, ki bo nastopila s čembali-
stom Maksom Strmčnikom v viteški dvorani na gradu. 11. ok tobra bo v 
gledališču plesni večer s sodelovanjem skupin Magra , T 4 in Petre Plečko. 
Slovensko mladinsko gledališče bo nastopilo še 15. ok tobra z delom Emi
la Filipčiča Ujetniki svobode. V študijski knjižnici bo 18. ok tobra razsta
va knjig v okviru meseca knjige, 20. ok tobra pa v paviljonu Dušana 
Kvedra otvoritev razstave tapiserij Cvetke Miloš. Zaključek kulturnih 
srečanj je predviden za 19. oktober z gledališko predstavo iz Borštnikove
ga srečanja, ki pa še ni izbrana. 

Tako nam tudi letošnja 12. ptujska kul turna srečanja ponujajo pester 
izbor prireditev, ki pa bodo uspele le, če bodo naletele na ugoden odziv 
med občani oziroma gledalci, ki so jim namenjene. mš 

-MITJA MERŠGL-

22. NADALJEVANJE 
Whyte si je na hitro zapisal vse poda tke , skočil na konja in odjezdil čez 

bojišče proti Bruslju. Na tamkajšnjem telegrafu pa so njegovo poročilo 
— vključno z novico o Napoleonovi predaji — zavrnili kot neverjetno in 
Whyte je nadaljeval pot do Ostendeja in čez Rokavski preliv do Londona . 
Navzlic dolgotrajnemu potovanju je z novico še vedno za dva dni prehitel 
vse druge dopisnike. 

Podobno pot na konju je opravil tudi ameriški dopisnik Gustav 
Muller, ki je pisal za New York Tr ibune . Njegovo poročilo o bitki pri 
Metzu je bilo tako dobro , da ga je ponatisnil celo Times. 

Archibald Forbes, eden izmed odličnih vojnih dopisnikov, je v svojih 
spominih na francosko-prusko vojno zapisal, da je Muller s poročilom o 
bitki pri Metzu poskrbel za ,,največji novinarski dosežek našega časa na 
tej strani A t l an t ika" . Forbes je bil najprej vojak pri britanskih 
kraljevskih dragoncih. Med služenjem vojske pa je začel pisati za lon
donski Morning Adverteser. Ker je pokazal, da zna dobro sukati pero, 
zlasti ko gre za vojaške zadeve, ga je časopis poslal poročat o francosko-
pruski vojni. Ko je bilo očitno, da bodo Prusi vkorakali v Pariz, so 
Forbesa poklicali nazaj v London , ker so imeli v Parizu drugega 
dopisnika. Toda Forbes se ni dal . Najprej s e j e vdinjal pri Timesu, vendar 
brez uspeha, na to pa je dobil službo pri ča,sopisu Dai!y Ncws, ki ga je spet 
poslal nazaj v Francijo. Med poročanjem je bil ranjen (zaradi gangrene 
bi skoraj izgubil nogo), vendar si je opomogel in se pravočasno vrnil na j 
bojišče. Bil je prvi dopisnik, ki je prišel v zasedeni Pariz . 

KAJ MORA ZNATI VOJNI DOPISNIK 
Forbes se je proslavil tudi s kasnejšimi vojnimi poročanji . Njegovo ime 

Postavljajo vštric z Russellovim. Kasneje sta novinarja postala tudi 
prijatelja in medsebojna občudovalca. 

Forbes je v svojih spominih (Memoari in proučevanja vojne in mira), 
ki jih je izdal leta 1895, zapisal, da mora vojni dopisnik , ,odlično ob
vladati jezik in pero. Biti mora prilagodljiv kot politik pred volitvami, 
hkrati pa mora biti nasilen in tudi grob . . . obvladali mora telegraf, kajti 
telegrafisti pogosto ne znajo njegovega jezika, pri čemer mora en stolpec 
napisati v eni uri in to početi šest do osem ur zapored . . . 

, ,Suvereno mora presojati potek bojev. Spoznati se mora na vojaške 
operacije . . . pokazati mora skrajen prezir do sovražnikovih krogel, če to 
zahteva dolžnost . . . Čutiti mora , na katero stran se nagiba zmaga, na 
katero poraz . . . " In še in še, dokler Forbes sam na koncu ne ugotovi, da 
takšnega novinarja oziroma vojnega dopisnika, ki bi imel vse te odlike, ni 
in ne bo . 

BALONI PRENAŠAJO POROČILA 

Ameriški New York Herald je imel na bojišču štiriindvajset 
poročevalcev. New York Times je tudi poskušal pokrivati vojno, toda 
i/bral si je neroden kraj / a poročanje: Pariz, ki so ga kmalu začeli 
oblegati Prusi. Za časopis Courrier des Etats-Unis, ki je izhajal v fran
coščini v Ameriki, je pisal Frederick Gaillardet, ki je prej poročal o 
ameriški državljanski vojni za pariške dnevnike. Sedaj je po balonski 
pošti pošiljal iz Pariza svoja poročila. 

V tej vojni se je razvil nov način dela. Vsi poročevalci brez izjeme so 
uporabljali telegraf. In ker je bilo to drago, so razvili posebno vrsto 
kratkega in skopega poročanja, b rc / osebnih opisov in komentarjev, ki so 
bili prej značilni za britanski in evropski tisk. (Ameriški novinarji so se 
dolgoveznega , .ba ročnega" opisovanja dogodkov znebili med 
poročanjem o ameriški državljanski vojni.) 

Poročila so morala biti kratka še iz enega razloga. Iz Pariza, ki je bil 
oblegan, je novinar lahko poslal članek le z balonom ali s poštnim golo
bom. Med štirimesečnim obleganjem so iz Pariza poslali kakih šestdeset 
balonov, ki so morali poleg pilotov in kakih sto potnikov prenesti še 
približno tri milijone pisem. Nobeno ni smelo tehtati več kot tri grame. 
Balone so spuščali v zrak v temnih nočeh, da jih ne bi Prusi zapazili in se
strelili. Kljub temu jc nekaj balonov padlo v pruske roke, nekaj se jih je 
izgubilo nad morjem ali pa jih je veter zanesel vse do Norveške. 

F R A N C O Z I C E N Z U R I R A J O : 

Francoske vojaške oblasti, ki so nadzirale telegrafsko službo, so seve- ' 
da temeljito pregledale vsako poročilo vojnih dopisnikov. Ce j im ni biloj 
všeč, niso dovolile, da bi bilo odposlano napre j . Nekateri dopisniki so za to i 
raje podkupovali pilote balonov, da so na skrivaj tihotapili poročila iz\ 
Francije. ] 

Nevtralnim dopisnikom je bilo nekoliko laže, kar zadeva u radno j 
c e r / u r o , vendar pa so sc otepali z drugačnimi sitnostmi. Z njimi so marši- j 
kdaj ravnali kot z vohuni. Zlasti v obleganem Parizu j im ni bilo lahko, j 
Veliko novinarjev jc bilo ranjenih, nekateri so prišli v ujetništvo, nekaj pa i 
je bilo tudi ubitih. j 

Ko so časopisni lastniki po končani vojni delali obračun stroškov, s o ' 
ugotovili, da jih je poročanje dopisnikov stalo ogromne vsote. Newyorški 
Tribune je za štiridnevno uporabo telegrafa plačal štiri tisoč dolarjev (za ti
ste čase resnično visoka vsota), v desetih mesecih pa je moral v celoti 
odriniti 125.000 dolarjev. Seveda ne gre pozabit i , da se mu je zavoljo 
poročanja o vojni krepko dvignila naklada. Med vojno je na primer Daily 
News povišal naklado s 50.0(X) na 150.000 izvodov dnevno. 

PRVI DNEVNIKI V LATINSKI AMERIKI 
Agenciji Havas in Reuter sta v obdobju med 1871 in 1890 pospešili , 

svoje delo tudi v Južni Ameriki, s tem pa so se tam tudi začeli razvijati 
časopisi. Čeprav jc Havas postavil svoj urad najprej v Riu de Janeiru 
(1860) in čeprav so napeljali prvi južnoatlantski kabel v Brazilijo (1874), je 
Buenos Aires postal središče južnoameriškega tiska po letu 1882. V tem 
argentinskem središču sta v letih 1869 in 1870 nastala dva časopisa, La 
Prensa in La Nacion. Oba sta si vzela za vzor londonski Times, toda 
kasneje sta razvila svoje značilne posebnosti in postala znana svetovna 
časopisa. Oba dnevnika sta že takoj spočetka uporabljala telegraf in sploh 
vse sodobne komunikacijske pr ipomočke, ki so tedaj nastajali. Še preden 
so napeljali južnoatlantski kabel, je bil časopis La Prensa prvi dnevnik v 
Latinski Ameriki , ki je objavil poročilo o pruski zmagi pri Sedanu leta 1870 
in o predaji Napoleona III. Ta časopis je tako že na začetku pokazal , da 
hoče za vsako ceno z novicami prehiteti druge. 

Nadaljevanje prihodnjič^ 



TOVARIŠICI LJUDMILI KAFOL, NEKDANJI 
MARKOVSKI UČITELJICI V SLOVO 

Še in še je spominov 
v torek, 3. ju l i ja , mi j e n e k d o 

izmed starejših kolegov — uči te
ljev na O S b ra tov Štrafela v 
Markovc ih poveda l , d a se je 
manjša- skup ina M a r k o v č a n o v 
(učiteljev) v pe tek . 29. jun i ja , 
udeležila p o g r e b a tovanš i če K.a-
folove v Ljubljani . N o v i c o o 
njeni smr t i , ki m e j e tudi o s e b n o 
pr izadela , mi j e čez nekaj dn i 
po t rd i la tudi o smr tn i ca v De lu , 
kjer sem m e d njenimi žalujočimi 
svojci našla tudi besede . . . njeni 
Markovčan i . Njeni M a r k o v č a n i 
pa s m o v bistvu m n o g i ; najprej 
vsi tisti m l a d i učitelji, ki so v 
po ld rugem desetlet ju v naši novi , 
svobodn i d o m o v i n i našli v tova-
rišici Kafolovi pri jatel j ico in 
pedagoško m e n t o r i c o , z aupn i co , 
lahko bi rekli: d r u g o ma te r . K o je 
njen m o ž Ciril Kafol prevzel n a 
0 § Markovc i o d g o v o r n o m e s t o 
prvega povojnega ravnate l ja , je 
tovarišica Kafo lova p o u č e v a l a v 
višjih razred ih in to p r e d v s e m 
zgodovino in s lovenski jezik. 

Torej s m o d rug i njeni M a r k o v č a 
ni postal i vsi t ak ra tn i njeni 
učenci in naši d o m a č i , ki so j o 
vzljubili in spoštoval i . 

N e k a t e r e n jene ure p o u k a so 
mi še d a n e s v ž ivem s p o m i n u , pa 
najsi bo to čisto njen, poseben 
način pr ib l iževanja še t ako da l j 
ne zgodov ine — s p r av p o s e b n i m 
ža rom n a m j e govor i la o naši 
N O B . tovar išu Ti tu . . . ali pa 
s lovnična in kn j iževna pod roč j a 
naše ma te r inšč ine . T u d i svojim 
učencem sem pri p o u k u s loven
skega j ez ika že neka jk ra t sp rego
vorila o tem, k a k o nas j e , n e k d a 
nje generaci je M a r k o v č a n o v , to
varišica Ka fo lova seznan ja la s 
sone tom, a k r o s t i h o m (posvet i 
lom); s p isa te l jem F r a n c e t o m 
Bevkom sta bi la sošolca v uči te
ljišču, kjer ji j e tedaj posveti l 
sonet z a k r o s t i h o m iz n jenega 
dekl i škega p r i i m k a in imena . 
Šolarji 13. 14 let s m o seveda že 
sami ugani l i , da j e go tovo naš 
pozneje t ako znan i knj iževnik 
gojil d o nje precej s impat i je , 
s a m a pa sem šele m n o g o let 
pozneje izvedela , d a j e bil njen 

življenjski tovar iš Ciri l — učitelj 
( ravna te l j ) pevovodja , lovec, 
p r a v z a p r a v njen izvoljenec že v 
o t roških letih, saj sta bi la ro jaka. 

K o sem zapus t i la o s n o v n o šolo 
— še v 8. r az r edu n a m je bila 
r az redn iča rka tovariš ica Kafo lo
va — so se tudi stiki z njo skora j 
da p o v s e m pre t rga l i . Iz razgovo
ra z učitelji, ki so že 14 let tudi 
moji de lovn i tovariši , p a sem tu 
in t am le izvedela k a k d r o b e c : 
tovarišica Kafo lova živi v M a r i 
boru (že do lgo u p o k o j e n a ) pri 
hčerki N a d i ; še v e d n o j e ž ivahne 
na rave in čilega d u h a , r a d a se 
spomin ja življenja v M a r k o v c i h . 

Prav od tu. iz naše s tare šole, 
smo že leta 1958 sp r emih n a 
zadnjo pot n jenega m o ž a in 
našega tovar iša Kafo la . Z a t o n i 
n e n a v a d n o , d a s m o se j e p o n o v 
no spomni l i v lanski p o m l a d i ter 
njo s svojci povabi l i n a koncer t 
Moškega pevskega zbo ra P D 
»Alojz Štrafela« M a r k o v c i v 
počast i tev 15-letnice neprek in je 
nega de lovan ja zbora . T o s m o 

storili iz hvaležnos t i d o n jenega 
poko jnega moža , k i j e v M a r k o v 
cih prvi začel z o rgan i z i r an im 
pet jem, a tudi iz hva ležnos t i in 
pozornos t jo d o nje s ame : pri de lu 
z b r o š u r o »Pesmi glas — druži 
nas« sem n a m r e č u p o r a b i l a b o 
gate vire šolske k ron ike , v njej pa 
je bila p rav tovariš ica Kafo lova 
več let ves tna , d o s l e d n a in krit ič
na zap i sova lka ku l t u rn ih in d r u 
gih d o g o d k o v v M a r k o v c i h . 

Tovar iš ica Kafo lova s e j e vab i 
lu takoj odzva la in prišla v 
Markovce 23. apr i la 1983 skupa j 
s s inom in hče rko , pok lon i la 
zboru v s p o m i n knj igo s loven
skih nap i tn i c , m e n i sami pa j e 
napisa la nadvse d r a g o c e n o pi
semce. Njegova i skrena vseb ina 
je sicer n a m e n j e n a p r e d v s e m 
meni , ki se m e j e spomin ja l a kot 
14-letnega dekle tca , m a r s i k a t e r a 
misel v nje . . . pa j e ve l javna za 
življenje in č loveštvo n a s p l o h . 

Nekje o b k o n c u p i sma , ki 
vseskozi izpričuje njen še v e d n o 
ž ivahni d u h , j e zapisa la tudi : 
» G r e m že k r e p k o v 94. le to in ne 
vem. č e m u sem še tu. ko n i sem 

več za n o b e n o r a b o . . . « In 
vendar , ko d a n e s nekaj t e d n o v 
po njeni smrt i , g l e d a m njen čisti, 
odločni rokopis ter p o n o v n o 
p r e b i r a m vrstice, s p o z n a v a m , 
kako prav sem tedaj zavrni la 
gornjo tožbo : Dok le r m o r e š koga 
osrečevati s svojo pr isotnost jo , 
dokler se znaš veseliti d r o b n i h 
življenjskih u t r inkov , se n ika r še 
ne vprašu j , č e m u si tu. 

T o d a min i lo j e leto in neka j 
mesecev od tega srečanja , ki j e 
razveselilo tudi m n o g e starejše 
M a r k o v č a n e , tovariš ica Kafo lo 
va je m e d t e m stopi la k r e p k o v 
95. leto in napos l ed s lovo od 
življenja. P o p o l n o m a r a z u m e m 
željo njenih najbližjih in nje 
same . naj bo njen o d h o d t ih, v 
najožjem krogu svojcev, v e n d a r 
nisem mogla p o v s e m t iho m i m o 
nje in svojih s p o m i n o v na njo, 
zavedno s lovensko vzgojiteljico, 
učiteljico. Besede v nas lovu so 
sicer njene, iz že o m e n j e n e g a 
p isma, s a m a pa l ahko s a m o 
d o p o l n i m oz. p o v z a m e m njene 
misli: S p o š t o v a n a tovariš ica Ka 
folova, p o p o l n o m a res j e — še in 
še j e s p o m i n o v , lepih , topl ih 
spominov . N a š e m u zboru ste o b 
jubi le ju v l anskem apr i lu pok lo 
nili knjigo z n a s l o v o m Stokra t na 
zdravje! Pevci so bili nadvse 
veseli in p o n o s n i na da r i lo in zelo 
so si želeli, d a bi V a m še kdaj 
zapel i , m e d d r u g i m i tudi ka t e ro 
od teh nap i tn ic . N a mes to vsega, 
m o r d a n i k d a r izrečenega, v nji
h o v e m i m e n u in i m e n u Vaših 
M a r k o v č a n o v : S tokra t hva la , 
tovarišica Kafo lova! 

M a r c a 1983 j e naša in Vaša 
tovarišica D a n a F e g u š e v a nap i 
sala nekaj d r agocen ih s p o m i n o v 
na Vašega moža Cir i la in se top lo 
do takn i l a tudi Vas (Cir i lova žena 
Milka) . Svoje misli j e zaključila z 
izrekom: Ko l iko r si v življenju 
dajal, tol iko s p o m i n o v boš ž e l . . . 
Naj tudi s a m a zakl juč im z ist imi 
b e s e d a m i in j ih z n a s l o v o m 
povežem v sklenjen k r o g . . . 
toliko s p o m i n a boš ž e l . . . še in še 
je s p o m i n o v ! 

K a r o l i n a Pičerko 

Tovarišica Kafolova (v sredini z belo ogriico) na koncertu v Markovcih, 
23 . aprila 1983 

LJUBIMO TO TRDO 
HALOŠKO GRUDO 

Sonce je že pričelo vzhajati in pošiljati svoje prve jutranje žarke, ki so 
se razlivali med vinogradi, sadovnjaki , njivami, skrbno obdelanimi in 
gozdovi. V daljavi slišim, kako brus zapoje p o k o s i . Takoj za njim drugega 
in t ako se je brušenje oglasilo kar v zboru. Čudovi to melodijo, ki jo je bilo 
od daleč prijetno slišati, so popestrili še ptiči s svojim žvrgolenjem, in pada
nje rosnih kapljic, ki so hitele od lista d o lista, dokler niso padle na tla. 

Ura je bila zgodnja, ko pogledam v nebo, ni bilo videti, da bo ta dan 
vročina, morda le kakšna soparica, popoldan pa še morda dež. Podala sem 
se p o cesti, ki pelje med vinogradi, toda ko opazim, kje se kosci mudijo, mi 
je pobralo voljo. Pa ne zaradi tega, da jih ne hotela obiskati , le obutev ni 
bila primerna za grabo, koprive in trnije. Ponovno po poti zavijem proti 
cesti. Malce me je pričelo mraziti , ker sem bila že mokra , po grabah se je 
pričela viti megla, kot da bi hotela zakriti pogled na kosce, kot da bi hotela 
utišati zven kos. -

S hitrimi koraki sem se podala po cesti napre j . Zdelo se mi je kot, da 
prav tako iz grabe prihajajo glasovi žensk. Ponovno se spustim v grabo, to
krat po malo boljši poti. Že od daleč sem zagledala le sive postave, in trese
nje vinskih mladik. Nisem hotela motiti njihovega pogovora , zato sem po
časi in t iho brez lomastenja prisluškovala. Bil je pač le vsakdanji pogovor . 

Ko sem se približala, sem ugotovila, da so oblečene v dežne plašče, 
kajti rosa je bila na vinogradih dokaj močna . Prav pri jazno jih poskušam 
pozdraviti , in j ih nagovoriti , da bi se z mano povovarjale. Vedele so kdo 
sem, zato so bile to ju t ro redkobesedne. Vsaka je hitela po svoje, le Eliza
beto Bratušek sem lahko zmotila pri njenem delu. Trsi so se razbohoti l i s 
svojimi mladikami skoraj do polovico terase. Delo je bilo resnično trdo in 
mučno. Toda ženske so ga opravljale z dobro voljo, z ljubeznijo pa čeprav 
tu in tam malce pogodrnjajo. 

EHzabeta Bratušek nam je v pogovoru dejala: , ,Na Kmetijskem kombi
natu delam že 26 let. V letni sezoni delamo od 6. do 14. ure. Dela je zelo 
veliko, kajti dež na dež nam onemogoča, da bi delo lahko opravljaH pra
vočasno. Zraven tega pa je tudi veliko premalo zaposlenih, kajti če sami 
pogledate te vinograde vidite, da je dela o g r o m n o . Prav v tem času 
dajemo v žico mladike. Trenu tno delamo na eni izmed najslabših parcel. 

Mladike visijo, trsi so poraščeni, skratka kljub temu, da se t rudimo, je 
težko dosegati n o r m o . Prav v tem času je nekaj delavcev odšlo v poko j , 
nekaj pa jih je tudi na bolniški, tako da peščica, ki nas dela, težko opra
vimo vso po t rebno delo. P o rednem delovnem času, si vzamem še kakšno 
parcelo, da bi seveda s tem bilo delo v vinogradih čim prej opravljeno. 

Včasih mi pri tem delu pomaga tudi sin. Njivice, na katerih si pridelam 
vsaj malo hrane , pa no^^akajo običajno na soboto in nedeljo. 

Organizirano imamo tudi toplo malico, vendar je potrebno reči, da j o 
vozijo ob zelo različnih urah, da je veHkokrat po t r ebno čakati raznašalca 
tudi od pol do cele ure. Res je , da ima raznašalec veliko dela, toda ra
zumeti ie po t rebno tudi nas , kajti vsaka izgubljena ura veliko pomeni za 
n a s . " 

Zal so se ostale delavke povlekle v delo, bile so redkobesedne. Ker j ih 
nikakor nisem hotela siliti v pogovor , sem se poslovila in ponovno po 
vijugasti cesti odpravila iskat delovodjo. Vsa blatna in mokra sem 
prikramljala v pisarno, opremljeno s starim pohiš tvom, vendar pri jazno, 
na stenah so visele pohvale in priznanja, ki j ih je to delovišče dobilo za 
vzornost in delo. 

Jože Smigoc je vodja delovišča v Dravinjskem vrhu, ob pogovoru pa 
je dejal naslednje: , ,Naše delovišče zajema kar 60 ha zemljišč, na katerih 
je zasajena vinska trta in 3,5 ha , ki so zasajeni s sadnim drevjem. Površi
ne so velike, vendar je na tem delovišču zaposlenih samo 15 delavcev in v 
največji natrpanosti z delom nam pomaga okrog 10 sezonskih delavcev. 

To je seveda premalo delavcev. Delo poskušamo opravljati , seveda po 
zmogljivostih delavcev, vendar moram reči, da je delo dokaj tekoče. Ko 
smo organizirali toplo malico, smo hkrati tudi delavce organizirali v 
skupine, tako jim malico laže razdelimo, s tem pa je tudi pregled in kon
trola dela lažja. 

V letnih mesecih se nekateri odločajo za dopus t , pa ne zato , da bi 
odpotovali na morje , temveč zato, da uredijo svoje njivice, skra tka , da 
postorijo stvari tudi d o m a . " 

Ko se pogovarjaš z delavci, te resnično prevzame občutek, da ljubijo to 
t rdo haloško zemljo. Ce j ih vprašaš, zakaj se ne zaposlijo kje drugje, te le 
togo pogledajo in odgovor sledi: , ,Na tej trdi haloški zemlji smo se 
rodili, odraščali , prvo naše delo je bilo na tej trdi haloški grudi , tukaj 
želimo dočakati starost , svoj konec življenjske n i t i . " 

Pa jo res ljubijo, le vehkokrat so prav ti ob raznih ukrepih najbolj 
prizadeti. Radi te sprejmejo v svoje okolje, le domač in zgovoren moraš 
biti. Ker če se obnašaš kot tujec, te kaj hitro izločijo iz svoje sredine. Radi 
imajo preprostost in naj povdarim še enkrat , zaljubljeni so v to t rdo 
haloško g rudo . 

J. H V A L E Č 

Slovenski otroci iz 
Frankfurta 

v času od 16. do 26. julija je bila skupina slovenskih otrok iz Frankfu
rta, s prijatelji svoje pobratene šole Tone Znidarič P tu j , na 10-dnevnem 
letovanju v Kaštel Starem ori Splitu. S 37 učenci in 18 starši je bila vodja 
skupine Dragica Nunčič-Turk. Morja in sonca v domovini so se vsi 
neizmerno veselili. 

30. junija so učenci slovenske dopolnilne šole v Frank furtu praznovali 
zaključek šolskega leta. Praznovanja se je udeležila tudi ravnateljica 
ptujske šole Marija Sumandl. Pripotovala je s člani orkestra , , P o m l a d " , 
ki so neut rudno razveseljevali do zgodnjih jutranj ih ur naše starše, zača
sno na tujem, jih izredno razgibali in jim ta večer nudili s svojo pesmijo 
in melodijo košček Slovenije. Letošnjemu zaključku slovenske šole v 
Frankfurtu se je poleg gostov odzvala večina staršev. 

Učenci slovenske dopolnilne šole iz Frankfur ta , njihovi starši in učitelji
ca žele vsem o t rokom, mladini in staršem občine P t u j , prijetne počitnice! 

Dragica Nunčič-Turk 

Ob zaključku šolskega leta 1983/84 so učenci slovenske dopolnilne šole v 
Frankfurtu zaigrali igrico SOVIČA OKA. 

STRIC JE VENDAR PLAČAL TRAVO . . . 
Bil je vroč petkov popoldan, ki se je ob veselem otroškem živžavu 

brezskrbnih počitniških dni počasi pribHževal toplemu večeru. S petletno 
hčerko sem se odpravila v Dom učencev, da si ogledam boje na črno behh 
poljih polfinala republiškega šahovskega prvenstva. Tišino v igralnih pro
storih je od časa do časa zmotil vesel krik razpoloženih otrok na bližnjem 
igrišču. Kljub želji, da še spremljam in opazujem zanimive razplete 
posameznih dvobojev, se nisem mogla upreti prošnji hčerke, da grem z njo 
na igrišče, med zelenice in razposajene o t roke , ki so uživali ob zadnjih 
sončnih žarkih. 

Na večjem igrišču se je odvijala nogometna tekma odraslih, tik do njih 
so se za žogo podili manjši otroci, najmanjši pa so se junaško spoprije-
maU z veščinami prvih korakov. Hlačke, še polne pleničk, so j im vneto 
nagajale in njihov korak se je največkrat nadaljeval po štirih med travo in 
peš potmi. Lička so jim kar žarela od sreče, ko so v svoji nebogljenosti in 
nemoči opravili veliko dejanje in prinašali mamicam s težavo utrgan cvet 
deteljice. Opazovala sem jih in nekam toplo mi je bilo ob mislih na še ne 
dolgo minulo preteklost, ko sem bila sama deležna takih dejanj hčerke, 
istočasno pa sem večkrat vztrepetala v strahu ob škripajočih zavorah 
koles odraslih, ki so se večkrat le s težavo izognili na peš potki nič hudega 
slutečemu malemu kobacarju. Nekako sram me je postalo ob misli, kako 
brezobzirni do naših malčkov smo večkrat odrasli . Poskušamo jih učiti 
reda, pogostokrat z neprijetnimi vzdevki kričimo na njih skozi okna in z 
balkonov, ob tem pa ne pomisl imo, kako utesnjeni so največkrat med 
asfaltom in zidovjem ter be tonom, ob tem pa se ne zavedamo svojega 
ravnanja in napak. Prevečkrat smo pripravljeni deliti samo napotke in pri
dige, v lastnih dejanjih pa teh napo tkov ne znamo potrjevati . 

Iz razmišljanja so me predramili klici mamic, ki so oznanjali konec 
brezskrbne igre in so vabili k počitku. Tudi sama sem se s hčerko nameni
la proti domu. 

Ko sem stopila po peš poti tik ob vhodu v Dom učencev, po kateri se je 
mimo mene vsula množica otrok, sem naenkrat obstala, mrzel pot mi je 
kljub poletni vročini oblil čelo. Nisem mogla verjeti svojim očem. Na 
zelenici, dobra dva otroška koraka vstran od peš poti je stala samokolni-
ca, polna nakošene trave, zraven nje pa odložena kosa z ostrim delom 
rezila obrnjena navzgor. Ozrla sem se naokrog , pa nikjer nikogar. Nisem 
mogla dojeti, da je lahko človek in to odrasel človek tako brezbrižno 

odložil svoje nevarno orodje, ki je kar klicalo po nesreči. In ta , , g roza" je 
bila prisotna ves ta čas, ko sem opazovala te brezskrbne ot roke, ki so od 
časa do časa stekli čez zelenico po uito žogo, ta groza je bila prisotna ob 
kobacanju najmanjših, ki so nič hudeg sluteč ne daleč vstran nabirali 
rožice za svoje mamice. Samo nebogljen otroški korak, otroška radove
dnost ali nerodni padec bi bil dovol j , da mala otroška rokica nikoli več 
ne bi nabirala rožic, da bi ostra konica rezila za vedno oslepila radovedno 
očico, da bi . . . 

Ko so mi skozi možgane šinile vse možne posledice neodgovornega 
ravnanja nekoga nas odraslih, se mi je približal moški srednjih let z 
nasmehom na ustih, kot da mu je njegovo ravnanje v ponos. Nisem se 
mogla premagati , da ga ne bi opozorila na malomarnost in neodgovorno 
ravnanje ter možne posledice. Skoraj v jezi mi je zabrusil , da je tu zeleni
ca, da nimajo , , fačoki" kaj iskati, in na mojo pr ipombo, da potem tudi 
on nima kaj kositi po zelenici, mi je odgovoril: , , Jaz sem to p lača l ! " 

Da, on je plačal, plačal je samokolnico trave, njegovo neodgovorno ra
vnanje pa bi lahko plačalo z življenjem ali invalidnostjo nebogljeno, 
komaj začeto bitjece. Za to , ker je plačal, lahko počne kar hoče, on je od
rasel, on si lahko dovoli vse, otroci pa vendar morajo biti dovolj pametni , 
da vedo kaj smejo in kaj ne, on lahko po zelenici počne kar hoče, zato 
ker je plačal, lahko samo pol metra od peš potke pusti nastavljeno koso, 
na katero lahko po nesreči stopi nebogljena otroška noga — morda posle-
dnjič. 

Še pozno v noč sem razmišljala o dogodku in v mislih so mi bile nepre
stano pred očmi vsemogoče posledice neodgovornega dejanja. Videla sem 
odrezane prstke, okrvavljene očke, bolečino prizadetih staršev, invalida 
da vse življenje . . . 

, ,Mamica, ne da je tisti striček n.alo nerodno pustil tisto koso tam na 
travi čisto ob p o l k i ? " 

Samo pobožala sem hčerko in že je slatko zaspala. ,,Veš hčerkica, ti 
tega ne razumeš. Stric j e ,vendar plačal t ravo in zato lahko počne kar 
hoče. On je vendar odrasel in se zaveda, kaj otroci smejo in kaj ne smejo. 
Zato ker je odrasel, zato ker je plačal, lahko s svojim dejanjem ogrozi 
življenje drugih in ni mu mar posledic ." 

Silva Razlag 
Ptuj 

KDAJ BO UREJEN PARK V KS TURNIŠČE 
v zadnjem času je bilo v KS 

Turnišče veliko govora o ureditvi 
parka, ki se razprostira okrog 
gradu oziroma nekdanje Kmetij
ske šole Turnišče. Ureditev parka 
naj bi prevzelo Komunalno podje
tje P tu j , ki bi postavilo ob 
sprehajalnih stezah kole, kakor 
tudi ob samem igrišču. 

Steze naj bi krajani in mladinci 
uredili s prostovoljnim delom. Vse 
je to lepo in prav, seveda se pa 
delo še vedno ni pričelo. Zagoto
vljena so bila neka sredstva za 
ureditev, danes pa ne vemo ali ta 
sredstva sploh obstajajo. 

Nekoč je urejal ta park KK Ptuj 
oziroma delavci z DE Turnišče. 

Potem so ga urejali učenci Kmetij
ske šole. Danes pa ga nihče več. 

Malo ga uredijo le najemniki, ki 
kosijo travo v njem in to t ako , da 
poberejo suhe veje od dreves in 
večkrat na leto pokosijo t ravo. 

Kot vidimo se govorice hitro ši
rijo, le ljudi ni, ki bi sredstva za 
ureditev priskrbeli in pričeli z 
delom. 

Seveda to delo leži na vseh 
krajanih KS in ne samo na nekate
rih posameznikih, ki vodijo kraje
vno skupnost . 

Besedilo in posnetek: ZB Valilnice za račke na ribniku ob parku v KS Turnišče. 
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Dan na bazenu 
D a n a 26. 6. 1984. god ine otišli s m o na bazen u Ptujske topl ice . N a 

ulazu u k r u g b a z e n a sv ima su n a m pa l a u oči d v a lepa b a z e n a . Vel ike 
skakaon ice i m n o š t v o k u p a č a . koji kupa juč i se u svojim kos t imima , 
n a m a o n a k o o z n o j e n i m a i žel jnim v o d e pravili zazub ice . O d m a h s m o se 
bacili u vodu hukčuč i , neki od h l a d n e vode , a neki od radost i š to m o g u 
da p r e d a h n u i d a s e k u p a j u i m a l o plivaju. Svi s m o se kupa l i , a r a zpo 
loženje j e po ras lo k a d a s m o videli b a z e n sa v r u č o m v o d o m u k o m e se 
s tvarno m o g l o uživati . Svi s m o se zabavl jal i na različite nač ine . M n o g i su 
otišli na te ren u k r u g u b a z e n a g d e su igrali: koša rku , fudbal , tenis, a 
najviše golf. Z a to v r e m e su neki skakal i u vodu ili se takmiči l i u pl ivanju. 
I posle neko l iko sati doš lo j e v r eme , d a se ide. Bili s m o tužni što o d l a z i m o 
i srečni što s m o provel i o v a k o d ivan d a n . 

Z o r a n Jurošev ič , O R B »Boža S t a m e n k o v i č « 

Brigadirski krst 
v brigadirski vsakdan ne sodi samo jutranja telovadba, delo na trasi in 

popoldanske aktivnosti brigadirjev. Pravo brigadirsko življenje se začne 
šele zvečer, ko nastopi povečerje. Brigadirsko življenje pozna kup potegav
ščin. Med najbolj atraktivno sodi vsekakor brigadirski krst, katerega muke 
mora prestati vsak, ki je prvič na akciji. Najbolj se spominjam svojega bri
gadirskega krsta, ki sem ga doživel na delovni akciji v Brkinih pred štirimi 
leti. 

P o pr ihodu v brigadirsko naselje smo se namestili . Fantje v skupin
skem šotoru, dekleta pa ločena v šoli. O b deseti uri zvečer smo morali biti 
že v posteljah. P o naporni vožnji sem kmalu zaspal kot ubit , toda spal ni
sem dolgo. 

Nenadoma sem med prsti na nogah začutil pekoče bolečine. V prvem 
trenutku nisem vedel kaj se dogaja, v naslednjem pa sem skočil iz postelje. 
Šele takrat sem videl, da imam med prsti na nogah goreče os tanke papirja. 
Prijel sem se za glavo, toda tudi lasje so bili vsi zlepljeni in otrdeli od zobne 
paste. Okrog moje postelje so se v smehu zvijali ostali brigadirji. T a k o sem 
postal prva žrtev brigadirskega krsta v naši brigadi. 

O N E B , MDB Jože Lacko, Ptuj 

P o končanem delu zbor na trasi v občini Lenart. Foto: M . O z m e c 

Pismo 
Pokušal i s m o d a p r o d r e m o kod naših br igadi ra u m a l o skriveniji 1 

deo života, to jes t u n j ihova p i sma. Zamol i l i s m o našeg b r igad i ra S imu d a | 
n a m da tek n a p i s a n o p i smo . I 

Č a o V i k i ! J 
J 

Izvini što ti d o sada n i šam m o g a o d a p r o n a d j e m v r e m e n a . D o d u š e i 
ovde n i š a m k o m a n d a n t b r igade , to j e onaj moj d r u g Rončev ič , ali i bez | 
toga j a k o s a m zauzet . \ 

Vikice moja k a k o si? Bože kol iko mi nedosta ješ . Kol iko p u t a \ 
požel im, d a ba r za t r enu t ak s k o k n e m na S O R A » I b a r — L e p e n a c « , d a te \ 
po t r až im. I 

Viki vol im te. k a o što sam te uvek voleo. N e m o ž e ova dal j ina nista, j 
da izmeni , j e l ' t a k o Viki? I 

O v d e j e super . Nasel je j e m a l o i v e o m a ljudski toplo . Akcija j e : 
v e o m a d o b r o o r g a n i z o v a n a tako , d a to sve deluje v e o m a k o n p a k n o . ] 

Viki p r e n e k u noč s a m te sanj ao . Ti i j a b e r e m o cveče, p rve tek izrasle ; 
z u m b u l e . t rč imo, j u r i m o se, i na svaki me ta r j e d n o d r u g o m p o k l o n i m o : 
p<,iljubac. N e g d e u daljini s m o videli be log konja . T r č a o j e p o n o s n o i j 
gordo . : 

Bože Viki , za r to nije o d v r a t n o kad m o r a m u snu d a te v id jam. S a n ; 
j e san . Viki i on s a m o na m o m e n t e učini čoveka s r e tn im. i 

Dos ta p u t a k a d a te pože l im j a č i t am »Mos ta r ske kiše« od Pere j 
Zubca . P o n e k a d p lačem, p o n e k a d se sme jem, p o n e k a d pože l im, d a ! 
uhva t im prvi voz i do ju r im kod tebe . | 

Viki u ovoj b r igad i što se s ada g a l a z i m ima 13 p ion i ra . S a m o , d a ih 1 
vidiš. N e ž n a se koji j e lepši i bolji. Cul i su od Dobr i ce o n u p e s m u pa m e ; 
sad zazej u. J a ih m n o g o vol im, i on i m e n e . M e d j u t i m o n o s to je najvažni jc i 
j e to što on i s igu rn im p u t e m idu d a p o s t a n u pravi b r igad i r i i T i tov i , 
omlad inc i . ] 

S igu rno se pi taš , da li j e G o r a n s a m n o m . Ni je Viki. G o r a n nije više ] 
onaj G o r a n k a k v o g ga ti znaš . Ti znaš ko l iko g a j a vo l im, m e d j u t i m u \ 
m n o g i m m o m e n t i m a sam zaželio što mi j e bra t . I 

Viki verujem., d a se dos ta t rud iš , d a na akciji » I b a r — L e p e n a c « budeJ 
sve k a k o t reba . M o l i m te ne zaborav i o n o što sam te učio, d a j e g l a v n a ; 
zvezda na akciji br igadir . ^ 

Viki pozdrav i sve t a m o . Piši mi o d m a i nezabo rav i , d a te p u n o , | 
volim. \ 

Tvoj S ima , O R B »Boža S t a m a n k o v i č « ; 

Priprema ORB „Rudo 
Glavaš" - Grude za 

učešče na ZMDA 
»Slovenske gorice 84" 
Odmah nakon što je u OK ^sSO Grude došla obavijest da naša ORB 

ove godine učestvuje na Z M D A ,,Slovenske Gorice 8 4 " krenuli smo s 
pripremama za organiziranje brigade. Prvo što smo učinili bilo je to da 
sino napravili kriterij po kojem u brigadi treba da hude: pionira, učenika, 
radničke omladine i veterana. 

P o tom kriteriju smo i postupili uz napomenu da je največi interes za 
akciju bio medju srednjoškolskom omlad inom. Veliki interes je bio i u 
redovima radničke omladine, ali tu ipak svima nismo mogli izači u susret; 
prvenstveno zbog toga što svi nisu mogli dobiti dozvolu da budu odsutni 
sa radnog mjesta 30. dana , a i zbog toga što je broj brigadira bio ograni-
fen na 411. 

Ove godine interes za akciju bio je veči nego obično. Razlog je jedno-
stavan i lako objašnjiv — naša O R B po prvi put učestvuje na akciji u SR 
Sloveniji. To je bio motiv za mnoge koji su željeli da dobiju svoje mjesto 
u ORB , , R U D O G L A V A S " . Svi znamo i očekujemo da čemo u Sloveniji 
doživljeti nešto novo, specifično samo za našu najrazvijeniju republiku. 

Nakon što smo formirali brigadu, prišli smo pr ipremama da bi bri
gada na što dostojniji način zastupala našu opčinu i republiku za Z M D A 
„Slovenske Gorice 8 4 " . 

U tom cilju smo pripremili i uspješno sproveli lokalnu akciju uredjenja 
centra naše opčine. Cilj te jednodnevne akcije nije toliko ni bio neki radni 
učinak, kolika je bila naša želja da se brigadiri što bolje medjusobno 
upoznaju i zbliže prije odlaska na akciju. 

S punim pravom može se reči da je taj prvi skup proso u najboljem 
redu, a t ako je i mora lo biti kada uzmemo u obzir da se večina brigadira 
pozna od ranije. 

Nakon još nekoliko skupova došao je dan polaska na akciju. 
Ispračaj je bio prilično skroman, ali na izričitu zelju brigadira. 

Naime, dogovorili smo se da slavimo po povratku sa akcije i to da 
slavimo 1. mjesto. Brigadiri su izgledali čvrsti kad su obečavali odgovo
rnim ljudima iz opčinskog komiteta, svoje p u n o zalaganje. Ostaje nam da 
vidimo dali če u SlovenijLispuniti svoje obečanje. Vrijeme če sve pokaza
ti. Pred nama je , uvjereni smo, 28. nezaboravnih dana. 

ORB »bratstvo 
i jedinstvo" 

SORA . . K O Z A R A 8 2 " , prvi 
akcijaški pohod u kojima je 
krenula zbratimljena mladost 
Niša i Rijeke. Oko 50 mladih iz 
zbratimljenih gradova zajedničkim 
snagama trudila se da opravda,. 
ukazano poverenje. Upoznali smo 
se, združili, pobratimili i u 
vremenu od trideset dana provede-
nih na omladinskoj radnoj akciji 
izgradili neraskidivo bratstvo i 
jedinstvo. 

Zahvaljujuči vrednom radu svih 
brigadira O R B „ B R A T S T V O -
J E D I N S T V O " Niš—Rijeka prva 
smena završila je sa sledečim osvo
jenim priznanjima: • 

— udarničke značke 
— pohvale 
— udarništva 
— povelja društvenih aktivnosti 
— povelja akcije. 
Pedeset dva brigadira ORB 

„ B R A T S T V O - J E D l N S T V O " 
Niš—Rijeka krenula je na SORA 
»SARAJEVO ' 8 3 " sa ponosom 
što če dati stvaralački doprinos ra-
deči na završnim radovima oko te
rena XIV. zimskih olimpijskih 

igara na kojima če se odvijati tak-
mičenja. 

Sa pesmom, žuvljevitim ruka-
ma, sa mnogo , mnogo truda rada i 
borbenosti osvojena su mnoga 

radilišta. U sklopu ovih igara 
izradjeno je mnogo novih staža i 
terena. 

Na kraju radost i sreča 
zbratimljene mladosti koja nasta
vlja sa osvajanjem novih prijatelj
stva, drugarstva i priznanja. 

HimnaMDB 
„ Jože Lacko" 

Po bizeljskih trasah 
je lenariti fajn. 
so goste češnje, 
pa senčice so fajn. 
Ti-hoj-la-rija. . . 

Ob desetih zvečer 
se nočemo umit, 
rajši gremo 
Laško nivo pit 
Ti-hoj-la-rija. . . 

Naš kornandant 
je tušno dekle, 
ima nekoliko 
kačje zobe. 
Ti-hoj-la-rija.. . 

Na ptujski deželi 
preveč je kleti, 
v žilah nam teče 
več šnopsa kot krvi. 
Ti-ho-la-rija... 

Toni, MBD »JOŽE LACKO« Ptuj 

Balada O 
broduDunav 

Plavim morem Dunav plovi 
na njemu tridesetdva mornara 
ista ih sudbina za more veže 
ista ih sudbina sa brodom spaja. 

Na obali majka stoji pučinu 
plavu gleda 
vrati mi more sina 
ali more joj sina neda. 

U isloj noči 
u is tom danu. 
izgubiše život sa 
brodom u tam i 
na obali majka stoji 
i sinjem moru zbori 
vrati mi more sina 
srce materino od tuge gori! 

More šutnjom odgovor daje 
od tuge nista joj ne preostaje. 

Mladen (Baraba) Giulian, ORB 
»Bratstvo i jedinstvo« 

Oel prostega časa brigadirji porabijo za posiuSanje radia. 
Foto: M . Ozmec 

VOZI ME VLAK V DALJAVE 
- V BRIGADO \ 

Tudi letos smo se brigadirji odpeljali na akcijo z vlakom. Težave z \ 
njim so se začele že doma , saj smo predolgo komplicirali z op remo, tako da \ 
nam je vlak že ušel na naslednjo postajo. Ne, na našo srečo je bila ta posta- ; 
ja še v mestu in smo lahko s hitrimi koraki vlak še ujeli. Kljub temu dobre- ' 
ga razpoloženja ni manjkalo , pokvarilo g a j e le dejstvo, da dolenjski vlak I 
ustavi tako rekoč pri vsakem kozolcu. Ko smo prišli v Ljubl jano, smo mo- i 
rali tudi tu teči s prvega na sedmi peron, ker smo imeli vezo naprej že čez 
pet minut. S tem vlakom smo dokaj mi rno potovah do Pragerskega. T a m 
na ie bila situacija spremenjena, saj smo morali na vlak za Ptu j čakati do
bro uro , Cas sva z Dušanom namenila za ogled tega kraja, ki pa razen 
dveh, treh mladih deklet ni nudil večjih zanimivosti . Na to smo se z vlakom 
odpeljali v P tu j , kjer smo z vso našo op remo počakali na avtobus naše 
S M D , in se z njim odpeljali v Dornavo v naše brigadirsko naselje. 

M D A , .BAZA 2 0 " 

PO BRIGADIRSKO 
Tako , kot je veliko brigadirjev, tako je tudi veliko , , b r ih tn ih" domi

slic in šal polnih glavic. Brigadirji tako med, še najbolj pa na koncu akci
je uresničujejo svoje domislice. T a k o je npr . mazanje z zobno pas to , ki 
ima oster in pekoč vonj . Res ni pri jetno, kadar si namazan (predvsem na 
občutljivih mestih), vendar šala je dobrodošla v vsakem primeru. Seveda 
ni tukaj samo zobna pasta, marveč tudi k rema za čevlje, tempera barvice, 
pašicta, sadni sokovi, Jecoderm krema proti opeklinam, zatem Se s 
kremo proti mrčesu in z vrsto drugih sredsev. Teh pa je tol iko, da ne 
izgubljam besed. 

Druga manj prijetna zadeva pa je miniranje postelj . Mislim, da tega 
ni potrebno posebej razlagati. Tretja na jpomembnejša akcija brigadirjev, 
ki pa je prav gotovo, , , na jpomembnejša" stvar je , ,vožnja b ic ikla" . 

Na tej akciji največkrat tuš i ramo Ceko ta in Rudla . 

SM, MDB Jože Lacko, Ptuj 

Pesem 
brigadirjev 
Graditi domovino dolžnost je naša, 
delati za bodočnost sreča naša. 
Revnemu prebivalstvu radi pomagarno 
in po delu veselo zapojemo. 

Zgodaj zjutraj moramo vstajati, 
pa vendar zadovoljni gremo delati. 
Tako smo vedno in povsod veseli 
in prepogosto zaljubljeni. 

Srečanje 
Ko smo prišli v naselje, sem z očmi iskal kje te bom zagledal, toda 

trud je bil zaman . Obletele so me neprijazne črne misli, da si mi ušla z ne
kom drugim in da bom moral deliti žulje s kakim grobim k r a m p o m ali 
lopato. Drugi dan smo_ zgodaj zjutraj odšli na traso nasmejani in 
veseli, le jaz sem bil potr t , ker te nisem našel. Toda nenadoma sem se 
razveselil in pozabil na črne misli in zaro to , ki sem jo na skrivaj koval 
zoper tebe, ko sem te zagledal, me je vse minilo. Pestila m.e je le želja, da 
bi te čimprej tesno objel okoli vratu in te božal . Nekaj časa sem se opiral 
na njo, na to pa sem se je lotil z vso vnemo. Toda že po nekaj urah me je 
izčrpala, tako da sem komaj izdržal do malice. Skoraj vsak dan se vidiva 
na trasi. Posta la sva neločljiva tovariša in zvesta drug drugemu, saj jaz ne 
vem koUko časa jo bom obvladoval , ker ima zelo trd t rup . 

Tako sem spoznal svojo prijateljico lopa to . 

M D B . .BAZA 2 0 " 

MRB „11. SEPTEMBRI" 
- KIČEVO 

Brigadadata , , 1 1 . S E P T E M B R I " za odenjeto na SMRA ,.Slovenske 
gorice 8 4 " po dobivanjeto na pravilnikot na ova SMRA (15. april) f)očna 
so z.apišuvanjeto na brigadirite za učestvo na ova SMRA. Zapišuvanjeto 
trajaše dva meseci taka za toj vremenski preriod se zapišab sto mladinci i 
mladinski. Komisijata na D M R A pride kon pripremite za učestvo na ova 
SMRA. 

Pripremite se sostojea vo toa što se izvedo pogolem broja na ra-
BV/lni lokalni akciji niz našiot grad i od tia rabotni akciji se vodeše izbor 
na brigadirite za učestvo na ova rabotna akcija. Isto taka lokalnite akciji 
ima i drugo značenje /z finansijskiot plan na našata br igada. P o iz-
veduvanjeto na tia lokalni akciji se preide kon izbor na sostav na brigada-
ta, taka da od 100 vlego vo sostav 50 brigadiri . Posle se izvrši sistemaski 
pregled na brigadata in vakciniranje na istite brigadiri za učestvuvanje 
na SMRA. Komisijata za D M R A go izbra precedateijstvo i štabot na bri
gadata , ,11-Septembri" — Kičevo koja broji 46 brigadiri po nalog na štr,-
bot na akcijaia. 

K o m a n d a n t M R B , , 1 1 . Sep tembr i " 
Stojan Jačimoski 

Tudi med delom je koristen trenutek sprostitve in smeha. 
Foto: M , O z m e c 



KLUB PTUJSKIH ŠTU
DENTOV V LJUBLJANI 
Klub ptujskih študentov združu

je mlade, ki študirajo v Ljubljani 
ali v Mar iboru . Medtem ko mar i ' 
borski del ni aktiven, pa tega ne bi 
mogli reči za njegov ljubljanski del, 
čeprav več ali manj , ,ž ivotar i" , kot 

nam je dejal njegov predsednik 
Igor Tumpe j . Ciani kluba se dobi
vajo na raznih' srečanjih, imajo se
stanke, vsako leto pa skupščino, na 
katerih izvolijo novo vodstvo. V 
klubu so organizirali nekaj zabav
nih srečanj kot so pikniki, športne 
igre in podobno . , ,Pravzdaj , na za
ključku letošnjega leta, smo orga
nizirali piknik in nogometno tek
mo , na kateri so igrali , ,stare baj
t e " in bruci. Letos smo organizirali 
tudi okroglo mizo o zaposlovanju v 
ptujski obč in i , " nam ie deial Igor. 
ko smo ga povprašali o dejavno
stih Kluba študentov. 

P a se študentje večkrat dobivate 
ali samo ob teh osnovnih dejavno
stih? 

, ,Dobivamo se vsak torek , ,Pr i 
r u ž i " . T o je gostilna. Drugje se ne 
moremo sestajati, ker n imamno 
svojih prostorov. To je tudi temelj
na ovira pri delovanju kluba. No , 
za relativno nizko aktivnost študen
tov je seveda , ,k r iv" tudi študij. 
Posebej se to pozna proti koncu 
šolskega leta, ko aktivnosti zamre
j o . Vzroki so verjetno tudi v tem, 
da si študenti kaj hitro poiščejo 
svoje, novo okolje na faksu. T a k o 
cbčutek teritorialne pripadnosti v 
tem primeru ni toliko p r i so ten . " 

Dejal si, da ste pripravili tudi ok
roglo mizo o zaposlovanju. Kar 
vroča tema . . . 

, , Ja . Pripravili smo j o v maju. 
Na njo smo vabili veliko ljudi, ven
dar jih ni veliko prisio. §e najmanj 
je študentov. Eden izmed vzrokov 

za neudeležbo študentov je verjetno 
ta, da za zdaj v naši občini ta pro
blem ni toliko pereč. Nekatere stro
ke so v tem smislu celo deficitarne. 
Vendar je to le t renutno stanje. Si
cer pa so študenti precej pasivni. 
Veliko jih je menilo, da bo okrogla 
miza brez odmeva, da se z njo nebo 
nič spremeni lo ." 

Dejal si, da so Študentje zelo pa
sivni v teh poletnih mesecih. To .se 
odraža tudi pri sodelovanju na 
M D A . Med udeleženci je najmanj 
študentov. 

, ,Nekateri so na akcijah sodelo
vali že v srednji šoli, zato med njimi 
ni večjega zanimanja. Na to pa 
vpliva tudi študij , saj imajo na ne
katerih faksih prav v tem času izpi
te. Je pa tu še en pomemben vzrok. 
Vsak Študent želi v prostem času 
nekaj zaslužiti, da bi si potem lah
ko privoščil zaslužen poči tek ." 

K delu jih gotovo prisiljuje nizek 
življenjski s tandard, ki je tako pa
del, da so nekateri mnenja, da je bi
lo biti študent nekoč lažje kot da
nes! 

, ,To je res. Cene so obupno po
skočile. Cene stanovanj hitro nara
ščajo. Isto je z vožnjo in hrano. Vse 
to zelo vpliva na s tandard. Precej 
so izkoriščani tudi podnajemniki , 
ki jim lastniki stanovanj krepko za-
solijo cene . " 

Koliko p t u j v k i študentov študira 
v Ljubljani? 

, ,Po podatkih občinske konfe
rence jih je od 300 do 400. Točnih 
podatkov n imamo. Aktivnih pa je 
malo. Na skupščino jih pride do 60, 
na druge sestanke in srečanja pa še 
precej man j . Dejal sem že, da nam 
prav prostor dela največje preglavi
c e . " 

Vse manj je študentov, ki bi imeli 
zagotovljeno zaposlitev, kljub te
mu, da prejemajo kadrovsko 
štipendijo. Misliš, da je klub štu
dentov, kot posebna organizacijska 
oblika mladine sposoben učinkovi
to posredovati v teh primerih? 

, ,Ce bi bil organizacijsko moč
nejši, predvsem pa množičnejši, bi 
lahko. Večja množičnost bi omogo
čila aktivnejšo vlogo k l u b a ! " 

Kje naj se drugo leto oglasijo 
bruci in seveda vsi tisti, ki želijo de
lati v klubu? 

, ,Dobimo se v gostilni , ,Pod 
l i p o " , to je peta postaja od štu
dentskega d o m a v Rožni dolini. Tja 
vozi štirinajstka. Dobili pa se bo
mo tudi vsak teden na sestankih, ki 
bodo redno v začetku šolskega le
t a . " 

Pa naj vabilo ne naleti na gluha 
študentova ušesa! 

Milan Zver 

Igor Tumpej, foto: L. Kotar 

TO JESEN HIMALAJA „V ROKAH" 
ALPINISTOV IZ SLOVENSKE BISTRICE 

Vrhovi Himalaje so , , M e k a " 
alpinistov vsega sveta. Nekako 
laično bi lahko rekli, da športnik 
doseže svoj cilj z udeležbo na 
olimpijskih igrah in če tam doseže 
še dobro uvrstitev, je življenjski 
cilj dosežen. To velja tudi za ljubi
telje gora . predvsem alpiniste, ki 

so j im edini tekmeci skalni previsi 
in vreme, medalje pa zamenjuje 
veličastni notranji občutek, da je 
alpinist premagal nekaj velikega, 
nemalokrat še nepremagljivega. 
Tako tudi ni nenavadno, da je 
največja želja alpinista osvojiti 
vsaj enega od največjih svetovnih 
planinskih vrhov. 

Planinsko društvo I M P O L 
Slovenska Bistrica je že vrsto let 
eno najbolj aktivnih v SR Sloveni
ji. V njihovi sredini pa deluje tu
di alpinistični odsek, ki šteje 15 
članov in je doslej dosegel uspehe 
na kakršne bi bili ponosni alpinisti 
svetovnega ranga. Ne le v ožji 
domovini , njihovi uspehi segajo v 
vrh dosežkov jugoslovanskega 
alpinizma, kar jim danes nesporno 
priznavajo prav vsi strokovnjaki. 

V dolgoletni tradiciji alpinizma 
v Slovenski Bistrici, to sega vse do 

leta 1950, se je nabralo v njihovi 
vpisni knjigi veliko izredno zahte
vnih vzponov, ki so pomembno 
obogatili slovensko alpinistično 
tradicijo. Z opaznimi priznanji pa 
jih je sprejela tudi svetovna 
alpinistična javnost . Med njimi so 
predvsem preplezane smeri v 

najzahtevnejših stenah Alp, kot so 
Eiger, Mat te rhorn , Grandes Jora-
sses, Dru , Les Curtes in previsne 
stene italijanskih Dolomitov: 
Cine, Marmolada , Civetta in 
Tofana. Od tega je več vzponov 
prvenstvenih. 

Mnoga priznanja so prinesle 
članom A O I M P O L tu
di številne uspešne odprave 
kot so: Everest 79, GrOnland 
80, Lotse 81 , Andi 82, 
California 83 in Patagonia 83. 
alpinistične izkušnje in seveda veli
ka želja mladih bistriških alpini
stov, da vpišejo v knjigo svojih 
uspehov tudi takšnega kot je južni 
steber 8201 meter visokega C O 
O J A , ki spada s svojimi 3000 metri 
višinske razlike in strmimi skalna
timi skoki enega zadnjih in naj
večjih problemov alpinistov vsega 
sveta v Himalaji . 

Spoprijeti se s tako zahtevno 
nalogo je veliko več kot bi si lahko 
v tem trenutku predstavljal 
povprečen ljubitelj planin, saj se 
tudi članom alpinističnega odseka 
P D I M P O L ne zdi nič kaj izlet
niško dejanje. 

Veliko je bilo težav in še več 
priprav za t ako velik poskus 
premagati doslej samo trikrat 
premagani južni steber C O O J A . 
Ze iz dosedanjih izkušenj alpinisti 
bistriškega odseka ob pripravah na 
takšen podvig niso čakali , ,križem 
r o k " . Veliko je bilo potrebno 
treninga, samoodpovedovanj in 
ker sredstev za takšen podvig ne 
zagotavlja nobeden drug, razen 
člani odprave in društva z lastnim 
delom, og romno mero prostovolj
nega dela. 

Ze od začetka priprav, to je pred 
dobrim letom, ko so sklenili orga
nizirati odpravo na Himalajo, ak
tivnosti v tej smeri ne prenehajo. 
Najprej so prek Planinske zveze 
Slovenije zaprosili Nepalsko vlado, 
da jim odobri vzpon na C O OJU 
(CHO OYO) po južni steni, ki os

taja doslej še nepremagana ob lan
skoletnem neuspelem poskusu 
avstrijskih alpinistov. Letos spom
ladi so dobili iz Nepala odgovor, 
da jq program osvajanja vrha za
seden vse d o leta 1990. Bistriški 
alpinisti so pričeli razmišljati o 
osvajanju drugega vrha in sicer na 

Nutse. Za vzpon na ta vrh je 
komisija za odpravo v tuja gorst
va pri Planinski zvezi Slovenije 
zaprosila leta 1979. Srečno 
naključje pa je dokončno potrdilo 
njihove želje. Iz Nepala je 
letošnjega maja prispela vest, da je 
vzpon na CO O J O možen že to je
sen, ker je odpovedala ena od že 
napovedanih ekip. 

Veselje med člani odprave je 
bilo veliko. S tem pa se je pričelo 
za njih tudi t rdo delo in treningi. 
Mini alpinistična slovenska odpra
va, kot imenujejo sestav petih 
članov Matjaža Pečovnika, kot 
vodje, Frančeka Kneza, enega naj
bolj izkušenih slovenskih in 
jugoslovanskih alpinistov, Milana 
Romiha, Marjana Frešerja in 
Danila Tiča, je v teh dneh v pol
nem teku priprav, saj so dobili do
voljenje, da opravijo svojo pot 
prve dni septembra. P o predvide
vanjih pa bo celotna odprava tra
jala 75 dni, od tega okoli dva dni 
avionskega poleta, okoli 7 dni poti 
do Katmanduja , na to še okoli 10 
dni marša do baze, kjer bodo okoli 
35 dni , kar bo tudi obdobje 
poskusa osrednjega podviga, 
plezanja po južni steni Co Oja. Za 
tem pa jih čaka še nekoliko manj 
naporna vrnitev v domovino. T o je 
tudi prva društvena odprava, zato 
so v P D I M P O L kot tudi celotni 
občini Slovenska Bistrica na svoje 
alpiniste še posebno ponosni . 

Poseben podvig bo pri tem tudi 
cilj preplezati to steno v alpskem 
stilu brez dodatnega kisika. T o bo 
toliko težje, saj steno sedaj po
znajo predvsem iz pripovedovanj 
tistih,, ki so tam že bili in iz litera
ture, ki pa je dokaj skromna, saj 
je ta vrh mnogim še dokaj malo 
poznan. Največje težave priča
kujejo na višini okoli 7000 d o 
7500 metrov, kjer pričakujejo 
plezanje po ledu, srečevali pa se 
bodo tudi z ledenimi plazovi in 
navpičnimi stenami. 

Medtem ko za kondicijske prj. 
prave skrbijo predvsem z indivj, 
dualnimi plezanji v zahtevnejše 
vrhove naših gora in tudi nekaterih 
tujih (francoskih) pa irhajo vef 
težav z zagotavljanjem finančnih 
sredstev. Te si bodo v veliki večini 
zagotovili sami. Ze doslej so v ta 

namen opravili okoli 2300 prosto
voljnih delovnih ur; predvsem s 
sanacijskimi deli na stanovanjskih 
blokih soseske S-23 v Mariboru in 
z njimi zaslužili 3,4 milijona dinar
jev. Manjka pa jim še 600.000 di
narjev, ki jih v t ako kratkem času 
ne bodo uspeli zbrati , saj gredo na 
pot že 2. '•'^ptembra, zato so se 
odločili zaprositi za pomoč de
lovne in druge organizacije občine 
Slovenska Bistrica. Pričakovati je, 
da bodo te pokazale dovolj razu
mevanja in zbrale pot rebna sred
stva za odpravo. Veliko razume
vanja za njihov cilj kaže matično 
P D I M P O L pa tudi skupščine ob
čine in družbenopolit ične orga
nizacije občine Slovenska Bistrica 
podpirajo smelost mladih alpini
stov. Zal veliko finančnih sredstev 
ne bodo mogli prispevati zaradi 
znanih težkih pogojev gospodar
stva. Kakorkoli že, pa odpade 
bojazen, da fantje svoje enkratne 
priložnosti ne bi izkoristili, saj so z 
dosedanjimi dosežki potrdili veliko 
zaupanje v resnost in velikost svo
jega dela. 

Tudi pokroviteljstvo odprave ni 
bilo vprašanje, saj ga je prevzela 
delovna organizacija IMPOL Slo
venska Bistrica in skupščina ob
čine, ki je to potrdila tudi na ne
davni seji vseh zborov. 

Cas , ki j im še ostaja do odhoda 
v Nepal , bodo mladi alpinisti 
porabili za izpopolnjevanje opre
me, pridobitvi vseh soglasij, 
opravljanju zdravniških pregledov 
in seveda zbiranju potrebnih 
finančnih sredstev. Opravili pa 
b o d o še nekaj trening vzponov v 
švicarskih in francoskih gorah. Na 
največji naskok se je potrebno do
bro pripraviti , so in ostajajo enot
nega prepričanja vsi člani odprave 
kot tudi zdravnik Tone Zunter iz 
Savinjske doline, ki bo šesti član 
odorave. Besedilo in posnetek 

(razen fotografije stene CO OJ) 
Viktor Horvat 

Južna in jugovzhodna stena ČO OJA (8201 m) z vrisano avstrijsko smeijo 
v jugovzhodni steni, ki pa je niso dokončali 

Tako pripeti z vrvmi so kar več sto ur opravljali obnovo fasad stanovat^, 
skih blokov v soseski S-23 v Mariboru, da so si zaslužili denar za pot ^ 

Matjaž Pečovnik, vodja odprave, 
študent PA katedre za telesno 
vzgojo v Mariboru, rojen 20. 10. 
1%2 

Franček Knez, eden najuspešnejših 
jugoslovanskih alpinistov. Je avto-
elektrikar v EMO Celje, rojen 15. 
7. 1955 

Milan Romih, študent filozofske 
fakultete, biologija. Rojen 9. 5. 
1960 

Marjan FreŠer, član ? D IMPOL-
AO od leta 1972. Strojni tehnik v 
mariborski Livarni 

Danik) Tič: študent VEKŠ v Ma
riboru, rojen 1961. Pleza od ieta 
1976 in opravil prek 230 zahtev
nejših plezalnih vzponov 

60 let GD Obrez 
Gasilsko društvo Obrez je pred kratkim praznovalo 60-letnico svoje

ga obstoja in uspešnega delovanja. Na slovesnosti so več članom izročili 
republiška gasilska odlikovanja in priznanja občinske gasilske zveze. 
Posebno zahvalo pa so izrekli An tonu Trstenjaku, ki je še edini živeči 
ustanovni član gasilskega društva v Obrežu. Spomnili so se tudi drugih 
gasilskih veteranov, ki so člani gasilskega društva že nad 50 let. 

Slovesnost ob 60-letnici je bila gasilcem v Obrežu še posebna 
spodbuda za nadaljnje uspešno delo pri varovanju zasebne in družbene 
lastnine, pri razvijanju oblik družbene samozaščite in za dejavnost na 
drugih področjih. Pri tem imajo polno podporo vseh kra janov . — u 

Gasilsko slavje 
v Ivanjkovcih 

v nedeljo, 22. julija popoldne velika slovesnost, ki so jo povezali z 
dnevom vstaje slovenskega naroda , dnevom gasilcev občine Ormož in 75-
letnico obstoja in nadvse uspešnega delovanja gasilskega društva Ivanj
kovci. 

Gasilci občine Ormož namreč že precej let povezujejo praznik vstaje 
slovenskega naroda z dnevom gasilcev občine Ormož , saj imajo prireditve 
tako večji družbeni pomen. Podrobneje o proslavi v Ivanjkovcih b o m o 
poročali prihodnjič. — u 

Ob četrtkih organizirano 
varstvo 

Oh>činska zveza prijateljev m l a d i n e Ptuj j e tud i letos posk rbe l a , d a 
bi vsaj en d a n v t e d n u šolarji preživeli o rgan i z i r ano , o b igri in zabav i . Za l 
p a doslej ni bi lo kakšnega večjega z a n i m a n j a za to ob l iko preživl janja 
poči tn ic , saj so organizator j i t a k o r e k o č z a m a n čakal i ob čet r tk ih v 
osnovn i šoli F r a n c a Osojn ika , kjer j e z b o r n o mes to od 8. d o 12. ure . Na j 
ta zapis velja kot vabi lo vsem,"ki v a m ie o b čet r tk ih dolg čas . pa tudi 
s ta ršem, da pošljejo svoje o t roke z ma l i co in rekvizit i . Krajši izleti v 
n a r a v o in špo r tne igre j i m b o d o o b o r g a n i z i r a n e m vars tvu pr i je tna 
poč i tn i ška sprost i tev in razvedr i lo . 

Poleg šolarjev pa j e na e n a k nač in poskrb l j eno tudi za p redšo lske 
o t r o k e , le d a j ih spre jemajo v vr tcu M e d vrti v Ptu ju . njš 
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OSEM LET ROKOMETNEGA KLUBA IMPOL 
ečkratnih neuspelih poisku-
•anovitve rokometne ekipe v 
kem središču Slovenska 
a je pred osmimi leti bila 
»vljena nova mlada ekipa, 
je tudi ta srečevala s težava

M I liuanciranja svoje dejavnosti , 
1̂  je kljub skromnosti članov, 
i^htevala določena denarna sred-
jtva, si je novo u.stanovljena ekipa 
j^brala drugo pot. Za mentorstvo 
je poprosila delovno organizacijo 
Slovenska Bistrica, ki je pokazala 

polno razumevanje. K temu jih je 
jpodbudilo tudi spoznanje, da je 
pajveč mladih rokometašev prav iz 
je delovne organizati je. Tako ni 
,̂ilo tudi težav pri izbiri imena 

e^;ipe. Dogovorili so se, da bodo 
tekmovali pod imenom mentorja 
delovne organizacije I M P O L . T o j0ie nosijo še danes. Impol pa skr
bi, da klub lahko nemoteno deluje. 

Zavzetost mladih bistriških 

rokometašev se je po trdem delu in 
dveh letih vztrajnosti obrestovala s 

prvimi pomembnejšimi tekmo
valnimi rezultati. Pričele so se vr

stiti zmage na raznih manjših 
turnirjih, osvojili so prvo mesto 
tudi v občinski rokometni ligi. P o 
dveh letih delovanja so se že uvr-
stiH v medobčinsko rokometno li
go Maribor—Ptuj—Slovenska Bi
strica, kjer se prav tako uvrščajo v 
sam vrh razpredelnice. 

Pod vodstvom trenerja Borisa 
Ju raka si ekipa tudi v prihodnje 
obeta dobrih uvrstitev v ligi. 
Pričakujejo, da se bo z napredova
njem ekipe pojavilo tudi večje 
zanimanje mlajših, tako iz delovne 
organizacije I M P O L kot tudi 
širšega okolja, saj se ekipa ne 
zapira v ozek krog kadrov, da bo
do svoje vrste v prihodnje še 
pomladili , izpopolnili kadrovske 
potrebe in se tako borili tudi za 
kakšno vidnejšo uvrstitev na 
močnejših turnirjih. 

Besedilo in posnetek: 
Viktor Horvat 

Začetki so bili negotovi, pozneje pa Je negotovost zameiUal upravičeni 
optimizen v ekipi IIK IMPOL. 

Skrivnosti uspehov v 
strelskem športu (11. del) 

Da strelec doseže uspeh v strelskem športu, mora imeti torej dobro 
zdravje in seveda kvalitetno opremo z orožjem. Pri tem pa so Še važni 
nekateri pogoji in lastnosti kot dober vid, vztrajnost, itd. O tem bi v tem 
članku nekaj več spregovoril, kajti v prvem smo lahko prebrali le osnutek 
skrivnostnih uspehov v strelskem športu. 

DOBER VID: tekmovalci, ki nimajo normabiega vida in teh je žal 
mnogo , si ga lahko izboljšajo s primernimi strelskimi očali. Po t r ebno je 
istočasno dobro videti tri točke: bližnjo merilno zarezo, mušico in od
daljeno tarčo. Tako prilagajanje ostrine vida, ki je prava gimnastika za 
oči, pa da strelcu samo vaja. Marsikateri strelec si je s streljanjem bistve
no popravil vid. 

V Z T R A J N O S T : dobro streljati se je t reba naučiti . Dobri in stalni 
rezultati se lahko dosežejo le z vztrajnostjo v urjenju. Strelska vzgoja raz
vija pri človeku lastnosti, ki se izražajo v mirnosti in moči mišičevja, pri 
vidu in v delovanju pljuč. Vse te lastnosti pa si morajo tekmovalci pr ido
bivati z dopolnilnimi športi , kot so telovadba, plavanje, smučanje, plani-
narjenje, nogomet, itd. 

P S I H I C N I P O G O J I : mirnost invo l j a po obvladanju samega sebe sta 
med najvažnješimi pogoji za uspeh. Izražata se v kondiciji in koncentraci
ji. V nasprotju z večino drugih športov, ki negujejo predvsem telesne 
sposobnosti , dodaja strelski šport svoj čar t ako , da razvija pri svojih lju
biteljih voljo in samoobvladanje. 

T R E M A IN STRAH P R E D SLABIMI Z A D E T K I : omenjeni lastno
sti pri tekmovanju največkrat zapravita dober rezultat. Premagat i ju je 
moč samo s t rdno voljo in izkušenostjo. Strelec se mora izuriti, če hoče 
doseči dober zadetek. Vaditi mora t ako , da reče hočem — torej hočem 
zadeti desetko. Tega sicer ne bo dosegel z vsakim strelom, toda z voljo in 
vztrajnostjo bo to dosegel vse pogosteje. 

BORBENOST: strelec mora biti na tekmovanju borben, toda pri tem 
vseskozi skromen, kajti najmanjša domišljavost pa tudi prevelika 
samozavest ob dobrih zadetkih mu zmanjšata koncentracijo in to se 
maščuje tako , da so naslednji zadetki lahko zelo slabi in vsa pričakova
nja, da bo rezultat dober, propadejo . 

Kaj pa se ne sme delati pri streljanju? Predvsem se ne sme naglo 
sprožiti! To je najbolj boleča točka začetnikov in prav zaradi tega izgubi 
ta šport že v začetku največ možnih pripadnikov. 

Ko so vsi predpogoji za dober zadetek izpolnjeni, pravimo v strel
skem izrazu, da mora zrno kar samo , , izplavat i" iz cevi. Proženje mora 
biti torej brez vsake sence naprezanja in idealno je, da nas d o b r o pome-
rjeni strel iznenadi. Torej sam strelec ne ve kdaj se orožje sproži. Se 
enkrat ne smemo streljati na ukaz, ker je tak strel po pravilu v e d š o slab. 

ZB 

V Turnišču ponovno turnir 
v malem nogometu 

Večkrat smo že lahko v Tedniku prebrali o turnirjih, ki j ih organizira 
športno društvo v okviru svoje osnovne organizacije. Tokrat so se odločili 
za turnir , ki bo trajal kar dva dni in sicer se bo pričel že v soboto 28 . 
julija ob 17. uri. V nedeljo bodo s turnirjem zaključili in seveda podelili 
najboljšim ekipam priznanja, pokale in denarne nagrade v skupni vre
dnosti 6 tisoč din^ 3 tisoč za najboljšo ekipo, 2 tisoč za drugouvrščeno 
ekipo in tisoč din za tretjeuvrščeno ekipo. Pozabili ne bodo tudi na 
najboljšega strelca, in vratarja. 

Ce ne veste kam v soboto zvečer. Oglasite se na Turnišču. ogledali si 
boste borbo ekip. upajmo, da se ne boste dolgočasili. —jh— 

Ptuj prvi v regiji 
Na Ravnah je bil tretji in hkrati zadnji regijski atletski turnir za vstop v enotno 

republiško ligo. .Atletski klub Ptuj sije z ekipnima zmagama tako pri moških kot 
pri ženskah zagotovil nastop v kvalifikacijah za napredovanje v višjo ligo. Na 
Ravnah so zmage za Ptuj dosegli: Vindiš v teku na 1500 metrov, štafeta 4 krat 100 
metrov, Sirec v skoku v višmo, Sešekova v teku na 200 metrov, Pavliničeva v skoku 
v daljino, Megličeva v skoku v višino, Babičeva v metu krogle in ženska štafeta 4 
krat 100 metrov. 1. k. 

Stepuhom turnir Hajdine 
Peti iz serije sedmih turnirjev v malem nogometu, ki jih organizira Medob

činska nogometna zveza Ptuj, je bi! minuli petek in soboto na Hajdini, izvedel pa 
ga je domači nogometni klub. Nastopilo je 20 ekip, prvo mesto pa so osvojili 
Stepuhi iz Maribora. Najboljša domača ekipa je bil Luna park iz Gerečje vasi, ki 
je osvojil tretje mesto. 

V MNZ Ptuj pa so tudi izvedh sestanek s predstavniki ekip, ki so se prijavile 
v občinsko ligo v malem nogometu. Nastopalo bo prek 20 ekip, s tekmovanjem pa 
bodo začeli v avgustu. 1. k. 

Mednarodni nastop Pajenkove in Kovača 
Mlada člana atletskega kluba P t u j , skakalca v višino Kristijan Kovač 

in Sonja Pajenk sta v soboto in nedeljo nastopila na dvoboju mladinskih 
državnih reprezentanc Francije in Jugoslavije v Celju. Kristijan je 
nastopil v konkurenci , Sonja pa izven. Kovač je osvojil četr to mesto s 
preskočenimi 190 centimetri, kar je sicer precej pod njegovimi 
najboljšimi letošnjimi dosežki. Gotovo je to posledica treme ob prvem 
mednarodnem nastopu v državni reprezentanci, pa tudi skakališče v Celju 
mu ne ustreza, saj je precej drugačno od ptujskega. Vendar pa je nastop 
veliko priznanje in hkrati p repot rebno nabiranje izkušenj na večjih tek
movanjih. 

Pajenkova je nastopila izven konkurence in ob tem imela Se veliko 
smolo, saj si je poškodovala gleženj in bo lahko tekmovala šele v drugem 

delu atletskih tekmovanj v Jugoslaviji. No , to ni tako daleč, že v 
prihodnjem mesecu. 

Kristijan bo ob koncu tega tedna nastopil tudi v Mariboru, na 
mladinskem balkanskem prvenstvu. Skakal bo izven konkurence in si 
tako nabral novih izkušenj. Sonji je poškodba to možnost preprečila. 

I. kotar 

Sonja Pajenk (foto I. kotar) Kristijan Kovač (foto I. kotar) 

T V sporedi 
TV LJUBLJANA 

P E T E K , 27. J U L I J A : 
17.55—23.40 Tele teks t R T V 

Ljubljana; 18.10 Poroči la ; 18.15 
Čez tri go re : M a r i b o r s k i okte t ; 
18.45 T r n o v g rad , m a d ž a r s k a 
otroška n a d a l j e v a n k a ; 19.15 Ri 
sanka; 19.24 T V in r a d i o nofcoj; 
19.26 Z r n o d o z rna ; 19.30 T V 
dnevnik 1; 19.55 V r e m e ; 20.00 
Modrost telesa, ang leška d o k u 
mentarna serija; 20.55 N e prezr i 
te; 21.10 Marlovve, ang leška na
nizanka; 22.00 T V dnevn ik II; 
22.15 Spi ra la , poljski film; 

S O B O T A , 28. J U L I J A : 
1 5 . 5 5 - 0 4 . 4 5 / 0 5 . 0 0 Tele teks t 

RTV Ljubl jana; 16.10 Poroči la; 
16.15 C ic iban , d o b e r d a n : O b 
ribniku; 16.25 Z g o d b e o Po luhcu : 
Kako j e Po luhec s p o z n a l čarov
nika; 16.45 Z g o d b e iz N e p r i č a v e , 
otroška serija T V Beograd ; 17.20 
Modrost telesa, ang le ška d o k u 
mentarna serija; 18.10 Ž e n s k a za 
pultom, češkos lovaška nada l j e 
vanka; 18.55 Č u d e ž i n a r a v e : Ple
me Jagua , k a n a d s k a p o l j u d n o -
znan.stvena serija; 19.15 R i sanka ; 
19.24 T V in r a d i o noco j ; 19.26 
Zrno d o z rna ; 19.30 T V dnevn ik ; 
19.55 V r e m e ; 20.00 A n i m i r a n i 
film; 20.15 Z l a t a v r tn ica Vrbskega 
jezera, z a b a v n o g l a s b e n a odda ja ; 
21.50 Z rca lo t e d n a ; 22.10 Tek j e 
moje življenje, k a n a d s k i film; 
23.45 Po n o t a h , z a b a v n o g l a s b e n a 
oddaja; 00.20 Poroč i la ; 0.30 L A 
'84: o l impi jska k ron ika ; 01.25 L A 
'84 — otvor i tev Ol impi j sk ih iger, 
neposredni p r enos ; 

N E D E L J A , 29. J U L I J A : 
9.20 Poroči la ; 9.25 Živ žav, 

otroška mat ine ja ; 10.15 T r n o v 
grad, m a d ž a r s k a o t roška n a d a 
ljevanka — ponov i t ev ; 10.45 M . 
Smoje: Vel iko mes to , nada l j e 
vanka TV Z a g r e b ; 11.45 625. na 
poved t edenskega s p o r e d a ; 12.00 
•Cmetijska odda ja ; 13.00 Poroči la ; 
14.30 TV teka — 1959: Gleda l i šče 
naTV in T V filmi; 15.35 0 1 — L A 
84: Posne tek o tvor i tve o l impi jsk ih 
iger: 19.00 O d N a v e d o k r u h a , 
d o k u m e n t a r n i film; 19.15 R i san 
ka- 19.24 T V in r a d i o noco j ; 19.26 
Zrno d o z rna ; 19.30 T V dnevn ik ; 
19.55 V r e m e ; 20.00 Gabr i j e l , na
daljevanka T V Z a g r e b ; 21.05 
Slovenci v zamejs tvu ; 21.35 Bal-
hnsko a t le t sko p rvens tvo za 
mladince, r epo r t aža : 21.55 Jazz n a 
ekranu; 22.35 Poroč i la ; 22.45 O I 
La 84 — Ol impi j ska k ron ika 2; 
13.25 O l LA 84 — K o š a r k a (m) 
Jugoslavi ja :ZRN. n e p o s r e d n i 
prenos; v o d m o r u izvlečki iz p re 
gleda 2 (clo 01.00). 

P O N E D E L J E K . 30. J U L I J A : 
15.10 0 1 L A 84 — ohm.pijska 

Icronika 1; 15.40 OI LA 84 -
olimpijski p reg led 1; 17.15 OI LA 
84 — plavanje , finale (100 ž 
prosto. 100 m p r sno , 400 ž m e š a n o 
•n 200 m pros to ) Sara jevo: 18.05 
J^oročilo; 18.10 Z g o d b e iz N e p r i -
*^ave. o t roška serija TV Beograd ; 
18.40 R i s a n k a : 18.45 P o p g o d b a : 
Avtomobih (za J R T 1); 19.15 Rj-
^ n k a : 19.24 T V in r a d i o noco j ; 
19.26 Z r n o d o z rna : 19.30 TV 
anevnik I: 19 55 Vrem*- 20 00 

Novica Savič: Gas i l ec , d r a m a T V 
Sarajevo; 21.05 P lac ido D o m i n g o 
v Sevilli; 22.05 TV d n e v n i k II; 
22.20 Baleti G . Ba l anch ina : Ep i -
sode; 22.50 OI LA 84: Ol impi j ska 
k ron ika 2; 23.30 0 1 LA 84 — 
pregled 2, n e p o s r e d n i p r enos (do 
01.00). 

TORE^C, 3 1 . J U L I J A : 
14.55 0 1 L A 84 — o l impi j ska ' 

k ronika 1: 15.25 0 1 LA 84 — 
pregled 1; 17.00 O I LA 84 — 
plavanje , finale (100 m metul jček, 
200 ž p ros to , 400 m m e š a n o . 200 ž 
prsno , 4 x 200 m p ros to ) Sara jevo; ] 
18.00 Poroči la ; 18.05 Z g o d b e o : 
P o l u h c u : K a k o j e Po luhec 
odk lon i ! roko o š a b n e neves
te; 18.25 Izroči la , g las
bena o d d a j a T V Sara jevo: 18.55 
Pisani svet: Bela kra j ina: 19.20 
Risanka ; 19.24 T V in r a d i o nocoj ; 
19.26 Z r n o d o z rna ; 19.30 T V 
dnevn ik ; 19.55 V r e m e : 20.00 A. 
K a h n i n : C igan , sovjetska n a d a 
l jevanka; 21.20 Pros tor za tujca, 
n i zozemska d o k . odda ja ; 22.50 
Poročila: 23.00 OI LA 84 -
ohmpi j ska k r o n i k a 2:23.25 0 1 LA 
84 — k o š a r k a (ž) Jugoslavi ja : 
J u ž n a Kore ja , n e p o s r e d n i p re 
nos: v o d m o r u izvlečki iz p r e g l e d a 
2 (do 01.00). 

S R E D A , I . A V G U S T A : 
14.55 0 1 L A 84 - o l impi jska 

k ron ika 1, 15.25 0 1 LA 84 -
oUmpijski p reg led 1; 17.00 0 1 L A 
84 — plavanje , finale (400 ž 
prosto, lOOm pros to . lOOžhrb tno , 
200 m h r b t n o , 4 x 100 ž pros to) ; 
18.05 Poroči la ; 18.10 Cic iban , 
d o b e r d a n : Akvar i j : 18.25 Mozaik 
k ra tkega filma; 18.50 Osvajanje 
morja: V e d n o n o v e b razde , p o t o 
pisna r e p o r t a ž a T V Z a g r e b ; 19.15 
Risanka ; 19.24 T V in r a d i o nocoj ; 
19.26 Z r n o d o zrna; 19.30 TV 
dnevn ik I: 19.55 V r e m e ; 20.00 OI 
LA 84 — G i m n a s t i k a , moški eki
p n o : 22.20 T V d n e v n i k II; 22.35 
. . . ; 22.45 OI LA 84 - ohmpi j ska 
k ron ika 2; 23.30 OI LA 84 — 
pregled 2, n e p o s r e d n i p r enos (do 
01.00). 

Č E T R T E K , 2. A V G U S T A -
13.55 O I LA 84 — ohmpi j ska 

kronika 1: 14.25 OI LA 84 — 
ohmpi j sk i pregled 1; 16.00 OI L A 
84 — g imnas t ika , ženske ek ipe , 
pr ibl . od 17.30 vključitev p red -
tekmovanje v p lavan ju 400 m 
prosto; 18.05 Poroči la ; 18 .10Tra -
pol lo H H 33: Sin sona . ponov i t ev 
mlad . n a d a l j e v a n k e ; 18.40 Ri 
sanka : 18.45 Č a s . ki živi; 19.15 
Risanka: 19.24 TV in r ad io no
coj: 19.26 Z r n o d o z rna : 19.30 TV 
dnevik 1; 19.55 V r e m e ; 20.00 Lov 
za z a k l a d o m : K a t m a n d u , kviz 
franco.ske TV: 21.05 R. Caste l lani : 
Življenje Verdi ja , i ta l i janska na
da l j evanka : 22.15 TV dnevn ik I I ; 
22 3 0 . . . ; 22.45 0 1 LA 84 -
olimpij-ska k ron ika 2; 23.30 0 1 LA 
84 — olimpijski pregled 2. n e p o 
sredni p renos ; 01.00 OI LA 84 -
ol impi jska k ron ika 3:01.25 0 1 LA 
84 — koša rka (m) Jugos lavi 
j a - B r a z i l i j a : 01.25 O I LA 84 -
košarka (m) Jugos lav i ja—Braz i 
lija: 

Prijateljsko srečanje 
z Vojvodinkami 

v soboto zvečer je bilo na rokometnem stadionu v Ptuju zanimivo 
prijateljsko srečanje med članicami RK Drava in žensko ekipo iz Malega 
Idžoša v SAP Vojvodina, članicami pokrajinske lige. Do srečanja je pri
šlo prek ptujske Perutnine, katere gosti so ta dan bih člani vodstva, mla
dinke, mladinci in članice omenjenega kluba. 

Igralci in igralke iz Vojvodine so bili na pripravah na Pohorju , za 
konec pa so se članice pomerile s Ptujčankami. Tekmo so dobile gostje s 
33:28 (18:10). Močno oslabljena domača ekipa se je četrtouvrščeni ekipi 
vojvodinske lige dobro upirala. Do srečanja je namreč prišlo bolj na hitro 
in ker imajo članice Drave prosto, popolne postave ni bilo moč zbrati . 
Tekma je bila privlačna, vodil pa jo je Nojič iz Ptuja . Gostje so si ined 
obiskom v Ptuju ogledali zanimivosti in znamenitosti mesta ter obiskali 
mesokombinat Perutnina. 

Drava: Farič, Gomilšek 5, Kmetec 3, Vtič 2, Vičar 13, Soba 1, 
Galun 4, Steharnik, Gregorec; 

Mali Idžoš: Caki, Čepe 12, Višnjič, Cernik 1, Zidaj 1, P a p , KečkeS. 
Seke 8, Klat, Lenard 11, Kiš, Černuš . 1. k. 

NOVICE IZ ROKOMETA 
N a ses t anku liga o d b o r a re

publ išk ih mošk ih in ženskih lig so 
že izžrebal i š tevi lke k lubov za 
novo t e k m o v a l n o sezono , ki se b o 
začela v zače tku s e p t e m b r a . Po 
ukini tvi m e d r e p u b l i š k i h lig b o v 
pr ihodnj i sezoni v prvi mošk i in 
ženski r epub l i šk i ligi n a s t o p a l o 12 
ek ip , v d r u g i h repub l i šk ih p a p o 
10. V ženski k o n k u r e n c i b o v dveh 
drug ih l igah p o 10 ek ip , v mošk i 
pa b o d o tri lige z dese t imi k lubi . 
K o n k u r e n c a b o za rad i vrni tve 
ekip iz m e d r e p u b l i š k e in d r u g e 
zvezne lige zelo m o č n a , za to p a 
tudi vel iko boljša kakovos t . 

In k a k o b o z naš imi k lubi? 
Č lan i R K O r m o ž b o d o v d rug i 

polovici avgus ta sodelovaH v 
kvalif ikacijah za uvrst i tev v p rvo 
repub l i ško ligo. T o p rav ico so si 
pribori l i s p r v i m m e s t o m v vz
hodn i d rug i republ i šk i ligi. Z r a 
ven njih b o d o nas top ih še Peko in 
Minerva iz prve ter Č r n o m e l j kot 
zmagova lec z a h o d n e d r u g e re
publ iške lige. V p rvo r epub l i ško 
ligo se bos ta uvrstili dve ekipi , 
kvalifikacije pa b o d o v Cel ju . 

Član ice r o k o m e t n e g a k luba 
Drava so se kl jub d o b r i m nas to 
p o m v s p o m l a d a n s k e m de lu za
radi reorganizaci je m o r a l e prese
liti v d r u g o r epub l i ško hgo, saj so 
se v p rvo ligo uvrst i le le štiri ek ipe 
iz prejšnje v z h o d n e skup ine , 
Drava pa j e bi la pe ta . V k l u b u 
pričakujejo, d a bo to le p r e h o d n o 
o b d o b j e in d a se b o e k i p a p o letu 
dni n a s t o p a n j a v d rug i h i t ro pre
selila v p r v o r e p u b h š k o ligo. Tore j 
bo D r a v a v pr ihodnj i sezoni m e d 
najresnejšimi favoriti za p rvo 
mes to v vzhodn i d rug i ligi. Se 

zlasti, ke r bo n a s t o p a l a v isti p o 
stavi kot v prejšnji sezoni , saj v 
m i n u l e m p r e s t o p n e m r o k u ni 
doživela p r av n o b e n i h spre
m e m b , p r i h o d o v ali o d h o d o v . 

Č lan i R K Vel ika Nede l j a so se 
p r a v t a k o ko t č lanice D r a v e m o r a h 
preseli t i v d r u g o r e p u b h š k o ligo. 
Ek ipa b o oslablj e n a za i zkušenega 
do lgo le tnega igralca Bezjaka, ki 
se je poslovil od ak t ivnega igranja, 
v e n d a r p a ima t rener ViU Trofe-
nik na voljo zelo s o h d n o ek ipo , ki 
bo go tovo m e d k a n d i d a t i za p r v o 

m e s t o v vzhodni drugi republiški 
ligL 

Č l a n e R K D r a v a , ki so v minuli 
sezoni nas topaU v mar ibo r sk i 
m e d o b č i n s k i ligi, čaka jo kvahfi -
kacije za vs top v v z h o d n o skup ino 
d r u g e republiške" lige, ki b o d o 1. 
s e p t e m b r a . T r e n e r Boris Perger 
b o z v a d b o začel v zače tku av
gusta , saj se ek ipa n a m e r a v a 
uvrstit i v republ i šk i r a n g t e k m o 
vanja. T o j i na lanskih kval if ika
cijah ni uspe lo , saj j e D r a v a takrat 
nastopila z mladinsko ekipo T o 

krat pa b o d rugače . T a k o se l a h k o 
pr imer i , n a to p a tudi v k l u b u ra 
čunajo , d a b o d o n a tem o b m o č j u v 
p r ihodnj i sezoni trije mošk i re
publ iški ligaši, vsi s so l i dn im 
m l a d i n s k i m in p ion i r skem za led
j e m . 

Z r a v e n č lanskih b o d o v r e p u b 
liškem r a n g u t ekmovan ja n a s t o 
pa le tudi m l a d i n s k e in p ion i r ske 
ek ipe , ki b o d o s p r i p r a v a m i 
p rav t ako začele v zače tku pr i 
hodnjega meseca . 

1. k o t a r 

Ormoiane (v belih dresih od leve Zabavnik, Hedžet in Krstič) čakajo v prihodnjem mesecu naporne in pomembne 
kvalifikacije (foto I. kotar) 
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mali oglasi 
O R O D J A R J A z več le tno p r a k s o , 
z z n a n j e m samos to jnega de la 
orodi j , s p r e j m e m v r e d n o d e l o v n o 
razmei je za nedo ločen čas. Edi 
Voljč, H a r d e k , 4 0 / C , O r m o ž . 
P R O D A M O nutr i je . M i r a n M a -
jer, Stojnci 76, Markovc i . 
V R E D N O d e l o v n o razmer je 
s p r e j m e m o kl jučavniča i ja in va
rilca ter mon te r j a cen t ra ln ih kur 
jav. O D u g o d e n . Tel . 062-781-135. 
I Š Č E M O KV na taka r j a . O D 
30.000 d in . Nede l j a in ponede l j ek 
pros to . Z a h r a n o in s t anovan je j e 
p reskrb l jeno . Pošljite p i s m e n o na 
naslov: G o s t i l n a »Pri Je rne ju* , 
M a r k o Je rš in . K r a n j , Pokopa l i ška 
17. tel. 24-134. (064) 
Z A S T A V O 850, letnik 1981, p r o 
d a m . Te l . 772-666 — zvečer . 

P R O D A M 80 vreč per l i ta ter 
trdilec. B ranko Visenjak, Prvenci 
l / C , Markovc i . 
P R O D A M g lobok ot roški voziček 
in t ra jnogorečo peč E M O — 
P L A N I E N . Ber, K r e m p l j e v a 3, 
Ptuj. 
P R O D A M 5 mesecev bre jo telico. 
J anez K a m e n š e k , K r č e v i n a 8 9 / A 
pri V u r b e r g u . 
P R O D A M okrog 2 ha lepega 
m e š a n e g a gozda ( b u k e v in bo r ) v 
M a l e m Okiču pr i C i r k u l a n a h . Vse 
informaci je d o b i t e pri las tn iku 
gozda — Mi l an Malogorsk i , 
G o r n j e Jesenje 65 , 41225 D u r -
m a n e c pri K r a p i n i . 
N U J N O iščemo žensko za vars tvo 
dveh ot rok, h r a n a in s t anovan je v 
hiši. N a s l o v v uprav i . 
P R O D A M vplinjač, d i n a m o , la
melo, štiri kolesa za F ia t 126 P in 
vilice za av tomat ik . Pr imožič , 
D r a ž e n s k a 23. 

B A R V N I T V G O R E N J E — 
E L E K T R O N I K 961 T S T - 6 let, 
b r ezh iben , p r o d a m za 27.(XX) din. 
Jože Kra jnc , Arba j te i j eva 1, tel. 
772-556. 
P R O D A M telico s imen ta lko , 5 
mesecev bre jo ter svinjo — d o 
m a č e reje 140 kg za zakol . Mil ica 
Maruš ič . Zg. Velovlak 22. 
P R O D A M F I A T 750 - S, le tn ik 
1978, obnov l j en . Ivan G a b r o v e c , 
H. H l u p i č a 4 , Rabe lč ja vas, tel. 
7 7 3 ^ 7 9 . 
P R O D A M k a r a m b o l i r a n i R e 
nau l t 12 T L , le tnik 1976, M a n a n 
Ta5ner , Dol ič 36, Des t rn ik . 
O P O Z A R J A M F e r d i n a n d a 
M u r k a iz Biša 51 naj ne širi ne re 
sničnih in žaljivih besed , sicer 
b o m s o d n o pos topa la . Mar i j a 
Šketa , Biš 4 5 . 
P R O D A M akvari j z ribicami 
80 X 40 X 45 . M a k o v e c , T r u b a r 
j e v a 3, tel. 771-779. 
P R O D A M Z a s t a v o 750 S, le tnik 
1978, O g l e d j e m o ž e n p o p o l d a n . 
J a n k o M a l e k , Sp . H a j d i n a 50. 
P R O D A M ladijski p o d . R ib i ška 
pot 13 ( B u d i n a ) 
P R O D A M cvetl ični m e d — aka
cija in kos tan j . F r a n c Kr ižan , G a -
be rn ik 52, Jurš inc i . 
P R O D A M dvižna železna garažna 
vrata. Kovačič Marija, Gerečja vas 
100. 
P R O D A M šotor za štiri o sebe . 
Fras , Biš 6 6 / A , T r n o v s k a vas. 
S O B O s p o s e b n i m v h o d o m l a h k o 
n e o p r e m l j e n o v bližini železniške 
postaje išče zapos len fant. Av
gušt in D a k o v i č , Mes tn i vrh 88, a, 
Ptuj . 
P R O D A M s o b n o peč n a t rdo go
rivo in o t roško postelj ico z vlož
k o m . Severova 6, Ptuj , tel. 
773-588. 
P R O D A M nov R e n a u l t 9 T L , 
1397 ccm, benc insk i mo to r , be le 
ba rve , regis t r i ran , d in i to l zašči ten, 
cena p o d o g o v o r u . Inf. na tel. 
771-941 d o 14. u re , p o p o l d a n 
773-959. 
V W B U G G V , le tnik 74, 45000 
km, d o b r o o h r a n j e n o , p r o d a m za 
30 M . Informaci je n a telef. 
771-243 v pe tek in solx)to. 
P R E K L I C U J E M ribiško izkaz
nico r ibiške d r u ž i n e Ptuj n a ime 
Z la tko Štrucl , Dravin jsk i vrh 2 / B . 
P R O D A M n o v o h a r m o n i k o sku
paj z 16 registri ter vgra jen im pi-
k a d o m za po lov ično ceno . N a s l o v 
v uprav i lista. 
P R O D A M T O M O S sprint , le tn ik 
1976. od l i čno o h r a n i e n . M u r k o , 
Ul . 5. P r e k o m o r s k e br i^ . 4, Ptuj . 
K U P I M avto ka t e r e koli z n a m k e 
n a m e s e č n a odplač i la . Nas lov v t 
uprav i , j 

P R O D A M n o v o visoko pr i t l ično 
hišo blizu a v t o b u s n e postaje . 
S tanko Plohi , G a b e m i k 23 , Ju r 
šinci. 
I K U B I K suhih h ras tov ih fosnov, 
debe l ine 8 cm, p r o d a m . Alojz 
Šefranko, Strelci 4 / A , Markovc i . 
P R O D A M d o b r o o h r a n j e n pra ln i 
stroj G O R E N J E . Mil ica Lah , 
Rogozniška c. 26, Ptuj . 
O P O Z A R J A M O vsakega p red 
n a k u p o m p remičn in in n e p r e 
mičn in od Mari je T r o p - K u t n j a k , 
Središče o b Drav i , dok le r še živi 
solastnik. Zakon i t i dedič i . 
P R O D A M plinski š tedi lnik in 
hladi lnik , v d o b r e m stanju. Bom-
bek, P reše rnova 1. 
Z A M E N J A M e n o s o b n o s t ano 
vanje s c en t r a lno za d v o s o b n o ali 
večje. Inf. po tel. 772-101 o d 6. — 
14. u re . Polni nas lov v up rav i lista. 
O B V E Š Č A M O cenjene s t r anke , 
da v br ivsko fr izerskem sa lonu 
Z I N K A v Gor i šn ic i n i s m o pod
ražili b r ivsko frizerskih uslug, 
t emveč b o m o delal i še zmera j p o 
starih c e n a h , ki so dost i nižje od 
novih . Z a obisk se top lo p r i p o r o 
č a m o s kva l i t e tn imi us lugami . 

DEŽURSTVO PREHRAMBNIH 
TRGOVIN 

SOBOTA, 28. julij 1984 pro
dajalni JELEN In POTROŠNIK 



61 LETNI BRIGADIR STJEPAN KOŽULJ 

29 akcij - 29 udarniških značk 
Skoraj na vsaki o d dosedan j ih 

mlad insk ih de lovn ih akcij Slo
venske gorice s m o nalete l i m e d 
brigadir j i na k a k š n e g a posebneža . 
I z r e d n o pa nas j e p resene t i l a vest, 
d a so. v d rug i i zmeni letošnje ak
cije br igadir j i iz G r u d e pri Mos -
tarju s seboj pripel jal i t ud i na j 
s tarejšega br igadir ja akcije , 6 1 -
le tnega S t jepana Kožul ja . Preka
l j enemu v e t e r a n u j e to že t r idese ta 
m l a d i n s k a d e l a v n a akcija, začel 
pa j e leta 1946 z l e g e n d a r n o akcijo 
Brčko—Banovič i . S a m o sebi 
pravi : 

»Takra t sem imel 20 let in z 
veseljem ter n e k a k š n i m p o s e b n i m 
p o n o s o m sem se odprav i l n a svojo 
prvo akcijo, ki j e p o m e n i l a tudi 
začetek akcijaštva v novi Jugos 
laviji. Mis l im, d a mi to veselje ni 
min i lo d o današn j ih dn i in ko sem 
se odprav l ja l na svojo p rvo akcijo 
v Sloveniji — sem v Slovenske 
gorice, s em žarel od sreče, p rav 
tako kot takra t , ko sem odha ja l na 
akcijo Brčko—Banov ič i . M i s h m , 
da se akcije po tovar iš tvu in po
s lans tvu niso sp r emen i l e , precej 
novost i pa j e ka r se tiče b r igad i r 
skega s t a n d a r d a in ooeo iev . 
M o r d a s m o včasih tud i delal i več 
kot d a n d a n e s . 

In tako so se z m a n o vrstile ak
cija za akcijo. . Z a B r č k o — B a n o 
viči j e prišla akcija S a m a c — S a 
rajevo, pa Nov i Beograd , p a nova 
tovarna v Že lezn iku , pozne je že
lezniška posta ja v Sarajevu, p a 
Kozara , in še bi l a h k o naš teval . Bil 
sem z brigadir j i več generaci j , 
preživljal sem rados t tega življe

nja in osvojilo m e j e v celot i . D o 
sedaj sem bil že 29-krat u d a r n i k , 
kako bo na letošnji akciji pa še ne 
vem. T r u d i m se in d e l a m p o svojih 
močeh .« 

In kaj v a m je od vseh d o s e d a 
njih akcij os ta lo najbolj v spomi 
nu? 

»Prva akcija in moje p rvo sre

čanje s T i t o m . T a k r a t , le ta 1946 
sem m u obl jubi l , d a b o m hodi l na 
akcije dok le r b o m zmogel in to 
zaobl jubo b o m drža l d o konca . 
Brez de lovn ih akcij e n o s t a v n o ne 
m o r e m živeti, v kri so mi prišle. 
D o m a i m a m v inograd in t o b a č n o 
f)olje. a ko p r ide čas akcij — lo j e 
moj čas — p o t e m vse pus t im ženi 
in baki in g r em m e d m l a d e bri
gadirje. T u k a j zaživim n o v o živ
ljenje, p o m l a d i m se. N a akciji 
Slovenske gorice mi j e zelo lepo, 
odločil sem se, da o s t a n e m še v 
tretji izmeni . . .« 

In prav j e t ako , S t jepan j e k l jub 
61 le tom še zmera j pravi b r igad i r 
in p o n o s e n j e na to. Ponosen je 
tudi na š tevi lna p r iznan ja in po
hvale, n a d ka te r imi kot sonce sije 
njegovo najl jubše d r ž a v n o 
odl ikovanje ; leta 1953 ga je tovar iš 
Ti to od l ikova l z r e d o m dela z 
zlat im v e n c e m . K o j e od l ikovan je 
sprejel, j e p o n o v n o obl jubi l , d a bo 
hodi l na akcije d o k l e r b o zmoge l , 
dok le r bo pri zdravju bo vsako 
br igad i r sko poletje vihtel k r a m p 
in lopato . Kjerkoli p o Jugoslavij i , 
gradi l bo svojo — našo d o m o v i n o ! 
Ponosni s m o l ahko , da sodeluje 
tudi na akciji S lovenske gorice. 

M . O z m e c 61-letni Stjepan Kožulj, kot brigaifir Z M D A Slovenske gorice 84. 

DA BI SE JIM ROKE 
POSUŠILE 

. . . in to vsem tistim, ki so nas oropali cvetja in okrasnega zelenja v 
našem Ptuju. Zal se iz leta v leto ponavljajo podobne , ,manjše ta tv ine" . 
Na Komunalni skupnosti občine Ptuj smo zvedeli, da so spomladi nasadili 
z okrasnim cvetjem vsa cvetlična koritca pred zgradbo občinske 
skupščine, pa pred prodajalno Tehnika in nad ptujsko tržnico, pa še kje. 
Pa si, dragi bralci, poglejte sedaj to našo izropano lepoto. Nesramni 
tatovi (lahko tudi tatice) so ponekod za spomin še pustili rožico ali dve, 
ostalo pa so enostavno povedano pokradli . In to verjetno pred očmi 
številnih Ptujčanov. Mimogrede so nas oškodovali za okoli 50 tisočakov, 
kar pa seveda ni nič proti izropani lepoti. Te sedaj ni možno povrniti . 
Lahko bi sicer nasadili novo cvetje, pa je vprašanje, če ga , , N E K D O " 
spet ne bi pokradel . In tisti , , N E K D O " , ki mu sedaj okradeno cvetje 
krasi morda vrtiček ali zelenico, naj si za vsak primer v svojem bivališču 
na zid prilepi še tole sliko, da ga bo spominjala na njegovo minulo delo. 

Fo to : M. Ozmec 

Kljub dopustom aktivno 
družbenopolitično delo 

Tudi letos v občinskih družbenopolitičnih organizacijah ugotavlja
jo, da kljub dopustom ni nič manj dela in aktivnega angažiranja v 
razreševanju številnih vprašanj in težav, ki se nam v zadnjem času poja
vljajo. Tako so v ospredju odgovorne naloge v nekaterih kadrovskih raz
reševanjih, pa tudi stanje v gospodarstvu in varnos tno politične razmere v 
občini narekujejo stalno prisotnost in aktivnost. 

Življenjski s tandard še vedno pada, delavci in samo združeno delo pa 
velikokrat ostaja nemočno ob številnih zunanjih vzrokih in pogojih 
gospodarjenja na katere kljub dobri volji in pripravljenosti ne morejo 
vplivati. Te dni je osrednja naloga, da vse naše družbeno politične 
organizacije v občini spremljajo stanje in da delavce pravočasno in 
pravilno obveščajo — kateri ukrepi se pripravljajo, da jih nanje opozorijo 
in pripravijo, da bi jih lahko občani in delovni ljudje z razumevanjem 
sprejeli. 

, ,Zaenkrat v ptujski občini kakšnih večjih težav nismo imel i , " pravi 
predsednik OK SZDL Anton Zoreč. „Res pa je , da moramo biti toliko 
budncjši in sproti spremljati aktualne dogodke in rezultate gospodar
j en ja . " 

Pri tem je izredno pomembna tudi angažiranost naših funkcionariev in 
delegatov v republiških organih, saj je ta trenutek najbolj aktualna 
modernizacija proizvodnje aluminija v Kidričevem. Razprava na nedavni 
seji republiške konference SZDL v Ljubljani je bila ocenjena zelo 
pozitivno, saj so ob nazorno prikazanem stanju v TGA Boris Kidrič 
Kidričevo in pripravljenosti kolektiva, da si tudi sam pomaga iz težav 
delegati razumeli potrebo po modernizaciji, zlasti ob dejstvu, da od te 
proizvodnje posredno ali neposredno živi prek 42 tisoč delavcev in njiho
vih družin. mš 

Možnosti preživljanja dopusta za delavce Kmetijskega 
kombinata Ptuj Vse delovne organizacije so več 

ali manj vsaka po svoje poskrbele 
za preživljanje dopusta v poletnih 
mesecih za svoje delavce. Kako pa 
bodo svoj redni letni dopust preži
veli delavci Emone Kmetijskega 
kombinata Ptuj , smo povprašali 
Silvo Stropnik socialno delavko, 
hkrati pa opravlja tudi dela 
družbenega s tandarda. In kako so 
poskrbeli za preživljanje letnega 
dopusta za svoje delavce. 

Ze v mesecu februarju so bile v 
internem biltenu objavljene vse 
kapacitete, s katerimi razpolaga
mo. Trenutno imajo na razpolago 
v obmorskih krajih 114 ležišč, 
nadalje si lahko delavci za delo 
naberejo novih moči v Varaždin-
skih toplicah, kjer je na razpolago 
12 ležišč, na Pohorju sta na razpo
lago 2 garsonjeri v Štuhčevem do
mu pri Treh Kraljih. Takoj po 
razpisu so bila ležišča razdeljena, 
glede na interes, ki je vedno 
največji v dveh d o treh izmenah, 
to je julija in avgusta, so 

razporedili prijave, ki so jih 
razporedili tudi v nesezono, junij 
in september. Največ le
žišč je v Nerezinah na Malem 
Lošinju. Prav v tem kraju je inte
res za letovanje največji, kjer ima
jo letovalci možnost si pripravljati 
sami h rano , kar pomeni prihranek 
stroškov, ki so vsekakor visoki. 

V okviru počitniške zveze Krško 
je na razpolago 24 ležišč v 4 viken
dih in 2 prikolicah v Poreču, v . 
Materadi , kjer so cene nekoliko 
manj ugodne, ker je obvezna 
prehrana v restavraciji tega nase
lja. Prav zaradi tega je interes tudi 
padel. V dveh preostalih obmor
skih krajih to je v Fiesi in Sila-
maris v Umagu je na razpolago 
prikolica. Prednost letovanja v 
Varaždinskih toplicah se daje 
predvsem delavcem, ki jim takšen 
način letovanja priporoča zdrav
nik, ti delavci imajo tudi poseben 

popust, 80 "Zo, tako da se stroški 
pokrivajo skoraj v celoti iz sklada 
skupne porabe. 

Za zimski oddih je na razpolago 
letovanje pri Treh kraljih. Vendar 
je potrebno reči, da v letnih mese
cih ni interesa za letovanje v gor
skih krajih. Cene so ugodne, 
sklepamo lahko po tem, ker je 
interes vedno večji, predvsem v 
krajih, kjer je možnost kuhanja. 

Glede na to, da je v Emoni 
Kmetijski kombinat zaposlenih 
veliko delavcev in glede na struk
turo , je potrebno reči, da precej 
delavcev koristi Ptujske toplice, 
drugi pa spet v dopustniških dneh 
poprimejo za delo na zemlji, ki jo 
običajno obdelujejo po svojem 
rednem delovnem času. 

Višino regresa za dopust vsako 
leto določa dealvski svet SOZD-a 
Emone, medtem ko je v pravilni
kih, ki obstajajo, smo pri nas 
obdržali svoje kriterije, glede 
razdeljevanje tega regresa, ki naj 
ne bi bil vsem v enakem znesku. 

Vsota regresa je razdeljena in sicer 
95 % vsem v enaki višini, 5 % 
planirane mase pa na osnovi 
predlogov, ki jih pripravijo osnov
ne organizacije sindikata, v celoti 
financirajo socialno ogroženim 
ljudem. 

Skratka v Emoni Kmetijski 
kombinat poskušajo delavcem 
omogočiti čim lepše in cenejše 
letovanje. Kot pa sem že omenila, 
delajo v tej delovni organizaciji 
ljudje različnih struktur, trudijo pa 
se seveda, da tudi tistim, ki nimajo 
možnosti , zaradi takšnega ali 
drugačnega vzroka, poskušajo 
nuditi možnost 10-dnevnega 
letovanja na morju, s tem da 
pokrijejo vse stroške za celotno 
družino, da kupijo vstopnice, s 
katerimi lahko gredo na kopanje v 
Ptujske tophcc. Ce pa osnovne 
organizacije sindikata predlagajo, 
da je nekomu potrebno zdravljenje 
v toplicah, in če zdravnik priporo
ča to zdravljenje, pa omogočajo 
delavcu celo 5-dnevni penzion v 
Varaždinskih toplicah. 

J. H V A L E Č 

ČRNA KRONIKA 
čeprav na območju ptujske in ormoške občine zadnji teden ni bilo 

tragičnejših prometnih in drugih nesreč, vseeno vrsta raznih nezgod 
opozarja na večjo previdnost in pazljivost pri vseh koristnikih javnih 
prometnic. 

Z O S E B N I M A V T O M V A V T O B U S 
V sredo , 18. jul i j a neka j p o 11. u r i j e n a O r m o š k i cesti v Ptuju vozn ik 

o sebnega a v t o m o b i l a Alojz Ga jšek iz Skrbel i , K S M ž ^ p e r k z a v t o m o 
b i lom trčil v av tobus , k i j e za rad i spuščen ih zapo rn i c stal v koloni p r e d 
njim. Pri trčenju j e bil Alojz Gajšek lažje p o š k o d o v a n , sopo tn ica v 
njegovem a v t o m o b i l u , Mar i j a Gajšek , p a težje, prepel ja l i s o j o v p tu jsko 
bolnišnico . 

V Z V R A T N O T R Č E N J E V B I Š U 
V petek , 21 . jul i ja o b 9.15 j e Jože Koze l iz Zg . Pr is tave 42 s t o v o r n i m 

vozi lom peljal g r a m o z v nasel je Biš. N a reg iona ln i cesti v Bišu, K S 
T r n o v s k a vas, pri hiši št. 37 j e us tavi l in zapel ja l naza j , d a bi n a us t r ezno 
mes to vsul g r a m o z . T a k r a t p a j e s ko le som z mo to r j em za nj im pripel ja l 
S t a n k o M u r š e c iz Biša 37. T o v o r n j a k g a j e zadel , p a d e l j e in se pri t e m 
težko poškodova l , prepel ja l i so ga v p tu jsko bo ln išn ico . 

M O T O R I S T P R E D T O V O R N J A K 
V sobo to , 21 . ju l i ja o b 8,10 se j e na loka ln i cesti v Zg . Ha jd in i 

pr ipe t i la težja p r o m e t n a nezgoda . Vozn ik t ovo rnega a v t o m o b i l a Alojz 
E m e r š i č i z Z g . Leskovca 17je peljal p r av i l no p o svoji desni . N a m o t o r j e m 
kolesu sta se m u nasp ro t i pr ipel ja la Srečko K r a j n c iz N o v e vasi 93 pri 
Ptuju s s o p o t n i k o m , s i nom p rav t ako S rečkom K r a j n c e m . O č e in sin sta 
na cesti o b železnici m e d vožnjo pro t i Ha jd in i zapel ja la v levo p r e d 
tovornjak . Prišlo j e d o ne i zog ibnega trčenja, v k a t e r e m sta bi la oče in sin 
h u d o p o š k o d o v a n a . 

Z A R A D I O S P R O M E T N A N E Z G O D A 
N a lokalni cesti pri K u n g o t i v K S Kid r i čevo se j e p r e d d n e v i zgodi la 

neko l iko man j ob iča jna p r o m e t n a nezgoda , ki p a zgovorno opoza i j a , da 
m o r a voznik biti m e d vožnjo z b r a n . V osebni av tomob i l , ki ga j e vozil 
Ljuboja Vozarevič j e n a m r e č pr i le te la osa. Skupa j s sopo tn i co M a t i l d o 
Vozarevič sta j o z r o k a m i poskuša l a o d g n a t i iz av tomob i l a . T r e n u t e k 
nepazlj ivost i in voznik j e zapel jal s ceste, se zaletel v d revo , od t a m pa ga 
j e o d b i l o še v d r u g o d revo . Pri t e m so bili poškodovani poleg voznika in 
Matilde še Sabina Vozarevič. m ; 

Vrnitev brigadirjev 
MDB Dušan Kveder 

V nedeljo, 15. julija, nekaj pred poldnevom so se iz Zvezne 
mladinske delovne akcije Sutjeska 84 vrnili brigadirji ptujske mladinske 
delovne brigade Dušan Kveder, ki so sodelovali v drugi izmeni. V dvorani 
na magistratu so jih pričakali predstavniki družbeno političnih organizacij 
občine Ptuj in jim zaželeli dobrodošl ico. Komandant brigade Miran 
Krajnc je povedal, da so ptujski brigadirji bili uspešni t ako na delovišču, 
kot na področju interesnih dejavnosti . Več o njihovem bivanju v Tjentištu 
pa o dogodkih na tej akciji bomo poročali v prihodnji številki Tednika. 

-OM 

MDB Dušan Kveder po prihodu v Ptuj, skupaj s predstavniki družbeno 
političnih organizacij občine, (foto: KOSI) 

''JTia'" ^1^^ ^0 ^ ^ ^ ^ 

Rodile so: 
C v e t k a Buto len . Je lovice 45 — 

Mojco; Viktori ja Seidl . G r a j e n -
ščaic 4 — dečka ; Brigita Ač imovič , 
Žgečeva 8 — Tine ta ; Brigita Pri
možič, Markovc i 12 / a — Jan jo ; 
Vida Zajšek. Majski vrh — 
Barbaro ; S t a n k a Holc , Podvinc i 
49 — Denisa ; El izabe ta Hliš , Ul . 
25. maja 8 — J a s m i n o ; M a r t a 
Belšak. Rakovc i 37 — dekl ico ; 
Majda Mere , P o v o d n o v a 10 — 
deklico; Mar i ja Jus , 2 e t a l e 110 — 
dekl ico; L j u d m i l a C i z e r l , Rakovc i 
36 — D a m j a n a ; K a t a r i n a T e k 
mec. Sp. Velovlak 12 — dekl ico ; 
Terezi ja Plohi . Lahonc i 149 — 
Sašo; Terezi ja T o m a s i n o , G r e 
gorčičev dr . 9 — dečka ; Sonja 
Eriač. Arbaj ter jeva 8 — dekl ico; 
Stanis lava Erha t ič , Osluševci 
4 1 / a — dekl ico ; Silva B r u m e n . 
Industr i jsko naselje 1 — A n d r e j o ; 
Marija Leskovar , Kidr ičevo 11 — 
Polonco; Emica Kocjan , Her -
manci 55 — Uroša . 

Poroke: 
J a n k o Čeh , Podvinci 75 in 

Mari ja S imon ič . J anežovc i I; Boris 
Rogina, Bevkova 3 in Li l jana 
Horvat . Bevkova 3; Mi lan Jazbec , 
Kidr ičevo, Ul . B. Kra igher ja 6 in 

Mari ja Fuks , N o v a vas pr i Ptuju 
36; D u š a n Črček, Zg. Ha jd ina 16 
in D a n i c a Dimi t rov ič , R o g a š k a 
Slatina, Pod Bellevujem 2 1 ; Vid 
Boškovič, T rg svobode 2 in D a 
nica Kl ine . L a n c o v a vas 14; D r a -
goslav Lup inšek , Preša 25 in 
Majda Frešer , Jelovice 43 ; Sta
nislav Že leznik , Kočice 1 in A n 
gela Za jko . Že ta l e 65; Mia l čo 
Bogat inovski , Z ihe r lova pl. 10 in 
Marija K m e t e c , Z ihe r lova pl. 10;. 

Umrli so: 
Ida Miha l inec , Turšk i vrh 59, 

roj. 1912. u m r i a 15. jul i ja 1984; 
Aleksander Sipoš, Mlinslca 8. ro j . 
1914. u m r i 16. jul i ja 1984; M a r i 

j ana Alt, Mais t rova 1. roj . 1896, 
umria 17. jul i ja 1984; Jožef K u -
kovec, R o t m a n 19, roj . 1921. u m r l 
13. jul i ja 1984; El izabeta Herceg . 
Trg svobode 3. roj . 1910. u m r i a 20. 
julija 1984; Mat i ja Mern ik , Mal i 
Brebrovnik 1, roj . 1906, u m r l a 21 . 
julija 1984. 

TEDNIK 
i zda ja z a v o d z a č a s o p i s n o in radi j 
s k o d e a v n o s t R A D I O - T E D N I K 
6 2 2 5 0 R U J , V o š n j a k o v a 5, p o š t n i 
p reda l 9 9 . U r e j a u r e d n i š k i ko leg i j , ki 
g a s e s t a v l j a j o vs i nov inar j i z a v o d a , 
d i r ek to r m g lavn i u r e d n i k F R A N C 
L A Č E N , o d g o v o r n i u r e d n i k 
F R A N C F I D E R Š E K , t e h n i č n i 
u redn ik Š T E F A N P U S N I K , n o v i 
narj i : J o ž e B r a č i č , N e v e n k a D o b 
l jekar, M a j d a G o z n i k , L u d v i k K o t a r , 
Mar t i n O z m e c m Mar jan Š n e b e r -
ge r . U r e d n i š t v o m u p r a v a R a d i o — 
T e d n i k , t e l e f o n (062 ) 771-261 m 
771 -226 . C e l o l e t n a n a r o č n i n a 
z n a š a 7 5 0 d inar jev , z a tu j ino 1.360 
d inar jev . Ž i r o r a č u n S D K R u j 
5 2 4 0 0 - 6 0 3 - 3 1 0 2 3 . T i s k a Č G P 
V e č e r M a r i b o r . N a p o d l a g i z a k o n a o 
o b d a v č e v a n j u p r o i z v o d o v m s t o r i 
tev v p r o m e t u j e T E D N I K u v r š č e n 
m e d p r o i z v o d e , z a k a t e r e s e n e 
p laču je teme l j n i d a v e k o d p r o m e t a 
p r o i z v o d o v . 


